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SKOVRIDER 
CARL IVr. VENDELS0E 

17/31891-21/51975 

Vendelsøe blev forstkandidat allerede som 22-årig i 1913. 
Det kunne dengang lade sig gøre, når man påbegyndte stu
diet efter at have taget præliminæreksamen. Efter eksamen 
var Vendelsøe fra 1913-19 assistent hos skovrider F. V. S. 
Christiansen på Hvidkilde. 

Da man efter oprettelsen af »Forstlige Salgskredse« i 
1916-18 indlemmede disse i Dansk Skovforening i 1918 blev 
foreningens virksomhed så stor, at Dansk Skovforening fra 
at kunne klares fra eet S'kab i Direktoratet for Statsskovbru
get måtte skride til en omorganisering med eget sekretariat 
i Brogade på Christianshavn. Til at lede dette blev Vendel
søe antaget i 1919 og virkede her indtil han i 1922 blev skov
rider på Skjoldenæsholm. I årene 1919-28 var Vendelsøe til
lige skovrider på Gjorslev. 

På SkjoldenæiStholm fik han betroet plejen af skovene for 
familien Bruun de Neergaard i 40 år indtil 1963 - fra 1955 
tillige som godsforvalter - under hofjægermestrene Henri, 
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Eiler og Vilhelm Bruun de Neergaard. Ja han fortsatte end
nu i nogle år som konsulent for familien, så hans virketid 
på Skjoldenæsholm kom til at omfatte ca. 50 år. 

Skjoldenæsholm var i 1923 et distrikt meden meget stor 
vedrnasse med op mod 300 m 3 pr. ha, fordi skovene som et 
resultat af åndfredningen efter skovloven af 1805 overvejen
de bestod af gam·mel bøg, idet 80 % af arealet og 90. % af 
vedrnassen var over 100 år, tiltrods for at man netop havde 
overstået den 1. verdenskrig ffla 1914-18 med de store pligt
hugster. 

Det blev nu Vendel'søes opgave at JOTynge dette store 
bøgeareal. I første omgang de meget gamle, dårligt formede 
indfredningsbevoksninger, der næsten ikke havde været pas
set med tynding. Senere kom også tilkultiveringen af de 
mange våde arealer, moser og indeklemte arealer der 
fandtes. 

Udfordringen blev taget op med inspiration fra hans tid
ligere læremestre: Moldenhawer på Frijsenborg, Christian
sen på Hvidkilde og naboerne: Muus på Svenstrup og Mundt 
på Sorø Akademis 2. ,skovdistr;ikt. 

Dans.k Skovbrug befandt sig jo i 20-erne og 30-erne i 
brydningsperioden mellem det biologiske skovbrug og det 
økonomiske skovbrug og Vendelosøe fik sin part af begge 
dele. Økonomisk gik det såvidt, at Vendelsøe til tider blev 
betragtet som en løvtræhader, der kun gik ind for rød
gran, douglas, lærk, thuja, cypres samt nobilis og nord
mannsgran oHest som blandinger eller som indblanding i 
selvsåninger af bøg, således som han havde set idealbevoks
ningerne på Langesø. 

Biologisk viste Vendel'søe sig som vel nok den forstmand, 
der i dette århundrede har frembragt det største areal med 
selvsåning af bøg. På et tidligt tidspunkt havde V. fået frem
stillet Vendelsøes løvrive. Hvor denne havde banet vej en, 
kunne fjedertandsharven give det rigtige såbed, så man efter 
oldendækningen i de gode år fik en rig selvforyngelse i stri
ber. På denne måde blev der i årenes løb på Skjoldenæs-
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holm vel anlagt 7-800 ha med meget vellykkede bøgeselv
foryngeiser. Når de så var fremme, blev de i udstrakt grad 
anvendt som et grundlag, hvori der indblandedes douglas, 
thuja, lærk m.m. 

Også ved foryngelsen af lavninger og randene omkring 
disse var det det biologiske resultat, der tilstræbtes med 
randplantninger af ær, så asken på blødbund ikke kom til 
at stå alene, når den øvrige bevoksning blev forynget. 

Resultatet af disse foryngeiser, der i hans tid med til
plantninger af landbrugsjorder, moser m.m. fik det bevok
sede areal til at stige fra ca. 1200 til ca. 1550 ha, ser man 
idag i en biologisk overordentligt varieret og smuk skov, der 
trods de mange unge bevoksninger kan klare økonomien 
på grund af de store arealer med pyntegrønt og hurtigtvok
sende træarter. Et r,esultat, der også skyldes, at familien 
Bruun de Neergaard gav V. meget frie hænder til at drive 
skoven og til at afprøve de mange træarter, så man her idag 
har en rig mulighed for at konstatere vækstmulighederne 
for disse. 

Forbindels,en med Dansk Skovforening holdt Vendelsøe 
ved lige ved deltagelse i så godt som alle de arrangementer, 
der afholdtes, og selv havde han som formand for den Vest
sjællandske skovkreds 1953-62 og dermed Handelsudvalget 
en kontakt til det sekretariat, han selv var med til at starte 
i 1919. 

Udover skovene til Skjoldenæsholm var Vendelsøes store 
interesse have og dendrologi, og i Valsølillegårds have samt 
i skovene kunne man følge hans interesse herfor, ligesom 
han i den pensionistbolig, han fik på Højbjerg, anvendte al 
sin energi på at få frembragt en ny have. 

Et rigt liver afsluttet, men i mange år fremover vil sko
vene på Skjoldenæsholm stå som et minde om Vendelsøes 
virke på Skjoldenæsholm, en 'Smuk blanding af økonomi og 
biologi og om et smukt samarbejde mellem familien Bruun 
de Neergaard og skovrider Vendelsøe. 

E. Tolsfrup 



DANSK SKOVFORENINGS 

ORDINÆRE GENERALFORSAMLING 1975 

Oxford c1ass: 946 

Dansk Skovforenings ordinære generalforsamling 1975 
blev afholdt den 22. m·aj kl. 14 på »Hotel Hanstholm« i 
overværelse af ca. 60 medlemmer. 

Formanden, hofjægermester, skovrider JAKOB ESTRUP bød 
velkommen, og man mindedes følgende medlemmer, som var 
afgået ved døden siden sidste generalforsamling: 

Skovrider STEN BJERKE, som siden 1965 var statens natur
fredning's- og landskabskonsulent. 

S.kibsreder, godsejer A. E. SØRENSEN, Tiselholt gods. 
Skovrider H. V. BUHL, som var medstifter 1925 og konsu

lent for Småskovsforeningen for Randers og Viborg amter. 
Fhv. skovrider, statsaut. revisor CHR. Tauson, som i en 

lang årrække var revisor for Dansk Skovforening. 
Gods.ejer S. DAHL, Cathrineholm. 
Skovejer, oberstløjtnant H. B. FABRICIUS, Skramsø, som 

årene 1960-08 var medlem af Dansk Skov,forenings besty
relse. 

Formanden gik herefter over til behandling af 1. punkt på 
dagsordenen: 

Valg af dirigent 
idet han foreslog, at man valgte professor P. MOLTESEN. 
Dette blev enstemmigt vedtaget. 

Dirigenten takkede for valget, konstaterede, at general
forsamlingen var lovligt indvarslet og gav derefter ordet til 
formanden under dagsordenens punkt 2. 
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Beretning om foreningens virksomhed 
maj 1974 - maj 1975 

Formanden oplyste, at beretningen i lighed med tidligere 
år ville blive tryJd i DST i juli. Afsnittene om klima- og 
vækstforhold samt skov;brugets skadedyr ville ikke blive 
gennemgået ved generalforsamlingen. 

KI i ma- og vækstforhold 1974/75 
Vinteren H)73/74 havde en middeltemperatur (2,4 O), der lå 

betydeligt over normalen (0,5 o). Nedbøren (188 mm) lå en del 
over normalen (149). 

Marts 1974 havde en temperatur, der lå 2,0 0 over normalen og 
en nedbør (22 mm), der lå 35 % under normalen. - Aprils tem
peratur lå 1,6 0 over nonnalen og nedbøren (3mm) lå ikke mindre 
end 92 % under normalen. Kun en gang tidligere, i 1893, har 
april været lige så nedbørsfattig. - Maj's temperatur lå 0,8 o under 
normalen, og nedbøren (21 mm) lå 45 % under normalen. - For
året 1.974 havde en middeltemperatur 7,3 0

, der lå en del over 
normalen (6,3 O); af frostdøgn 17 (26); soltimer 690 (564); en 
nedbør 45 mm, der lå langt under normalen (111); middelvind
styrke 3,6 (3,0), 

Juni havde en temperatur, ·der lå o,r under normalen og en 
nedbør (39 mm), der lå 19 % under normalen. - Juli havde en 
temperatur, der lå 2,0 0 under normalen, den laveste siden 1965, 
og en nedbør (92 mm), der lå 24 % over normalen. - Augusts 
temperatur lå 0,7 0 under normalen, og nedbøren (53 mm) lå 
35 % under normalen. - Sommeren 1974 havde en middeltem
peratur, 14,6 0

, der lå væsentli.gt under det normale (15,7 0
); som

merdage 2,2 (9,6); soltimer 746 (725); nedbøren 184 mm var en 
del under normalen (203); middelvindstyrke 3,5 (2,9). 

Septembers temperatur lå 0,2 0 over det normale, og nedbøren 
på 116 mm, d.v.s. 61 % over normalen. - Oktober havde en tem
peratur på ikke mindre end 2,1 0 under normalen (laveste siden 
1939) og en nedbør noget over normalen. - Nouembers tempera
tur blev 0,3 o over normalen og nedbøren (107 mm) ikke mindre 
end 77 % over normalen. - Efteråret 1974 havde en middeltem
peratur på 8,3 0

, der lå noget under det normale (8,9); af frost
dage 4 (8,2); soltimer 245 (306); nedbøren (303 mm) var langt 
over normalen (202); nedbørsdøgn 66 (45) var det højeste antal 
i 100 år; middelvindstyrke 4,1 (3,4). 

December havde en middeltemperatur, der lå ikke mindre 
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end 2,4 ° over normalen og en nedbør (109 mm), der lå 98 % 
over normalen. - Januar 1975 havde en middeHempera.tur, der lå 
ikke mindre end 4,6° over normalen (den luneste januar måned 
siden 1898). Nedbøren (95 mm) var meget over det normale (55). 
Februar: Temperaturen blev ikke mindre end 1,9° over norma
len, og nedbøren (13 mm) lå 67 % under normalen. - Vinteren 
1974/ 75 hav,de en middeltemperatur (3,5°), der lå langt over det 
normale (0,5°); frostdøgn 26 (54); isdøgn 0,9 (20); soltimer 179 
(134); nedbøren (217 mm) lå langt over det normale (149); 
nedbøl's.døgn ·61 (44); mi,ddelV'indstyrke 4.1 (3.6). - Februar blev 
den 3die solrigeste februar i dette århundrede. Vinteren blev den 
varmeste vinter i 200 år med det laveste antal frostdøgn og det 
højeste antal nedbørsdage, der er registreret. 

Marts havde ,en temperatur, der lå 1,2° over normalen og en 
nedbør (32 mm), der lå 6 % under normalen. 

Meteorologisk Institut har oplyst følgende om nedbøren i de 
sidste 5 år: Normalnedhøren er 664 mm/år. For årene 1970-74 
har årsnedbøren væl'et henholdsvis: 759, 628, 636, 630 og 716 
mm. 

Kulturarbejdet i foråret 1975 'startede meget tidligt på grund 
af det milde vejr, men blev afbrudt af en kuldeperiode omkring 
1. april. 

Skovbrugets skadedyr 1974 
Næbmunde (Rhyncota). Selvom vinteren 1973/74 var mild, 

viste det sig, at en kuldeperiode omkring 1. december åbenbart 
de fleste steder var nok til at hindre en gentagelse af det massive 
angreb af sitkalus (Liosomaphis abietum) fra 1973. Det tydede 
på, at der kun ville blive a,fnåling ganske enkelte steder, og en 
generel bekæmpelse kunne derfor frarådes. (Den milde vinter 
1974/75 vil betyde, at der er risiko for angreb af sitkalus på 
særlig udsatte steder). Nåletrægallelusen var derimod fortsat til 
stede i meget stort antal, især de galledannende arter på gran. De 
nok så skadelige ædelgranlus (Dreyfusia) syntes i en vis aftagen. 
- Som følge af tørkesituationen i foråret 1974 var der bred frem
gang i bestanden af bøgeskjoldlus landet over, dog var det åben
bart i reglen kun enkelttræer, sjældent hele bevoksninger, som 
blev skadet. 

Sommerfugle (Lepidoptera). Angreb af fyrrevikleren (Rhya
cionia bouliana) lå i 1974 - efter forespørgslerne til Landbohøj
skolens afdeling for forstzoologi at dømme - på samme høje 
niveau som i 1973. Med den mere nedbørsrige eftersommer i 1974 
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må der forventes nedgang i 1975. - Ædelgranvikleren (Semasia 
rufimitrana), hvis angreb kan nedsætte pyntegrøntproduktionen 
væsentligt, har i eet tilfælde været bekæmpet fra fly. Der er ikke 
indberettet angreb på nye lokaliteter i 1974. - De s,eneste års 
angreb af nonnen (Lymantria monaca L.) fortsatte med endnu et 
masseformeringsår i 1974. Der blev i 1974 udført kemisk bekæm
pelsefra fly af nonnelarverne på godt 110 ha. Biologisk bekæm
pelse, især Bacillus thuringiensis, udførtes på ca. 70 ha; efter 
nordiske forhol,d et meget stort areal. Desværre blev de gunstige 
resultater fra 1973 af Bacillus-præparatet ikke gentaget. Tvært
imod var resultatet overordentlig ringe - formentlig influeret af 
det kølige vejr. Derimod kan der være grund tHat bedømme 
anvendelsesmulighederne for nonnevirus noget positivere, særlig 
hvis det kan indsættes på et tidligt tidspunkt af nonneangrebet 
og eventuelt sammen med et inseeticid. Hv,is nonne-virusen viser 
sig at holde, hvad den lover, må man formode, at nonneangrebet 
i 1975 vil holde sig på et Javt stade. 

Biller (Coleoptera). Der har kun været få indberetninger til 
afdelingen for forstzoolog1i om angreb ·af bHler; de har især drejet 
sig om nåletræsnudebillen (Hylobius abietis). Der synes i flere 
tilfælde at være opstået vanskeligheder ved anvendelsen af andre 
beskyUelsesmidler end regelret dypning i DDT. 

Årevingede (Hymenoptera). Rød fyrrebladhveps (Neodiprion 
sertifer) synes i svag opgang, men anrettede ikke væsentlig skade, 
Derimod tiltog granbladhvepsene tydeligt; let gnav på grantoppe 
kunne ses adskillige steder i landet. På en enkelt lokalitet har 
lille granhveps (Pristiphora abietina) anrettet regulær skade. -
Forekomsten af blå birkehveps (Arge pullata) i Holmegaards 
Mose har fortsat været stor. 

Pattedyr (Mammalia). Der er til afdelingen for Forstzoologi, 
Lbh. senvinteren 1972/73 indkommet endnu en indberetning om 
afbidning af knopper på de øverste grenkranse af Abies Nord
manniana. Afbidningen er slket i mandshøjde og op til 3 m højde. 
Skaden, som ant,agelig skyldes egern, kunne lokalt anslås til ea. 
2.000 juletræer a 20 kr. stIe pr. ha. 

Litteratur: B. Bejer-Petersen. Slwvbrugets skadedyr i 1974 
(SKOVEN 1975, p. 37). 

Hovedpunkter af arbejdet i Dansk Skovforening 1974-75 
Bestyrelse og sekretariat har i det forløbne år beskæftiget 

sig med så mange ting, at det vil være umuligt at opremse 
alt her. J eg vil koncentrere mig om nogle af de mest mar-
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kante aktiviteter, og samtidig opfordre de tilstedeværende til 
at stille spørgsmål om emner, som jeg ikke berører. 

Spørgsmål og kommentarer til det jeg siger imødeses 
naturligvis også meget gerne. 

Medlemsoversigt 
Siden sidste generalforsamling i maj måned 1974 har 

foreningen modtaget 65 indmeldelser, heraf 33 skovejende 
medlemmer og 32 personlige medlemmer. I samme tidsrum 
er ialt 10 medlemmer udmeldt (5 skovejere og 5 personlige 
m edlemmer). Vor kontingentmasse er herved blevet forøget 
med ca. 17.000 kr. 

Det er med stor glæde, vi kan konstatere denne forøgede 
opbakning om foreningen. 

Den offentlige sektor 
De urolige økonomiske og politiske forhold har præget 

foreningens aktiviteter. Næppe nogensinde før har vi oplevet 
en lignende strøm af lovforslag fra folketingets side. Mar
kante lovindgreb på selve skovbrugsområdet har vi dog væ
ret forskånet for. 

Naturfredningsloue 

Et forslag til ændring af naturfredningsloven er til be
handling. Forslaget sigter primært mod en forenklet admini
stration af lovens bestemmelser, og vi har ikke fundet anled
ning til at kommentere forslaget. 

Allemandsret 
Nordisk Råd 

Fra Nordisk Råd har vi til udtalelse modtaget for,s.lag til 
harmonisering af bestemmelserne om almenhedens færdsel 
i naturen i de nordiske lande. Harmoniseringen skulle sigte 
mod at give publikum videst mulig adgang til færdsel og 
ophold i naturen og indebærer en udvidelse af de nugæl
dende danske bestemmelser. Vi svarede skriHligt, at vi 
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fandt, det ville være en dårlig ide at ændre de nugældende 
bestemmelser for færdsel i naturen og argumenterede bl.a. 
med, at Danmark i forhold til de andre nordiske lande har 
meget små skov- og naturområder i forhold til befolknin
gens størrelse, og at eventuelt udvidede færdselsregler ville 
medføre fare for, at sårbare naturområder blev »nedslidt« 
og fare for forøgede konfli:kter til skovbrugets erhverv her
herunder også jagtudnyttelsen. 

Vi har nu for nylig fra miljøministeriet modtaget medde
lelse om, at de ministerielle myndigheder i alle de nordiske 
lande ligeledes har taget afstand fra den foreslåede harmo
nisering, og resultatet er følgelig, at der næppe på nuværen
de tidspunkt bliver tale om ændringer på dette område. 

Skovloven 

Der har nu og da cirkuleret rygter om, at miljøministeriet 
skulle være i færd med en gennemgribende ændring af skov
loven. På vor forespørgsel har miljøministeriet dementeret 
disse rygter. Der er intet arbejde endsige forarbejde igang 
på dette område. Miljøministeriet er indstillet på, at loven 
skal omarbejdes engang, når ministeriets embedsmænd får 
tid til at beskæftige sig dermed, men foreløbig er der i mini
steriet fuldt ud at gøre med at finde ud af, hvorledes mini
steriets administrative struktur skal udformes. I denne for
bindelse skal nævnes ministeriets planer om oprettelsen af 
en skovstyreise. N år disse strukturelle overvejelser er til
endebragt, vil netop den nye struktur medføre, at bestem
melserne i skovloven om Skovlovens administration skal 
optages til drøftelse. 

Miljøministeriet har overfor os tilkendegivet, at Dansk 
Skovforening naturligvis vil blive inddraget i arhej det ved
rørende lovens ændring, såsnart et forarbejde sættes igang. 

Formåls § for skovbruget 

Bestyrelsen har i i årets løb beskæftiget sig med spørgs
målet vedrørende savnet af en veldefineret formålsbestem-
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melse vedrørende det danske skovareal, og under dette års 
forstlige symposium blev der fra deltagerne ytret ønske om, 
at Dansk Skovforening burde tage initiativet til et grund
læggende analyse- og forskningsarbej de til belysning af be
folkningens ønsker til skovbruget. Et sådant analys.earbejde 
vil være en praktisk forløber for det egentlige arbejde med 
Skovlovens ændring, og vi vil i den kommende tid under
søge mulighederne for at få noget sådant sat igang på Land
bohøjskolens Skovbl"'ugsinstitut. 

Forskning på Statens forstlige Forsøgsvæsen 

I forbindelse med omtalen af disse analysearbej der forud 
for en kommende skovlovrevision skal det også nævnes, at 
Statens forstlige ForsøgsiVæsen efter opfordring fra Den 
forstlige ForsøgSlkommission har planer om at igangsætte et 
forskningsprojekt vedr. skovbruget og den rekreative ud
nyttelse af skovene. Der søges til dette arbejde midler fra 
Statens jordbrugs- og veterinærvidenskabelige forsknings
råd. 

Friluftsrådet 

Friluftsrådet er som bekendt en hovedorganisation, hvis 
medlemmer hovedsagelig er diverse sports- og friluftsorga
nisationer. Dansk Skovforening er også tilsluttet, måske pri
mært for på nærmere hold at kunne følge med i, hvad disse 
organisationer foretager sig, men også fordi nogle af Fri
luftsrådets aktiviteter, såsom skovsvine-kampagnen, har 
vor interesse. 

Diverse af underorganisationerne har vi også direkte 'kon
takt til og samarbejder med. Jeg vil her specielt nævne 
orienterings-forbundet, som vi i det forløbne år har haft en 
del positive drøftelser med. Resultatet af drøftelserne er vel
kendt fra min leder i SKOVEN. Sammenfattende kan det si
ges, at man i orienteringsforbundet har fuld forståelse for, at 
man dels skal (iflg. loven) forespørge skovens ej er om tilla
delse inden ethvert organiseret løb afholdes, og dels har 
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man forståelse for, ai der tid efter anden ikke kan opnås til
ladelse til løb på diverse lokaliteter. Baggrundene kan være 
mange - stort pres fra diverse organis,ationer, vildtets yngle
tid - jagttid m.m. 

Mods,varende har vi givet udtryk for, at skovens folk må 
vise forståelse for disse organisationers ønsker om at færdes 
i naturen. Vi opfordrede i SKOVENs leder medlemmerne til 
at vise imødekommenhed, og det er vort indtryk, at det lyk
kes ganske godt at få alt dette koordineret, således at større 
konfliktsituationer mellem skovbruget og diverse bruger
organisationer er sjældne. 

Bestyrelsen finder, det er tvingende nødvendigt, at køre 
en positiv og åben linie på dette område, og det er med 
glæde, vi kan konstatere, at medlemmerne bakker denne 
linie op. 

Friluftsrådets rapport 

Friluftsrådet har netop for midler, der er stillet til rådig
hed af miljøministeriet sammenstillet en rapport bestående 
af delrapporter fra de enkelte medlemsorganisationer. Del
rapporterne er en form for staius over de enkelte frilufts
aktiviteter og organisationernes ønsker for den fremtidige 
udvikling. Under rapportens tilblivelse afholdtes der en 
medlemskonference, hvori vi deltog, og vi havde derunder 
god lejlighed til at drøfte hele problematikken vedrørende 
alle disse organisationers ønsker om at kunne benytte sko
vene som tumleplads. 

Vi har fra foreningen indleveret et indlæg til rapporten: 

Indlæg {ra Dansk Skov{orening til Frilu{tsrådets rapport vedrørende 
frilu{tslivet 

Skovene som tumleplads 

Det åbne land og i særdeleshed skovene er eftertragtede mål 
for befolkningen, når denne i fritid søger afslapning, fysisk træ
ning, naturoplevelser m.m. Dette gælder for den enkelte person 
eller familie, der individuelt har ret til at færdes i skovene såvel 
statens som de privatejede. 
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De øvrige afsnit i nærværende rapport giver udtryk for, at 
skovene også er den foretru1me tumlep1ads for utallige in teresse
organi!sationer, der rummer medlemmer, som med det ene eller 
andet f.ormål for øje, har behov for at færdes inaturren. 

Vore skove dæl{ker kun ca. 11 0/0 af landets areal, hVlilket med
fører, at såfremt hele befolkningen på en gang ønsker at være i 
skovene, kan der kun blive et slwvstykke på størrelse med en 
parcelhusgrund til hver. 

Hovedformålet med de privatejede skove er produktion af træ 
og andre produkrter, som danner grundlaget for skovbrugserhver
vet. Erhvervet er ganske vist ikke stort, men dog ingenlunde uden 
betydning. Skovene og træindustrien beskæftiger ca. 30.000 per
soner, og for bruttonationalproduktet betyder de danske skoves 
produktion incl. produktionens videre anvendeis,e adskillige mil
liarder kroner. Sideløbende med den erhvervsmæssige udnyttelse 
kan den rekreative værdi i rig udstrækning lade sig udnytte uden 
at de erhvervsmæsige in teresser g,eneres nævneværdigt. 

Konfliktsituationer kan imidlertid opstå, dels mellem erhvervs
udnyttelsen og den rekreative udnyttelse, men også andre og 
undertiden mere problematiske konfliktmuligheder består. Sko
ven er et levende system sammens.at af diverse former for plante
og dyreliv. Dette system eller dele deraf er sårbart, og en umåde
holden rekreativ udnyttelse vil kunne beskadige og ødelægge 
dette økologiske system. 

De enkelte brugere af naturen eller grupper af brugere l{an 
også komme i konflikt med hinanden, ornitologen, der iagttager 
fugle, forstyrres af orienteringsløbere, orienteringsløberne for
styrres af motors.portsfolkene, og således kan man fortsætte. En 
summarisk oversigt over en række forskellige brugergrupper kan 
illustrere situationen: 

Spadserende skovtursgæster 
Biologisk interesserede, botanikere, ornitologer, 
entomologer m.fI. 
Spejdere 
Orien teringsløbere 
Trimfolk o.lign. 
Bueskytter 
Hundeinteresserede 
Ryttere 
Cyklister 
Motorsportsfolk 
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Jægere 
Og mange andre 

Synet af de større vildtarter glæder mange af de mennesker, 
der søger afkobling m.v. i naturen, og det bør bemærkes, at 
jægernes indsats på mange måder har resulteret i en rig og 
afvekslende fauna, eksempelvi's gennem jagtfondens indsats. 

Skovbrugets udøvere kunne godt blive betænkelige ved en for 
voldsom udnyttelse af skovene, idet erhvervsudøverne i deres 
forvaltning samtidig er interesserede i at sikre den beståen af 
natur, som alle enigt fremhæver som overordentlig nødvendig 
og værdifuld. 

Indtil nu er det imidlertid lykkedes at undgå større konflikter. 
Baggrunden herfor er primært, at enhver organiseret færdsel i 

skovene først k,an finde sted efter indhentet tilladelse fra skovens 
ejer eller dennes repræsentanter. 

Denne bestemmelse har vist sig at være overordentlig værdi
fuld, idet man herved har mulighed for at planlægge og koordi
nere alle de mange »udnyttelser« af skovene, således at den 
rekreative benyttelse kan foregå med mindst mulig slid, og for
brug af naturværdier. 

Skovens folk ser med sympati på andre befolkningsgruppers 
behov for at få del i skovenes mangeartede værdier, og erfarin
gen fra de foregående år viser, at det langt de fleste steder har 
været muligt at opbygge et godt samarbejde mellem skovens 
folk og de forskellige brugerorganisationer. 

Det fremgår af de øvrige afsnit i nærværende rapport og frem
gik ligeledes af debatten under konferencen i Løjt, at bruger
organisationerne fortsat satser på et snævert samarbejde med 
skovbruget, og at brugerorganisationerne har forståelse for, at 
skovens folk nødvendigvis må planlægge og koordinere de mange 
brugerønsker, således at de nødvendige hensyn kan tages til: 

Skovenes erhvervsmæssige udnyttelse, skovenes 
naturværdier og skovenes mange forskellige gæster. 

På baggrund af forannævnte positive indstilling fra diverse 
brugerorganisationer kan Dansk Skovforening tilbyde en fortsat 
positiv og aktiv indsats til fremme af den bedst mulige kontakt 
- og det bedst mulige samarbejde mellem skovens folk og de 
mange forskellige »brugere«, der ønsker at benytte skovene som 
tumleplads. 

Under konferencen i Løjt blev der fremsat forslag om igang
sætning af undersøgelser til belysning af de forskellige aktivi
teters slid på naturværdierne. Dansk Skovforening ønsker at 
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støtte dette forslag. Vore naturværdier er sårbar.e og begrænsede, 
og det er uhyre vigtigt, alt der gennemføres undersøgelser, der 
viser, hvor stort et slid diverse dele af naturen kan tåle, uden at 
der sker skader af uoprettelig art. 

Træarlsualg 

DANSK SKOVFORENING 
d. 13/5 1975 

Skovenes forhold til almenheden har i snart en årrække 
været ret problemfrit, efter at dønningerne fra 1969-natur
fredningsloven havde lagt sig. Noget kunne dog tyde på, at 
forholdet skov/almenhed atter kommer i brændpunktet - og 
jeg tænker her på den stigende interesse i of.fentligheden 
for løvtræets og især bøgens bevarelse i skovbruget. Proble
met har ligget og ulmet i nogle år - jeg kan minde om, at 
emnet for 1973-symposiet netop var løvtrædyrkning. Lige
ledes er ønsket om forskellige former for løvtræbinding rej st 
ved stadigt flere fredningssager i de seneste år. M,åske med 
aktuel inspiration fra Sverige har Danmarks Naturfred
ningsforening i den seneste tid interesseret sig meget for bø
gens rolle i dansk skovbrug. Således er bøgens historie i 
Danmark samt den aktuelle tilbagegang for træarten be
handlet i artikler i tidsskriftet »Natur og miljø«. En fore
løbig kulmination er nok nået med naturfredningsforenin
gens ansøgning til miljøministeriet om ca. 200.000 kr. til en 
kortlægning af løvtræets, specielt bøgens, forekomst i Dan
mark. Ansøgningen blev fra Miljøministeriet forelagt til ud
talelse hos os og i statsskovbruget. 

Vi svarede på linie med statsskovbruget, at vi kunne støt
te naturfredningsforeningens ønske om en ajourført skov
statistik, men at vi ville foretrække, at en ny statistik blev 
udarbejdet af Danmarks Statistik. Samtidig foreslog vi, at 
der til planlægning af statistikkens omfang skulle nedsættes 
en styringsgruppe, hvori Skovforeningen og Danmarks Na
turfredningsforening burde være repræsenteret. 
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Miljøministeriet Ifulgte vor henstiHing, idet Miljøministe
riet har aofslået at bevilge de ansøgte penge til Naturfred
ningsoforeningen og s,amtidig har udtalt, at man vil opfordre 
Danmarks Statistik til at udarbejde en ny skovstatistik. Til 
styring af arbejdet ventes nedsat en al'bej dsgruppe bestå
ende af repræsentanter for Danmarks Naturfredningsfor
ening, Landbohøjs!kolens Skovbrugsinstitut, Statsskovbruget, 
Miljøministeriet og Dansk Skovforening. Hvor omfattende 
arbejdet bliver, og hvornår det måtte komme i gang er end
nu uvist. 

Sammenfattende vil jeg sige, at vi følger udviklingen på 
denne front ret nøje, og at vi bestemt giver vort besyv med. 
Således har en artikel i Skoven behandlet løvtræproblema
tikken, som vi ser den. Vi har medvirket ved en ekskursion, 
som miljøministeriet arrangerede for svenske embedsmænd 
og studerende med emnet bøgeforyngelse. Vi har deltaget 
i forarbejdet til det tidligere nævnte forskningsprojekt med 
navnet Skov og Folk, som har til opgave at undersøge pub
likums øns'ker til skovbilledet - ved interviews, registrering 
af, hvor folk går, og hvilke veje og skovbilleder som fore
trækkes m.v. Projektet forventes kørt under Statens forst
lige Forsøgsvæsen og Socialforskningsinstituttet. Vi har 
inviteret Danmarks Naturfredningsforening til drøftelser af 
løvtræsituationen. Og også på anden måde er vi virksomme. 

Skovforeningens sigte eT at prøve at undgå skabelonagtige 
løsninger, som de, der er set i Sverige. I Sverige er der som 
bekendt gennemført en særlig lov, og efter den er kun ud
rensning og tynding tilladt i bøg, mens anden hugst kræver 
særskilt tilladelse. Overgang til anden træart end bøg må 
kun ske efter ansøgning, og der gives ingen erstatning ved 
afslag på sådanne ansøgninger. Loven har selvsagt givet 
anledning til nogen bitterhed blandt svenske skovejere. Den
ne bitterhed vil vi gerne undgå herhjemme, og vi håber, det 
vil være muligt at præge udviklingen ved at gå ind i et sam
arbejde med de øvrige interesserede parter. 
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Brand og hærværk 

Medens jeg er ved miljøministeriet skal det nævnes, at 
ordningen vedrørende miljøministeriets udbetaling af erstat
ning for brand og hærværk forårsaget af publikums færdsel 
i private skove stadig fungerer. Der er i årets løb foretaget 
15 anmeldelser,og udvalget, der administrerer ordningen 
(vi har tre personer i dette udvalg) har anvis t udbetalinger 
på ca. 40.000 kr. Ordningen har altså igen i år været billig 
for det offentlige, og vi kan naturligvis kun glæde os over, at 
større katastrofer hi,dtil er udeblevet. 

Naturfrednillgsskiltet 

også kaldet det brune salmevers - d.v.s. skiltet der indehol
der de vigtigste bestemmelser for færdsel i private skove er 
efterhånden opstillet overalt ved private skovveje. 

Skiltet, der udleveres gratis, kan stadig rekvireres gennem 
skovforeningens sekretariat. 

Vandreture 

Vort arbejde med udarbej delsen af vandreturs-pjecer fort
sættes. I 1974 blev der udarbejdet tre pjecer på Vallø, Vem
metofte og Skjoldenæsholm. I indeværende år vil der blive 
udarbejdet tre pjecer vedr. ture i jydske skove. Vandreture
ne og pjecerne er overordentlig populære og det har været 
nødvendigt at lade de 6 først udarbejdede pjecer genop
trykke. 

Landbrugsministeriet 

Som det fremgåer af det foregående har vi en del kon
takt til Miljøministeriet. Imidlertid er Landbrugsministe
riet stadig vort erhvervsministerium, og også med dette mi
nisterium er vi jævnlig i kontakt. 

EF skovbrugsdirektivet 

EF-forslaget til direktiv om tilskud til agerjordstilplant
ning og forbedring af eksisterende skove er stadig til be-
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handling hos EF myndighederne .. Den oprindelige udgave af 
forslaget åbnede muligheder for at vi i Danmark, specielt for 
småskovenes vedkommende, kunne få glæde af direktivet, og 
vi har forsøgt at formå Landbrugsministeriet til at gå posi
tivt ind for forslaget. Dette lykkedes imidlertid ikke, pri
mært fordi direktivet ville medføre udgifter for statskassen. 
Nu ser det uheldigvis også ud Ul, at flertallet af de øvrige EF 
lande går imod direktivforslagets første udgave, og der ar
bejdes med en ny udgave, der næppe bliver til glæde for 
skovbruget i Danmark, idet direktivet vil blive strammet så 
meget, at det hovedsagelig kun vil blive landbruget, der kan 
drage fordel a>f det. 

Som meddelt i Skoven er bestemmelserne vedr. herkomst
kontrollen med frø og planter samt kåringsbestemmelserne 
blevet ændret i forbindelse med vor indtræden i EF, og dette 
har for vore repræsentanter i disse udvalg medført et om
fattende arbejde med gennemlæsning af store papirdynger. 

Fusionen mellem Hedeselskabet og Småskovsforeningerne 

Februar 1972 blev der udgivet en udvalgsbetænkning om 
»Ikoordinering af småskovsforeningerne og Det danske Hede
selskabs virksomhed«. 

Betænkningen konkluderede, at Hedeselskabet og små
skovene burde fusionere og i 1972 kroner ville ,dette medføre 
en merudgift for staten på ca. 1,3 mill. kr. 

Efter betænkningens udgivelse gik sagen tilsyneladende 
istå. Vi har fra Dansk Skovforening ved gentagende lejlig
heder bedt de skiftende landbrugsministre tage fusionssagen 
op. Dette skete i 1974 med negativt resultat, idet regeringens 
økonomiudvalg afviste fusionen. Man kunne ikke akceptere 
en »rationalisering«, der ville medføre en merudgift på 1,3 
mill. kr. 

Landbrugsministeriet har imidlertid opfordret parterne 
d.v.s. Hedeselskabet og småskovene til at arbejde videre med 
planerne, idet man har foreslået, at der udarbej des alter
native og billigere forslag til en forbedring af driftsforhol-

7 
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dene i småskovene. Dansk Skovforening er ved direktør Ole 
Fog tilknyttet det arbejde, der p.t. udføres med at udarbejde 
disse alternative planer. Det ser ud til, at fusionen må 
opgives og at man i stedet for må arbejde på forbedrede ord
ninger for småskovene alene - Tilskud til skovfogeder -
slettelse af arealgrænsen ved 50 ha m.m. Hvis disse ønsker 
opfyldes, vil småskovene samtidig kunne fremlægge forslag 
til nedlæggelse af 2-3 konsulentstillinger efterhånden som 
disse ved naturlig afgang bliver ledige. 

Beskæftigelsesarbejder med statsstøtte 

Pa baggrund af den offentlige debat om afhjælpning af 
arbejdsløsheden og med udgangspunkt i Arbejdsministeriets 
cirkulære af 29. juni 1971 henledte Dansk Skovforening Ar
bejdsministeriets opmærksomhed på muligheden f0'r at 
iværksætte beskæftigelsesarbejder i de private skove. 

Foreningen anførte overfor Arbejdsministeriet, at de 
private skove ville kunne give meningsfyldt beskæftigelse 
for antagelig 2-30.00 mand, der arbej dede med håndværktøj . 
Man pegede især på de arbejdsopgaver, som tidligere i vid 
udstrækning er blevet forsømt i skovene - oprensning af 
grøfter og udtynding i unge bevoksninger - samt etablering 
af publikumsfaciliteter. 

I skrivelse af 21. november blev foreningens medlemmer 
gjort opmærksomme på muligheden for at opnå statstilskud 
- 18,50 kr.ltime - til sådanne arbej der, hvilket resulterede 
i et stort antal henvendelser fra foreningens medlemmer. 

Til beskæftigelsesarbejde, jvfr. cirkulæret, er der i begyn
delsen af december 1974 bevilget 25 milI. kr. for resten af 
finansåret. Det skønnes, at foreningens medlemmer har fået 
andel i 2-3 milI. kr. af denne bevilling. Efter den 1. april 
1975 er der bevilget 20 mill. kr. til samme formål. 

En endelig opgørelse over beløb ydet til de private skove 
for finansåret 1974 kan først ventes om ca. 3 uger, siger 
man i arbej dsdirektoratet. 
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Sammenfattende må det siges, at ordningen har fungeret 
tilfredsstillende, og at mange medlemmer har haft glæde af 
foreningens initiativ. 

Beskæftigelsesforanstaltningerne i de private skove har 
fået en stor og - med få undtagelser - velvillig presseomtale. 

Endelig har skovene fået et friskt gennemtræk af yngre 
arbejdskraft, som måske vil bevirke, at mange af de anviste 
ledige bliver i privatskovbruget. 

Den private sektor 

PR for skovbrugserhvervet 

Vi søger løbende at påvirke omgivelsernes syn på skov
brugserhvervet i positiv retning, og et af de vigtigste midler 
i denne forbindelse er letfattelig information. 

Grønne Dage 

er et af vore initiativer på denne front. Vi deltog i efter
året 1974 i dette erhvervsorienteringsarrangement og fort
sætter igen nu i 1975. 

Grønne dage arrangeres i samarbejde med landbrugets 
organisationer samt repræsentanter for Erhvervsvej lednin
gen og folkeskolen. I 1974 modtog vi støtte fra Tuborgfondet 
til finansiering af vor deltagelse. 

M,aterialet blev i 1974 bestilt af over 450 skoler med mere 
end 1.000 lærere og 9.500 elever. Man har hermed været i 
kontakt med mere end 700 skoler og over 20.000 skoleelever. 

Materialet, der henvender sig til 8-10 klasser, består af 
brochuremateriale, træ- og frøprøver m.m. 

Skovforeningens materiale omfattede som det vigtigste 
BP's hæfte om Dansk Skovbrug og et arbejdshæfte »skov
foged Grankvists hverdag«. 

»Grønne Dage« arrangementet må betegnes som særdeles 
vellykket. Dette har bl.a. givet sig udtryk i den opbakning 

7* 
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og ros, arrangementet har fået på landboforeningernes for
mands- og delegeretmøder landet over. 

M. Herløw har for nylig deltaget i en konference arran
geret af Landbrugets Oplysnings- og Konferencevirksomhed 
(LOK) over emnet »Erhvervslivet og skolen«, hvori deltog 
ledende skolefolk 

Fra disse skolefolk blev vi mødt med opfordringer til at 
fortsætte og udbygge dette arbejde, og man efterlyste tilsva
rende tiltag fra det øvrige erhvervsliv. 

Grønne Dage gennemføres igen i 1975 efter samme ret
ningslinier som i 1974. 

Der kan være grund til at takke de medlemmer, der aktivt 
medvirker i dette oplysningsarbej de ved at modtage skole
elever mJl. i skovene. 

Demonstration af pyntegrønts anvendelse 

Med støtte fra Carlsen-Langes legatstiftelse gennemførte 
vi i dagene fra den 18. til den 22. november en række de
monstrationer af pyntegrønts anvendelses·muligheder. 

Demonstrationerne foregik i Landbrugsrådets demonstra
tionskøkken EKKO DANMARK i Axelborg. 

Demonstrationerne, der var en gentagelse af et tilsvarende 
arrangement i 1973, blev også i år gennemført af en dygtig 
dekoratør. 

Demonstrationerne blev annonceret to gange i både Ber
lingske Tidende og Politiken, og vi havde inviteret husmo
derforeningerne på Sjælland og Lolland-Falster til at over
være disse. Dette medførte et overordentlig stort besøg, i alt 
ca. 2.500 mennesker mødte frem til demonstrationerne. 

Inden demonstrationerne løb af stablen, holdt vi et pres
semøde for den københavns,ke dags- og ugepresse, hvilket 
gaven rimelig pressedækning. 

I den forbindelse kan det nævnes, at Sveriges største uge
blad mødte op under demonstrationerne og ugebladet vil i 
november 1975 bringe en 3 til 6 sider lang artikel om pynte
grønts anvendelse. Bladet udkommer i 400.000 eksemplarer. 
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Udstillingen Natur og fritid 1975. 

Med støtte fra Carlsen-Langes Legatstiftelse deltog vi i 
landsudstillingen Natur og Fritid 75, der afholdtes i Grind
sted i april måned. 

Vor stand var opbygget med det sigte at illustrere sko
venes mangesidige anvendelse med hovedvægt på den er
hvervsøkonomiske betydning. 

Udstillingen blev åbnet af miljøministeren, der under en 
senere rundgang udviste stor interesse for vor stand, og han 
uddelte rosende bemærkninger vedrørende vore vandreturs
brochurer. 

Udstillingen blev besøgt af 18.000 betalende gæster og ca. 
3.000 skoleelever. 

NI ødeaktiviteter 

Sheraton-mødet den 29. maj. I samarbejde med Danske 
Forstkandidaters Forening og Danske Skovteknikeres Lands
forening arrangerede vi den 29. maj 1974 det store dehat
møde om »Skovenes placering i råstofpolitikken«. 

En række gode indlæg belyste problematikken og mødet 
der overværedes af over 200 personer vakte opsigt såvel 
indenfor skovbrugets egne rækker som i dagspressen. 

18. Forstlige Symposium arrangeredes i samarbejde med 
DFF d . 23.-25. marts med emnet: Skovbrugs institutionernes 
fremtidsplaner til debat. Debatten under symposiet var over
ordentlig livlig, og vi tror, at deltagerne -- såvel de praktiske 
skovbrugere som institutionernes ledere og medarbejdere 
- havde udbytte af de to dages debat på Skjoldenæsholm. 

Kontakt med udlandet 

XIII Nordiske skovkongres afholdtes i Sverige i juni måned. 
Fra Danmark deltog 37 personer og vi har i SKOVEN bragt 
referater fra nogle af kongressens ekskursioner. 

Nordens Skovejerorganisationers Forbund (NSF) er et 
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samarbejdsorgan, der adskillige år har bestået mellem skov
ejerorganisationerne i Norge, Sverige og Finland. 

NSF's ,formål er »at være et organ for udveksling af op
lysninger og erfaringer mellem medlemsorganisationerne i 
spørgsmål af betydning for s:kovbruget, herunder udveks
ling af aktuelle informationer om markedssituationen for 
råtræ og skovindustrielle produkter«. Dansk Skovforening 
er fra indeværende år optaget som medlem af NSF, og vi 
forventer, at dette medlemskab vil blive af stor betydning i 
forbindelse med vore bestræbelser på til stadighed at være 
velinformerede om markeds.situationen, og vi vil også kunne 
have glæde af den løbende udveksling af oplysninger, der 
indenfor NSF finder sted vedrørende erhvervspolitis,ke 
spørgsmål. 

C.C.P.F. Vi har i årets løb været til to møder i C.C.P.F. 
(Sammenslutningen af skovejerorganisationerne i EF-lan
dene), og denne organisation holder os løbende orienteret 
om EF-initiativer på skovbrugsområdet. 

Ved sidste møde i C.C.P.F. diskuteredes følgende: EF 
Kommissionen har anmodet 3 professorer om at udarbej de 
en redegørelse for beskatningsforhold i de 9 medlemslande 
samt en tilsvarende redegørelse om tilskudsordninger og 
skovenes forhold til omgivelserne. Disse undersøgelser bliver 
foretaget ved udsendelse af spørgeskemaer. 

Anden kontakt til udlandet. Vi har som sædvanlig været 
værter for større og mindre grupper af udenlandske gæster. 
Eksempelvis kan det nævnes, at vi først i juni måned arran
gerer en række ekskursioner for et større sels·kab af hol
landske skovejere. Vi vil gerne her rette en tak til de gæstfri 
skovdistrikter, der i årets løb har modtaget gæster. 

Dansk Skovforenings udvalg og afdelinger 
Jeg har i det foregående beskæftiget mig med de udad

vendte aktiviteter; sideløbende med disse virker foreningens 
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sekretariat og øvrige afdelinger som informations- og ser
viceorganer overfor medlemmerne. Hvert enkelt medlem 
kender disse aktiviteter, som ikke skal opremses her. Det skal 
blot præciseres, at vi selv finder kontakten til medlemmerne 
er god, og at der heldigvis til stadighed finder en udveksling 
af faktiske oplysninger og erfaringer sted mellem medlem
merne, vore medarbejdere og bestyrels,esmedlemmer. 

Legatmid ler 

Også i det forløbne har vi fra forskellig side fået stillet 
legatmidler til foreningens rådighed. 

Carlsen-Langes legatstiftelse har bevilget: 

9.000 kr. til finansiering af pyntegrøntdemonstrationer 
Ekko Danmark. 

20.000 kr. til finansiering af artikler i Dansk Skovforenings 
Tidsskrift. 

10.000 kr. til opbygning af en udstillingsstand om Skov
brugserhvervet. 

Grosserer Andreas Collstrup og Søns Mindelegat har bevil
get 20.000 kr. til udgivelsen af en illustreret udgave af stan
dardordensreglementet for publikums færdsel i private sko
ve. 

Vi er meget taknemmelige for disse bevillinger, der gør det 
muligt for os at løse diverse spcielle opgaver. 

Danish Hardwood A/S 

Danish Hardwood A/ S traf den 10. december 1974 beslut
ning om at forhøje selskabets aktiekapital fra 300.000 kr. til 
670.000 kr. De oprindelige aktionærer fik fortegningsret, 
således at hver aktie på 2.000 kr. gav ret til tegning af en ny 
aktie på 2.000 kr. Dansk Skovforening ejede via aktiebehold
ningen i stavtræfonden og Handelskontoret oprindelig aktier 
til pålydende værdi 86.000 kr. M,ed det formål at opretholde 
indflydelse på DH besluttede bestyrelsen, at Skovforeningen 
skulle udnytte tegningsretten, og vi tegnede følgelig for 
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86.000 kr. pålydende værdi nye aktier, idet akliekøbet blev 
finansieret ved omplacering af midler i stavtræfonden og 
Handelskontoret. 

Redaktionsudvalg og redaktion 

Der har i det forløbne år været god tilgang af stof til 
Dansk Skovforenings Tidsskrift med emner indenfor en hel 
del af skovbrugets fagområder. - I 1974 har der bl.a. været 
følgende værdifulde artikler: 

H. BARNER: Klassificering af frøkilder. - OLE FOG: Handel 
med råtræ. - BRODER BEJER-PETERSEN: Angrebene af Nonnen 
(Lymantria monacha L.) i Danmark. - ERIK JØRGENSEN: 
Vurdering af prydtræer. - NIELS HEDING: Skovning, transport 
og terminalhåndtering af hele stammer. - CARL MAR: MØL
LER: Omdriften aktuelt belyst. - FINN HELLES & NIELS HENRIK 
THORMANN: Publikums færden i en skov. En adfærdsanalyse. 
- P. Mor,TESEN, K. F. DALGAS og M.HERLØW: Lagring af storm
fældet gran under overrisling. 

I henhold til regnskabet har det kostet foreningen ca. 
47.000 kr. at udgive DST, men hvis man modregner værdien 
af de frieksemplarer, foreningens medlemmer modtager, 
reduceres dette »underskud « til ca. 5.000 kr. 

Skoven har også i det forløbne år haft god tilgang af stof. 
Dette har været præget af de store møder, der har været af
holdt i det forløbne år: Debatmødet om skovens placering i 
råstofpolitikken, maskindemonstration m.m. På sidste års 
generalforsamling udtrykte formanden det håb, at redak
tøren kunne frigøres fra andre opgaver, således at han i 
større udstrækning kan tage rundt i landet for at opsøge 
stof til bladet. 

På grund af handelskontorets øgede aktivitet har dette 
desværre ikke været muligt, men vi håber, at det kan lade 
sig gøre i indeværende år, og vi håber stadig, at han vil blive 
vel modtaget. 



93 

Det må desværre kQnstateres, at bladet savner aktuelt stQf 
fra praktikerne ude på distrikterne, så bladet bliver det 
debatfQrum, vi gerne ser det udvikle sig til. Det skal i den 
fQrbindelse siges, at flere af VQre institutiQner Qg Qrganisa
tiQner deltager fQrbløffende lidt i bl.adets spalter, Qg vi ser 
gerne, at man bruger bladet SQm det sted, hVQr man kan få 
Qpfyldt sit dQkumentatiQnshehQv. 

SKOVEN's annQncemængde har SQm tidligere været væl
dig gQd, hvilket stabiliserer økQnomien. 

SkQven-NYT er i 1974 udkQmmet 25 gange. Den fQrmidler 
kQrte nyheder, der hurtigt skal ud til medlemmerne Qg er 
blevet et uundværligt led i VQr infQrmatiQnsaktivitet. 

Dette flyveblad benyttes i vid udstrækning af pressen, Qg 
en stQr del af de henvendelser, vi får fra bladhusene, er fQr
årsaget af smånQtitser i SkQven-NYT. 

Vi har i år ændret Qpkrævningen af abQnnementet på VQre 
tidsskrifter. Tidligere vedlagde vi et girQkQrt i tidsskrifterne, 
men det medførte, ait adskillige medlemmer, der får tids
skrifterne gratis, betalte dette abQnnement. I år har vi 
derfQr sendt Qpkrævningen direkte til abQnnenterne, hvil
ket vi mener er en lettelse både fQr disse Qg fQr sekretariatet. 

Vi håber, at VQre abQnnenter kan vænne sig til denne 
opkrævningsfQrm. 

SQm jeg nævnte stabiliserer den stQre annQnce-mængde 
»SkQvens« økQnQmi. Regnskabet viser, at udgifterne er ca. 
53.000 kr. større end indtægten, men når vi SQm fQr DST 
mQdregner værdien af medlemmernes frieksemplarer, SQm 
udgør ca. 58.000 kr., kO'mmer man til det PQsitive resultat, 
at »SkQven« giver et Qverskud på ca. 5.000 kr. 

Summa hviler økQnQmien fQr VQre tG tidss.krifter følgelig 
i sig selv. 

Økonomisk-statistisk afdeling 

Afdelingen udsendte i 1974 »RegnskabsQversigter fQr dan
ske privatskQvbrug. Beretning nr. 28«. Beretningen Qmfat
tede 76 skQvdistrikter med et samlet bevQkset areal på 
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54.000 ha. Udarbejdelsen skete på :basis af det EDB-program, 
som er udviklet i samarbejde med Landbrugets EDB-Center. 
Efter nogle indkøringsproblemer og et ret omfattende rettel
ses- og kontrolarbejde, lader det nu til, at man kan få for
nøjelse af programmet. Det er fremover tanken at benytte 
muligheden for flere overlappende kørsler pr. år. Regn
skabsmøder ventes afholdt efter sommerferien på basis af 
1973/74-oversigten. 

For arbejdsgiverforeningerne for skovbrug er udarbejdet 
»Lønstatistik for skovarbejdere 1973«. Ved beregningsarbej
det er anvendt EDB ved Landbrugets EDB-Center. 

Afdelingen har udført planlægningsarbejder på skovejen
domme med et samlet bevokset areal på ca. 3.000 ha. Des
uden er udarbejdet enkelte oversigtskort over godser m.v. 

Situationen på træmarkedet har som bekendt været noget 
urolig og præget af manglende enighed mellem træindustrien 
og skovene, hvad de vejledende priser angår. Som følge, af 
dette har prisnoteringen for løvtræ været ført næsten hele 
året, mens nåletræet er inddraget på det s,idste. 

I årets løb er udført adskillige vurderinger i forbindelse 
med ekspropriation m.v. Enkelte skovregnskaber føres i 
afdelingens regi, ligesom afdelingen har rådgivet i skatte
spørgsmål m.v. 

En betydelig interesse har været viet løvtræproblematik
ken, dels som følge af engagementet i enkelte fredningssager 
som f.eks. Klintholm, dels for at indsamle nyttig baggrunds
viden med henblik på den ventede debat om spørgsmålet. 
Også udviklingen i den svenske lovgivning - bøgeskovslov, 
skovlov, naturfredningslov - er fulgt med stor interesse. 

Afdelingen har beskæftiget 1 forstkandidat samt delvis 1 
skovtekn iker. 

Desværre har afdelingens leder forstkandidat TOM NIELSEN 
fratrådt sin stilling pr. 15. maj for at tiltræde en stilling i 
statsskovbruget, men vi håber, at den nye leder, forstkandi
dat KNUD DALGAS hurtigt kan blive i stand til at føre arbej det 
videre. 
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Danske Skoves Handelskontor 

Kalenderåret 1974 blev for handelskontoret et godt år med 
en omsætning på godt 6 mill. kr. og et beskedent overskud 
på små 10.000 kr. 

Året var præget af vidt forskellige aktiviteter, og en kort 
oversigt illustrerer godt de ideelle muligheder, vi har for til 
stadighed at tilpasse aktiviteterne efter markedssituationen. 

Da der i efteråret 1973 skulle lægges budget, tegnede det 
til et roligt år med et beskedent aktivitetsniveau, og det var 
ikke muligt at øjne muligheder for en tilstrækkelig omsæt
ning til at sikre fuldstændig balance i regnskabet. 

Medarbejderindsatsen kan koges op og ned, men hvis 
handelskontoret skal være klar til at fungere, når der er 
behov derfor, må et vist minimum af udgifter afholdes uan
set omsætningen. 

Der var sikkerhed for en vis omsætning med importeret 
tysk stormfaldstræ i årets første måneder. Som følge af 
stort efterspørgselspres på det indenlandske marked for 
såvel godt som dårligt træ, måtte man imidlertid frygte, at 
medlemmerne til en vis grad ville »glemme « handelskon
toret og kun tilbyde forskellige specialeffekter i mindre 
mængder til handelskontorets indenlandshandel og eksport
handel. Udviklingen gik helt anderledes. 

Få måneder ind i året blev den økonomiske afmatning 
mærkbar for savværker og træindustri. Handelskontorets 
indsats på det indenlandske marked blev mere attråværdig, 
og omsætningen på denne front blev tredoblet i forhold til 
1973. 

På eksportmarkedet blev udviklingen eksplosionsagtig. 
Samme øjeblik som spånpladefabrikkerne gav meddelelse 
om produktionsindskrænkninger , var handelskontoret istand 
til at tilbyde eksportmuligheder til skovejere i alle egne 
af landet og til priser, der var over 30 % bedre end de inden
landske priser for spånpladetræ. 

Der blev i sidste halvdel af 1974 sluttet aftaler om leve
rancer af over 100.000 m 3 • Leverancen startede i november 
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og december og påvirker som følge heraf 'kun omsætningen 
i 1974 i beskedent omfang. 

Anderledes nu i 1975. 

Handelskontorets aktiviteter er omfattende som aldrig før. 
Købsinteressen fra de svenske og norske fabrikker er stor, 
og handelskontoret har mulighed for at placere ethvert med
lems salgsønske. Foreløbig er der sluttet aftale om leverance 
på over 200.000 m 3 . 

Handelskontorets øvrige aktiviteter glemmes ikke trods 
den store indsats, der skal gøres for at ekspedere cellulose
træhandelen; der er således også livlig omsætning med tøm
mer og plankekævler m.m. på det indenlandske marked. 

Jeg har i en leder i Skoven beskæftiget mig med de for
syningsmæssige aspekter for den danske spånpladeindustri 
i fOI'bindelse med eksporten af cellulosetræ, og jeg vil gerne 
her gentage konklusionen fra lederen: 

De nu løbende eksporter er ideelle for det danske skov
brug. Dels slipper vi af med træ, som der ikke p.t. er afsæt
ningsmulighed for, dels opnår vi en salgspris, som er over
ordentlig fordelagtig. Eksportmulighederne vil antagelig 
også bestå på længere sigt, men dansk skovbrug må udtryk
ke håbet om, at de indenlandske industrier igen får muiig
hed for at oparbejde det danske træ og gennemføre en pro
duktion, der gør det muligt for de danske industrier at 
betale råtræpriser, som er konkurrencedygtige. 

Tabel l. Leverancer til eksportmarkedet: 

Nåletræ 1973 1974 

Tømmer og piloteringspæle ca. m 3 

Cellulosetræ m.m. beskadiget ca. rm 
Cellulosetræ m.m. friskt ca. rm 400 13.500 

Løvtræ 

Kævler ca. m 3 500 350 
Cellulosetræ m.m. ca. m 3 900 1.100 
Cellulosetræ m.m. ca. rm 1.100 
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Skema 1. Omsætningen i Danske Skoves Handelskontor 1973 og 1974 
kroner fordelt mellem indenlandsk handel, import og eksport. 

Tabel 2. Leverancer til indenlandske industrier 
(indenlandsk træ + import) 

Nåletræ 

Tømmer + piloteringspæle 
Rummetertræ (kassetræ) 

Løvtræ 

Kævler (plankekævler) 
Rummclertræ 
Egehegnspæle 

ca. m 3 

ca. rm 

ca. m 3 

ca. rm 
ca. stk. 

1973 

25.400 
6.000 

2.200 
700 

23.500 

1974 

6.800 
10.500 

4.200 
100 

30.200 

Løsningen vedrørende vore tyndingseffekter er næppe et 
enten eller. Udviklingen kan vel tænkes at forløbe således, 
at den bedre del af effekterne fra de unge nåletræbevoks-
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ninger fortsat med fordel må eksporteres som cellulosetræ, 
medens spånpladefabrikkerne dækker råstofbehovet med 
den ringeste del af effekterne, måske grene og topender 
som flis samt savvær-ksflis og andet industriaffald. 

Tabel 3. Fordeling af salg og køb til antal kunder og medlemmer 

1973 1974 
vest øst vest øst 

Salg til antal indenlandske kunder 20 76 36 11 

Salg til antal eksportkunder 3 4 

Køb af råtræ fra ,antal medlemmer 43 39 82 53 
Køb af råtræ fra udenlandske kunder 5 5 

Slcouteknisk Institut 

Instituttets årsberetning for 1974 vil som sædvanlig blive 
bragt i DST i samme nr. som Skovforeningens årsberetning. 
Instituttet og Skovforeningen arbejder imidlertid i så snæ
vert samarbejde, at det er naturligt her at fremhæve nogle 
få ting. 

Det snævre samarbej de er uhyre værdifuldt dels for skov
bruget som helhed, dels for ledelse og medarbej dere i de to 
institutioner. Kontorer i samme hus, fælles telefon, fælles 
frokoststue m.m. giver ideelle muligheder for løbende kon
takt og inspiration. SI modtog i 1974 et tilskud fra Skovfor
eningen på ialt 168.357 kr. , heraf udgøres. de 68.357 kr. af 
vort konsulenttilskud fra Landbrugsministeriet. 

Skovning og udbringning af småt dimensioneret træ, spån
pladetræ, cellulosetræ har haft en høj prioritet blandt SI's 
arbejdsopgaver, og vi må med tilfredshed registrere, at SI 
har sat gang i udviklingen af afkvistningsmaskiner og ud
kørselsgrej . Også forsøgene vedrørende opflisning i skov og 
transport af hele stammer med grene på er aktiviteter, som 
kan få stor betydning for erhvervet. 

I forbindelse med disse undersøgelser vedrørende råtræ er 
Instituttet i snæver kontakt med Handelsudvalget. Medar
bejderne deltager ofte i Handelsudvalgets møder og møderne 
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i skovkredsene. Denne deltagelse i skovv kredsmødeme vil 
blive forøget i det kommende år, og dette må hilses med 
glæde. Skovkredsmøderne er et ideelt forum til udspredning 
af information og udveksling af synspunkter. 

Ma5kindemonstrationen, som Instituttet gennemførte i 
1974, blev en stor succes med det hidtil største besøgstal. 

Instituttets medarbejdere var aktive deltagere på råstof
mødet på Sheraton, og det samme gælder adskillige af vore 
andre større arrangementer, symposiet, pyntegrøntmøderne 
m.m. 

Tidsskriftet »SKOVEN« er ligeledes en oplagt informa
tionskilde, og der udkommer næppe et nummer uden indlæg 
fra Instituttet. 

Vi kunne nævne meget mere, men jeg vil afrunde med at 
udtale, at vi i bestyrelsen føler, at Dansk Skovforening får 
fuld valuta for det økonomiske tilskud, vi yder til SI. 

Inden jeg slutter denne beretning, vil jeg gerne udtrykke 
bestyrelsens tak til alle medarbejderne på kontoret i Vester 
Voldgade. Det forløbne år har først og fremmest været præ
get af den voldsomme opblussen i handelskontorets aktivi
tet, og der har hvilet et stort arbejdspres på alle medarbej
dere; men man har fo·rstået at håndtere de voksende opga
ver fuldt tilfredsstillende. Jeg vil gerne til bestyrelsens talk 
føje en personlig tak særlig til direktør OLE FOG, som på 
helt usædvanlig hjælpsom måde har bistået mig i det for
løbne år. 

Tak derfor! 

Danske Skoves Handelsudvalg 
Formanden, skovrider P. F. Tøttrups beretning 
for året 1974/75 

På handelsudvalgets vegne skal jeg herved overfor gene
ralforsamlingen aflægge følgende beretning om udvalgets 
arbej de. Beretningen omfatter perioden fra sidste general
forsamling og til dato. 

Omkring september måned 1974 indtrådte for alvor afsæt-
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ningsvanskeligheder for danske træindustrier, der er baseret 
på leverancer til byggeriet. 

De ændrede økonomiske og skiftende politiske forhold, 
som bestyrelsens formand har været inde på i sin beretning, 
og som vi alle på en eller anden måde har mærket til, har 
helt naturligt præget handelsudvalgets arbejde. 

Siden sidste generalforsamling har der været meget livlig 
mødeaktivitet såvel i skovkredsene som med myndigheder 
og råtrækøberorganisationer. 

J årets løb er der på formandsposterne i skovkredsene sket 
følgende ændringer: Ved valget til formandsposten i skov
foreningens bestyrelse trak hofjægermester JAKOB ESTRUP 
sig tilbage som formand for vestsjællandske kreds og blev 
her erstattet af statsskovrider JØRGEN BRUUN, Sorø. 

J den nordsjællandske kreds er statsskovrider POUL PE
TERSEN blevet valgt som formand i stedet for statsskovrider 
A. TAGE-JENSEN, der havde ønsket at trække sig tilbage fra 
denne post. 

Som følge af personaleændringer ved statss.kovbruget er 
STEFFEN JØRGENSEN, der var konstitueret i stillingen som 
handelsskovrider, overført til andet arbejde. Skovrider LARS 
TOKSVIG, der er vendt hjem fra arbej de i udlandet, er tiltrådt 
som handels skovrider . 

Handelsudvalget har et meget snævert samarbejde med 
direktoratets handelsskovrider. Samarbejdet med STEFFEN 
JØRGENSEN har såvel til udvalget som til dets sekretær, direk
tør OLE FOG, været forbilledligt og af meget stor værdi. 

Det er derfor med vemod vi har måttet sige farvel til 
Steffen Jørgensen, men samtidig har vi kunnet glæde os 
over, at samarbejdslinien fortsætter på samme udmærkede 
måde til skovrider Lars Toksvig. 

J henhold til forretningsordenen for skovkredsene af 
marts 1974 blev der den 27.8.74 valgt formand og næstfor
mand i handelsudvalget 

Som formand valgtes undertegnede og som næstformand 
skovrider CHR. HOLCK. 
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Baggrunden for udvalgets arbejde, d.v.s. vort markeds
kendskab, hviler dels på kontakten til medlemmerne (per
sonlig kontakt, møder, prisnotering) dels på kontakten til 
medlemmernes kunder samt på den markedsinformation, vi 
kan indhente fra vore nabolande. 

Sidstnævnte er af stor betydning for arbejdet. I det for
gangne år er vore mange kontakter udadtil blevet styrket, 
dels via handelskontorets omfattende eksport- og import
handeler, dels gennem skovforeningens tilslutning til NSF 
(Nordens Skovejerorganisationers Forbund). 

I tilslutning til enhver forhandling foretages der en infor
mation af medlemmerne, sædvanligvis gennem Skoven Nyt. 
Forhandlingsres1ultaterne er derfor velkendte. 

Det kan altid - og skal diskuteres, om resultaterne er gode 
nok eller mere korrekt sagt rigtige nok. ~Len det står fast, at 
bag hvert resultat ligger der mange overvejelser og et omfat
tende forarbejde. 

I en vanskelig periode, som den der aflægges beretning 
for, og hvor udvalget til de fleste tider er ,kommet til at stå 
som prisvej leder alene uden aftale med forhandlingspart
neren, er dette omfattende forarbejde af største betydning. 

I 1973 og 74 oplevede vi prisstigninger på råtræ af en 
størrelse, som ikke tidligere er set. Afsætningsmæssigt teg
nede første halvdel af 1974 indenlands sig også lyst, men fra 
omkring september måned 1974 opstod der afsætningsvan
skeligheder. Årsagerne er velkendte, men den forskellige 
vurdering i varigheden af krisen samt de forskelle i mulig
heder, der var for skove og træindustri for afhjælpning af 
krisens følger, har været centrale punkter i de forhandlin
ger, der har været ført siden sidste efterår. Om udvalgets 
optimisme, for så vidt det relativt kortvarige i situationen, 
slår til, kan der først berettes næste år. 

Som bekendt og meddelt under generalforsamlingen sidste 
år lykkedes det den 24. april 1974, efter en gedigen argumen
tation overfor Monopoltilsyn og Monopolråd, at få råtræ 
fritaget fra den dagældende lov om prisstop. 

8 
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Den nugældende lov om avancestop omfatter ifølge sin 
ordlyd - og iøvrigt også bekræftet ved forespørgsel i Mono
poltilsynet - ikke råtræ. 

Vor ret til prisansættelse er således fri, men naturligvis 
afhængig af de gældende love for prisdannelsen. Vi er end
videre til enhver tid underkastet Monopollovens bestemmel
ser, der skal sikre, at man ikke i en given situation groft kan 
udnytte en monopolstilling. 

Efter prisstoppels ophævelse den 24. april indvarsIedes der 
hurtigt til nye prisforhandlinger. Først for nåletrætømme
rets vedkommende, hvor forhandlingerne fandt sted den 1. 
maj. Det lykkedes herunder at opnå enighed om nye priser, 
såvel øst som vest for Storebælt. De nye priser indebar en 
forhøjelse på 12-13 %. 

Kort tid efter denne priss1igning begyndte savværkerne at 
mærke den svigtende afsætning på grund af byggeriets til
bagegang, men der var ro om priserne indtil den 24. septem
ber, hvor Træindustriens Fællesrepræsentation under et 
møde om et andet emne bebudede, at svigtende ordretilgang 
til nåletræsavværkerne og konkurrence fra svensk opskåret 
træ medførte, at Træindustriens Fællesrepræsentation inden 
længe ville anmode om en prisforhandling. 

Denne forhandling fandt sted den 24. oktober. Træindu
striens Fællesrepræsentation redegjorde for vanskeligheder
ne for træindustrien og mente, at tids,punktet på grund af 
den stigende konkurrence fra Sverige, var inde til en ned
sættelse af råtræpriserne. Handelsudvalget argumenterede 
for en udsættelse af dette spørgsmål, idet man henviste til 
den på mange måder uafklarede situation. 

Forhandlingerne endte med, at de vejledende priser vest 
for Storebælt blev aftalt uændrede, medens Træindustriens 
Fællesrepræsentation opsagde prisaftalen øst for Storebælt. 
De pr. 1. maj aftalte priser var herefter kun vejledende alene 
fra handelsudvalgets side. 

I perioden indtil næste prisforhandling, der fandt sted den 
26. februar, blev der afholdt kontaktudvalgsmøder. Skovenes 
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repræsentanter vedkendte sig herunder de vanskelige for
hold for industrien, men argumenterede fortsat for en ud
sættelse af de egentlige prisforhandlinger til der havde fun
det en afklaring sted af såvel de markedsmæssige som de 
politiske forhold. Træindustrien krævede dog en prisfor
handling, der som nævnt fandt sted den 26. februar. 

Under henvisning til et fald på 20-25 % for svensk opskå
ret træ blev skovene stillet overfor et krav på et fald på 
15 % i råtræpriserne. 

Efter de for udvalget foreliggende oplysninger på forhand
lingstidspunktet måtte vi være henholdende, i en prisfor
handling i den givne situation. 

Noget tydede på, at det svenske prisfald ikke var direkte 
afledt af et fald i råtræpriserne - det internationale nåletræ
marked var endnu ikke åbnet - et opsving i aktiviteten som 
følge af, at forårssæsonen stod for døren - der var en vis 
fare, og det vejede tungt .for med denne forhandling at blive 
bundet af et prisstop. 

Forhandlingerne endte resultatløse, og vi var herefter 
uden vejledende priser såvel øst som vest for Storebælt. 

Handelsudvalget anbefalede fortsat handel til uændrede 
vej ledende priser. 

Gennem lange tider har vi haft det held, at anbefalingerne 
til medlemmerne af opnåelige priser på råtræ i store træk er 
blevet fulgt. Men der hengik kun en kort periode efter den 
26. februar, før der opstod uro på markedet med lokale 
initiativer fra nåletræsavværker og grupper af disse med 
krav om prisnedsættelser på op til 15 %. 

Handelsudvalget tog situationen op til overvejelse under 
et møde den 2. april og erkendte her nødvendigheden af en 
prisreduktion. Afstanden til træindustriens forhandlings
oplæg var dog for stort til at vi kunne genoptage de afbrudte 
prisforhandlinger, og på bas.is af de senest indgåede bety
dende handler meddelte udvalget træindustrien på et kon
taktudvalgsmøde den 13. april, at man ville anbefale en mid-

B* 



104 

lertidig rabat på udvalgets vejledende priser på op til 7 %. 
Ordningen var foreløbig kun gældende vest for Storebælt. 

Den 22. april blev der afholdt et møde med Træindustriens 
Fællesrepræsentation for så vidt angik problemerne øst for 
Storebælt. 

Mødet resulterede i, at udvalget anbefalede medlemmerne 
en reduktion på 7 % svarende tilordningen vest for Store
bælt. 

Centralsavværkets senere udspil kom til at ligge på linie 
hermed, og man må herefter regne med, at den overvejende 
del af den handel, der finder sted, ligger omkring det anbe
falede niveau. 

For masteprisernes vedkommende ligger det således, at 
også disse er opsagt pr. 26-. februar, men der betales indtil 
videre alligevel uændret. 

I efteråret 1973 steg løvtrækævlerne med ca. 43 %. Træ
industriens Fællesrepræsentation ville under forhandlinger
ne ikke være med til denne prisstigning, men den slog 100 % 
igennem, og situationen udviklede sig vinter og forår 19731 
74 så gunstigt, at der for de ret beskedne mængder sommer
og høst-s.kovning i 1974 blev betalt ca. 10 % sommerskov
ningstillæg til disse priser. Hen på efteråret blev den økono
miske krise - specielt de meget vanskelige forhold i England 
- følelige for løvtræsavværkerne. 

Den 24. september 1974 blev løvtræpriserne forhandlet. 
Skovenes oplæg herunder var en videreførelse af det hidtil 
gældende niveau inclusive sommerskovningstillægget. Træ
industrien kunne ikke gå ind herpå, og forhandlingerne blev 
afbrudt for at blive genoptaget i december måned. 

Under forhandlingerne den 6. december lykkedes det hel
ler ikke at opnå enighed, selvom det kun var en smal mar
gin, der skilte. 

Træindustrien så med bekymring på afsætningssituatio
nen. Handelsudvalget kunne ikke følge denne pessimisme. 
Medlemmerne indberettede, at det fortsat var muligt at opnå 
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sommerens priser (september 73 + 10-15 %), og vore op
lysninger om eksportsituationen gik ud på, at nok var det 
engelske marked dødt, men det nordiske marked var meget 
livligt. Vort oplæg blev fastholdt, og de udsendte vejledende 
priser indebar i forhold til september 73 en stigning på 10 %. 

Udviklingen har vist, at det var muligt at opnå disse 
priser, og det skovede træ er blevet solgt. 

Den danske Spånpladeindustri har givet haft et vanskeligt 
år med s,vigtende afsætningsmuligheder og deraf følgende 
produktionsindskrænkninger. 

Skovene har næppe følt denne krise afsætningsmæssigt, 
idet handelskontoret var på pletten i det rigtige øjeblik med 
tilbud om tegning af leverancer af ceHulosetræ til eksport og 
til priser, der var særdeles gunstige. Handelskontoret har 
endvidere mængdernæssig kunnet tilfredsstille ethvert med
lems ønske. 

Spånpladefabrikkerne er imidlertid stadig gode kunder, 
selvom råtræindkøbet har været nedsat. Med Dansk Spån
plade Kompagni (DSK) har udvalget desværre ikke nogen 
forhandlingspraksis, det er ikke vores skyld, og vi håber 
stadig på, at DSK engang vil acceptere os som forhandlings
partnere. 

M,ed Novopan har handelsudvalget en mangeårig forhand
lingstradition. Da vi den 31. maj 74 førte forhandlinger med 
Novopan Træindustri, var konkurrencen om træet fra de 
nordiske cellulosefabri'kker ved at blive følelige, og samtidig 
var spånpladernarkedet så småt begyndt at vige. Man kunne 
ikke opnå enighed om priserne og Novopans tilbud, der inde
bar en forhøjelse på 7 kr. pr. m 3 for kranlængder og 7 kr. pr. 
ton for løvtræ kom derfoT til at stå alene, men man aftalte 
at mødes igen den 7. august. 

Omkring denne dato var Handelskontorets muligheder for 
at eksportere cellulosetræ helt åbenbare, medens afsætnings
mulighederne ,for spånplader var dårligere. Prismæssigt så 
Novopan ingen mulighed for at kunne konkurrere med cel
lulosetræet i den øjeblikkelige situation. Der blev tilbudt 
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prisstigninger på 3-10 kr. pr. enhed, og råtræforsyningen 
blev drøftet i et mere langsigtet perspektiv. Virksomhedens 
mange forsøg på at anvende råtræ, der er aflagt med et 
minimum af håndkraft, vil i det lange løb være til fordel for 
skovene. 

Under indtryk af den meget vanskelige· situation for virk
somheden tiltrådte handelsudvalget pristilbudet, selvom det 
måtte erkendes, at der var bedre alternative afsætnings
muligheder. 

Den 13. marts 1975 forhandlede vi igen på Novopan. Der 
blev igen tilbudt mindre .prisstigninger med vægt på 'kran
længder og faldende længder af nåletræ i overensstemmelse 
med virksomhedens råtræpolitik. 

Der blev ligeledes indført en eksakt seneste betalingsfrist 
14 dage + 4 mdr efter træets klarmelding. 

For pyntegrøntets vedkommende gennemiførtes den 1. maj 
d.å. prisforhandlinger. Handelsudvalget supplerede sig her
under med særlige eksperter på området, og forhandlings
partneren var som sidste år Grossistforeningen. 

Der opnåedes enighed om de vigtigste arter, medens man 
som ved tidligere lejligheder havde svært ved at ansætte en 
fælles pris for rødgranjuletræer, grønt af rødgran, bjergfyr 
m.V. Udvalget vil for diss,e arter udsende egne vejledende 
priser. 

Ud over det her nævnte vil jeg omtale, at vi som sædvanlig 
har været til orienterende møde på Junckers Savværk forud 
for udsendelsen af virksomhedens indkøbspriser. Mødet har 
ikke karakter af en egentlig prisforhandling, men betragtes 
af handelsudvalget som værende overordentlig værdifuldt. 

I juni 1974 blev der udarbejdet vejledende priser for små
effekter, og der har været ført prisforhandling med I/S 
Nordkøb, Skagen. 

Endelig skal det nævnes, at handelsudvalget på nærmeste 
hold følger Skovteknisk Instituts undersøgelser vedrørende 
leverancer af tømmertræ med vedhængende råd angrebet træ 
til savværkerne. ~.fan forsøger i første omgang, om det er 
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muligt at finde kriterier for ikke-renskåret savværkstøm
mers kvalitetssammensætning for derigennem at finde frem 
til en betalingsnøgle. 

Nogle betydende træindustriers råtræforbrug m. m. 
Vi har indhentet følgende oplysninger om råtræforbrug m.m. 

fra en række betydende industrier. Besvarelserne er aftrykt, som 
,ni har modtaget dem fra industrierne, uden Handelsudvalgets 
kommentarer: 

Afbal'kningsceniralen A/S aftog i 1974 godt 16.000 rm uafbarket 
slibetræ fra skovene. 

Pr. 1. januar 1975 udløb selskabets lejemål vedr. det areal nær 
Rønnede, på hvilket afbarkningscentralen var etableret godt 11 år 
tidligere. Lejemålet lod sig ikke forny, da arealet s-kuHe anvendes 
til andet formål. Efter forhandlinger i løbet af 1974 med A/S De 
forenede Papirfabrikker, selskabets råtræleverandører og Cen
tralsavværket Limiteret er med henblik på fortsat kørsel i endnu 
5 år truffet den ordning, at Centrals,avværket på en del af sit 
areal ved Herlufmagle nord for Næstved for egen regning etab
lerer en ny afbarknings- og kapningscentral, der kan behandle 
såvel 2 m langt som uafkortet småtømmer fra skovene. Afbark
ningscentralen A/S har sluttet 5-årige kontrakter med henholds
vis en lang række råtræleverandører og Centralsavværket om de 
fornødne råtræleverancer til den nye afbarkningscentral, og Cen
tralsavværket har sluttet tilsvarende leveringsaftale med A/S De 
forenede Papirfabrikker om le~erance af afbarket, 2 m langt 
slibetræ fra den nye afbarkningscentral til dækning af behovet på 
træsliberiet på GI. Maglemølle i Næstved. Afbarkningscentralen 
A/ S er herefter ikke længere et produktionsselskab. Ved selska
bets ordinære generalforSlamHng 1975 rettedes en tak til Dansk 
Skovforening for varetagelse af selskabets daglige administration 
i de forløbne godt 11 år siden selskabets etablering. Af praktiske 
grunde er selskabets daglige administration pr. 1. januar 1975 
flyttet til Gentralsavværkets kontor. 

Bullboard K/S. Råtræforbruget af savet trælast (fyr og gran) 
blev for året 1974 12.500 m 3 mod budgetteret 13.500 m 3 • Forskel
len skyldtes forringede afsætningsmuligheder i årets sidste kvar
tal. Denne tendens vil fortsat præge 1. halvår 1975, hvorefter 
afsætningen forventes bedret. 

En mindre produktionslinie for fingersamlede plankegulve er 
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under opbygning, hvorefter fabrikken vil råde over i aH 4 presse
linier med en samlet årskapacitet på godt 300.000 m 2 container/ 
trailergulve til eksport. 

Centralsavværket Limiteret. Råtræforbruget var i driftsåret 1/5 
1974-2/5 1975 ca. 40.600 m 3 i selve savværket og ca. 5.000 m 3 

i den i januar 1975 igangkørte nye afbarknings- og kapningscen
tral for slibetræ. 

Indtil august 1974 v'ar efterspørgslen efter trælast til byggeri 
m.v. livlig, men faldt derefter meget stærkt i medfør af den vold
somme tilbagegang i byggeaktiviteten herhjemme og de fleste 
andre trælastimportefiende lande. I november blev det for ikke at 
overfylde lagrene nødvendigt af gå over til reduceret drift. Pri
serne på importeret trælast faldt efterhånden ca. 20 pet., for 
visse standardvarers vedkommende endda mere endnu, og mar
kedssituationen vanskeliggjordes yderligere af trykket fr:a over
fyldte lagre hos tømmerhandlere, der havde fejlvurderet mar
kedsudviklingen og derved forkøbt sig. Omkring midten af april 
1975 voksede ordretilgangen imidlertid påny, således som tilfæl
det normalt er på denne årstid. Samtlige afdelinger, altså også 
afdelingen for monteringsfærdige gitterspær efter GANG-NAIL 
metoden, gik samtidig over til fuld drift igen. Priserne har fore
løbig stabiliseret sig. Det er endnu for tidligt at udtale sig om, 
hvorv.idt denne hedringaf markedssituationen kun er rent sæson
mæssigt betinget. 

Som nyt produkt fra Centralsavværket er i årets løb udviklet et 
helårsisoleret fritidshus af træ, »SKOVRIDERHUSET«. Markeds
føringen af dette nye produkt påbegyndes i maj 1975 med ud
gangspunkt i et møbleret prøv'ehus ved Centralsavværkets indkør
sel. 

I årets løb er endvidere optaget en, foreløbig begrænset, pro
duktion af store embaHagekasser til svært maskingods. 

I medfør af Afbarkningscentralen A/S ophør den 1. januar 1975 
som produktionsselskab har Centralsavværket i løbet af efteråret 
1974 i fOl"ståelse med Afbarkningscentralen A/S og A/S De for
enede Papirfabrikker på en del af sit areal efter eget projekt etab
leret en ny afharknings- og kapningscentral, i realiteten en råtræ
tenninal for småtømmer, der indkøber sit råtræ hos Afharknings
centralen A/S og efter afbarkning og kapning på 2 m længde 
V'ideresælger den del af træet, der kan anvendes som slihetræ, til 
A/S De forenede Papirfabrikker. Årsforbrug ca. 20.000 m 3 • Det 
nye anlæg, der har kostet godt 900.000 kr., kørte igang i januar 
1975. 
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Dansk Spånplade Kompagni A/S. Spånpladefabrikkerne i Silke
borg, Glumsø og Engesvang har i 1974 forbrugt 240.000 rrn råtræ, 
heraf har cirka hal,vdelen været skovtræ og cirka halvdelen været 
savværksflis. Råtræforbruget er for 1975 budgetteret til 225.000 
rrn med ovennævnte fordeling imellem skovtræ -og savværksflis. 

Den forventede produktion af spånplader er budgetteret solgt 
med 86 % på hjemmemarkedet og med 14 % på eksportmarke
derne. 

I sommeren 1974 blev produktionen indstillet på den gamle 
fabrik i Silkeborg. Kunderne i denne fabrik blev overflyttet til 
fabrikken i Engesvang, der var blevet udbygget med et nyt stort, 
rationelt maskinanlæg. 

De gamle maskiner fra fabrikkerne i Silkeborg og Glumsø er 
blevet solgt. Fabriksbygningerne i Silkeborg er blevet udlejet til 
Nordisk Finerhandel A/S. 

Af,sætningen af spånplader har i den forløbne del af 1975 været 
stærkt påvirket, af den kri,se byggeriet og møbeHabrikkerne lider 
så stærkt under. Da denne krise hærger lige så stærkt på vore 
eksportmarkeder, er der ingen muligheder for, at vore spån
pladefabrikker kan eksportere sig ud af kf'isens virkninger på 
vore afsætningsforhold. 

Det er meget svært at bedømme afsætningsmulighederne i de 
nærmest kommende år. Statsministeren mener byggeriet hurtigt 
vil komme igang igen, »Vismændene« er af en anden mening. Vi 
mener, det vil være klogest at anlægge vor økonomiske politik 
således, at vi disponerer efter »Vismændenes« forudsigelser. Vi 
kan gennemføre denne politik med stor sindsro, fordi vore store 
nyudbyggede fabrikker i Glumsø og Engesvang med øjeblikkelig 
virkning vil være j stand Hl at dække et hvert tænkeligt mer
fDrbrug, vore kunder vil få efterhånden som krisetilstanden af
svækkes og konjunkturerne bedres. 

Hvalsø ny Savværk & Tømmerhandel A/S. Savværkets forbrug 
af råtræ i 1974 var ca. 16.000 m 3 som fordelte sig med 12.500 m 3 

bøg, 2.500 m3 andet løvtræ (eg, ask, elm og ahorn) samt 1.100 
m 3 nåletræ. 

Råtræforbruget i 1975 vil blive af samme størrelse, men de lave 
priser fra Vesttyskland og Frankrig og det mindre forbrug på de 
forskellige eksportmarkeder har gjort afsætningen betydelig van
skeligere, og denne situation forventes ikke bedret væsentligt i 
i 1976. 

Hyllinge Savværk A/S har i regnskabsåret 1.10.1973 til 30.9. 
1974 opskåret 19.600 m 3 bøg - budgetteret ca. 20.000 m 3 - et 
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resultat, man nok må være tilfreds med, når det tages i betragt
ning, at det ikke har været muligt at sælge tilfredsstillende mæng
der planker i tykke dimensioner, hvorved opskæringen for en 
stor del kun har bestået af l" og 1 J4" brædder, der selvsagt er 
mere tidskrævende. 

Afsætningen er vanskeliggjort af stigende konkurrence fra især 
tysk bøg, der såvel i planker som i emner sælges mere end 20 % 
under vore priser. 

Dernæst har det engelske punds svage stilling og uroen om 
Englands forbliven i EF medført, at vore engelske kunder har 
vist stor tilbageholdenhed med placering af nye ordrer. 

De relativt små lagre af bøg i England gør, at vi tør håbe på en 
lille bedring i 1976, men savværkerne har svært ved at finansiere 
en midlertidig lagerforøgelse, da lånemulighederne kun er små, 
når indtjeningen ikke er tilfredsstillende. Det har ikke været 
muligt i et vigende marked at opnå højere salgspriser til dækning 
af den sidste stigning i råtræpriserne og til de forhøjede arbejds
lønninger. 

Junckers Industrier A/ S forbrugte i kalenderåret 1974 til virk
somhederne i Køge og As'sens følgende råtræmængder : 

Bøg ............................. . . 217.000 t. 
Eg ..... .. .... . ..... .. ....... ... .. . 33.000 t. 
Ask ..... .. ...... . ........ . ....... . 18.000 t. 
Ahorn ....... . . . ....... .. .. . . . .... . 5.000 t. 
Andet løvtræ ...................... . 10.000 t. 
Cellulosetræ fra skovene ............ . 120.000 t.. 
Cellulosetræ fra andre savværker .... . 47.000 t. 

laIt .............................. . 450.000 t. 

Midt i 1974 slog nedgangen i byggeriet igennem for afsætnin
gen af parketgulve, som blev stærkt forringet i sidste halvår. Den 
internationale afmatning på fibermarkedet gjorde sig for den 
halvkemiske cellulose først gældende i årets sidste måned. 

Tidligere besluttede, men endnu ikke fuldførte investeringer 
ved årsskiftet var dels rensningsanlæg i Køge og dels forbedrin
ger og ændringer i kogeriet på cellulosefabrikken i Assens. I 1975 
startes produktionen af tagplader. Junckers Industrier A/ S over
tog den 1. juli 1974 aktiemajoriteten i A/S De Forenede Træsko
fabrikker. 

Udsigterne for 1975 er præget af den internationale lavkon
junktur, dog har en stabilisering i afsætningen gjort sig gældende 
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efter 1. kvartal. En bedring forventes først mod årets slutning. 
Forbruget af råtræ vil i 1975 derfor blive en del mindre end året 
før. 

A / S Kolds savværk: Råtræforbrug i 1974: ca. 12.000 m 3 bøg, eg, 
ask og bl. løvtræ. 

Forventet råtræforbrug i 1975: ca. 10/12.000 m 3 bøg, eg, ask og 
bl. løvtræ. 

Ombygninger: Der er i det forløbne år kun foretaget mindre 
ombygninger, en planlagt omlægning til udelukkende flisfyring 
er udsat til markedsforholdene bedres. 

Afsætningsvilkår: Den allerede sidste år forudsete lavkonjunk
tur er til fulde slået igennem i indeværende år. Afsætningen er 
præget af manglende efters.pørgsel og reducerede priser i hvert 
fald for bøgen. Denne situation er fælles for både hjemmemarke
det og de væsentlige eksportmarkeder. Vor konkurrencesituation 
er yderligere blevet forringet, bl.a. på grund af de gennemførte 
prisstigninger for rundtræ i efteråret 1974. 

Der er desværre ingen udsigt til en bedring i af,sætningssitua
tionen, hverken på hjemmemarkedet eller eksportmarkederne, og 
man må frygte, at lavkonjunkturen vil fortsætte langt ind i 1976. 

A/S Korinih Savværk: 

RATRÆFORBRUG: 

Bøg .......... .. . . . . 
Eg ....... . ...... . . . 
Ask .... .. .. .. ..... . 

A. Løvtr .. . ........ . . 

laIt ............ .. . . 

Periode 1/8-31/7 
1973/74 1974/75 

6.000 

800 
300 
100 

7.200 

4.300 
900 

1.050 

50 

6.300 

Det sidste år har bragt total omvæltning af markedet for op
skåret dansk løvtræ. :Medens der i en periode indtil sommerferien 
1974 var næsten ubegrænsede muligheder for afsætning af savet 
dansk løvtræ, må vi nu konstatere et meget drastisk fald i efter
spørgselen. Især det engelske marked er svundet meget ind, og 
da det jo i en lang årrække har været vort største og vigtigste 
marked, føles dette særligt hårdt. 

De gode afsætningsmuligheder indtil medio 1974 medførte også 
store stigninger i omkostningerne - i særdeleshed på råtræet. 
Dette forhold har især Tyskland benyttet sig af, til i det aktuelle 
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svage marked 'at erobre betydelige parter af hidtil danske mar
kedsandele i England og Skandinavien. 

Situationen er således p.t. ikke særlig lovende, og nærmeste 
fremtid tegner ikke til væsentlig forbedr,ing. Disse forhold gør, at 
vi på A/S Korinth Savværk disponerer forsigtigt nu og i den 
kommende tid, både med hensyn til køb, salg, produktion og 
investeringer. Vi har således ikke større investeringer umiddel
bart forestående, men koncentrerer os i al væsentlighed om ved
ligholdeise af anlægget. 

Nordisk Sav- & Finerværk A/S, Langebæk Savværk A/S og Dal
hoft Larsen & Horneman A/S oparbejdede i 1974 ca. 30.000 m 3 

råtræ til finer og blokvarer. Størstedelen af råtræmængden var 
oversøiske træsorter, men sammenlignet med 1973 har en stigen
de mængde været dansk træ, hvor blokvarer og emner hovedsage
lig er skåret på Langebæk Savværk. 

Afsætningen var god i første halvår, men faldende i andet 
halvår, hvor produktionen blev tilpasset det lavere niveau. For 
de danske træsorter har der været vigende priser grundet stærk 
konkurrence fra andre lande, en udvikling der er fortsat ind i 
1975. 

På Nordisk Sav- & Finerværk er i 1974 monteret et nyt afbark
ningsanlæg. I løbet af 1975 vil der på Langebæk Savværk blive 
investeret i forskellige produktionsfremmendeaktiviteter. 

I/S Nordkøb, Skagen. Vort råtræforbrug har i 1974 været på 
49.000 rm kassetræ, heraf er de 6.000 rm bøgekassetræ. 

I 1975 regnes med uændret .forbrug af kassetræ. 

Novopan Træinduslri AI S har i driftsåret 1.10.73 til 30.9. 
74 produceret ca. 176.000 m3 spånplader og dertil brugt ca. 
250.000 rm skovtræ, ca. 272.000 løs m 3 flis, og ca. 14.000 tons 
diverse træaffald. På grund af vigende afsætning i 1974 opnåede 
man ikke den forventede produktionsstigning. 

Produktionen i indeværende driftsår forventes at blive ca. 
150.000 m3 spånplader svarende til et råtræforbrug på ca. 375.000 
rm, hvoraf over halvdelen er skovtræ. 

Afmatningen fra 1974 fortsætter ind i 1975, og selvom der er 
sket en bedring i afsætningen i løbet af april kvartal, forventer 
man ikke at nå op på sidste års produktion. 

Nørlund Savværk - Nørlund Hegn, Arden. Virksomheden har 
i 1974 oparbejdet ca. 19.000 m 3 råtræ, heraf ca. 4.000 m 3 lægter 
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til hegn. Siden afmatningen satte ind i september har opskærin
gen ligget på ca. 70 % af det normale. Der bygges ,for tiden et nyt 
båndsavværk, som igangsættes i efteråret 1975. 

Nørresundby Savværk: Råtræforbruget 1974 udgjorde trods af
matningen indenfor byggesektoren 40.000 m 3 . I 1975 må regnes 
med betydeligt mindre forbrug. 

Orehoved Træ- og Finerindustri A/S. Den afmatning der var 
forventet for sæsonen 1974/75 blev betydelig kraftigere end ven
tet, således at forbruget kun udgjorde ca. 18.000 m 3 • 

I den kommende sæson forventes et forbrug af samme størrel
sesorden, men med nogenlunde sikkerhed kan dette ikke forud
siges. 

Ryde Savværk, Maribo: Den stærkt forværrede afsætnings
situation, der allerede var indledt i sidste del af det foregående 
regnskabsår, har i 1974/75 medført, at vi har begrænset vor 
opskæring til det minimum, der blot nogenlunde kan bære de 
faste omkostninger, idet der heri er forudsat, at vi ikke står 
overfor et endnu alvorligere prisskred i markedspriserne for op
skåret bøgetræ. - Det samlede indkøb af rundtræ - næsten ude
lukkende bøg - har derfor været begrænset til ca. 8.000 m 3 , der 
som sædvanligt er opskåret til specialeffekter, blokvarer, firkan
ter og i mindre omfang træskoemner. 

Udbudet af bøgekævler har i efteråret/vinteren 1974/75 været 
større end sædvanligt for de seneste år. Eller måske har købe
lysten været mindre. Resultatet har været, at vi uden vanskelig
hed har kunnet købe det, vi ønskede, og mere til, ligesom s.kov
distrikterne generelt har leveret et kvantum i overkanten af det 
forud aftalte. Noget vi ikke har oplevet gennem en årrække for 
bøgens vedkommende. 

Nåletræafdelingen har også i 1974/75 ligget stille. Ganske vist 
var de modtagne tilbud på rundtræ ved driftsårets begyndelse så 
forholdsvis store, at vi overvejede alvorligt at genoptage nåletræ
skæringen. Stagnationen i salget samt den almindelige prisned
gang på opskåret nål medførte imidlertid, at vi har foretrukket 
at afvente en almindelig bedring i situationen. Ydermere da 
skovene ikke synes villige til at støtte sagen ved en acceptabel 
prisreduktion på rundt nåletræ. 

Træskofabrikken har kørt med stærkt nedsat produktion, og 
det må vist forudses, at dette også bliver tilfældet nogen tid 
fremover. 
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Trykimprægnerings- og farvningsafdelingen har haft nogen 
fremgang. Navnlig har flere og flere fået øjnene op for det økono
misk rigtige i at lade det kostbare nåletræ trykimprægnere med 
TANALITH salt. Ligeledes har en større kundekreds indset det 
formålstjenlige i at anvende billige afrikanske finerer og lade 
sådanne indfarve til de ønskede nuancer. 

Afsætningsmæssigt har 1974/75 været blandt de ringeste år, vi 
har oplevet siden virksomhedens start i 1947. Selv med den redu
cerede opskæringsmængde har salget ikke kunnet holde trit med 
tilgangen, og lageret af opskåret træ er vokset betydeligt i årets 
løb. 

Naturligvis har vi på vore forskellige eksportmarkeder; Eng
land, Sverige, Norge, Polen mJI. afsat betydelige mængder opskå
ret træ også i 1974/75. Ved adskillige forespørgsler fra vore faste 
kunder, har disse imidlertid fra anden side haft tilbud til så små 
priser, at vi på forhånd har måttet indse det formålsløse i over
hovedet at optage forhandlinger om en eventuel ordre. Navnlig 
fra vesttyske eksportører har vi mødt en overordentlig alvor
lig konkurrence på alle markeder. Et forhold der er temme
lig uforståeligt, når man kender de tyske kævlepriser, men selv 
ved en prisreduktion på 20-30 % på vore 1973-74 priser for op
skåret bøg, går ordrene som oftest til anden side og almindelig
vis til Vesttyskland. 

Den nærmeste fremtid tegner yderst mørk. Sker der ikke en 
omgående og mærkbar bedring i afsætningsmulighederne - her 
underforstået ikke mindst i forholdet mellem kævlepriser og de 
opnåelige priser for opskåret træ - må mange råtræforbrugende 
danske virksomheder g'anske givet køre med en absolut minimal 
produktion eller endog indstille opskæringen helt i en periode. 

Det kan derfor ikke kraftigt nok siges til skovene: Hjælp nu 
den hårdt ramte træindustri, hvis økonomiske trivsel er basis for 
skovenes økonomi ud i fremtiden, og foretag omgående en mid
lertidig nedsættelse af kævlepriserne. Det hjælper lidt eller intet 
med en nedgang på 7 eller 10 %, noget mere end det dobbelte vil 
være en nødvendighed i den akutte situation. Hovedparten af 
antallet af rundtræforbrugende virksomheder har jo ikke været 
levnet mulighed for en økonomisk konsolidering overhovedet, og 
de har nu valget mellem at indstille produktionen for en tid og 
dermed hurtigt gå til grunde eller at producere sig direkte ind 
i en konkurs. 

Scanboard A/S, Holsted: Produktionen har i 1974 andraget 
35.000 m 3 spånplader, svarende til et råtræforbrug på ca. 150.000 
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m3 fordelt på savværksflis, skovtræ samt høvlspåner. Den omtalte 
produktion er noget lavere end planlagt, først og fremmest på 
grund af svigtende afsætningsmuligheder. 

Det er imidlertid lykkedes at skabe et tilfredsstillende salg på 
eksportmarkedet, særlig Storbritannien, og produktionen i 1975 
skønnes derfor at nå op på ca. 50.000 m3 spånplader med et 
råtræforbrug på ca. 200.000 m 3 • 

Der produceres traditionelle spånplader samt vandfastlimede 
plader (særligt egnede til undergul ve og tagplader). 

1/S Skærbæk Savværk. I 1974 havde vi budgetteret med en 
råtræopskæring på 25.000 m 3 • 

Nedgangen i byggeriet faldt mere, end vi havde forventet, 
hvorfor vi allerede den 4. oktober gik ned på 3 dages-uge men 
nåede alligevel en opskæring på ca. 24.000 m 3 , og samtidig steg 
vort færdigvarelager til ca. 2.500 m 3 mod normalt ca. 800 m3 • 

For at reducere færdigvarelageret ned til det normale forventer 
vi fortsat at køre på 3 dages-uge indtil 1. august og måske året 
ud, idet den mindre opblusning på ordrer, vi mærker i øjeblikket, 
efter vort skøn igen vil aftagle efter ferien, idet vi ikke tror på, at 
landbrugsbyggeriet vil fortsætte, når høsten begynder. 

Vi er derfor indstillet på, at vor opskæring bliver på ca. 15.000 
m 3 eller ca. 60 % i forhold til 1974. 

Taasinge Savværk AI S: Råtræforbrug i 1974 = 15.000 m3 nåle
træ, opskår:et til bygningstømmer, planker, lægter og bræd
der, hvoraf en 'del er anvendt i egen spærfabrik og byggevirksom
hed. Råtræforbruget i 1975 forventes at blive 12.000 m3 • 

Savværket har fra 1/10 1974 nedsat kapaciteten med 40 % og 
kører med 1 daghold på 40 timers uge, og forventer at kunne 
afsætte produktionen herfra i resten af 1975. 

Såsnart afsætningsmulighederne igen er normale, vil opskæ
ringen forøges til fuld kapacitet, hvilket er ca. 22.000 m 3 på års
basis. 

Vallø Stifts Savværk. I 1974 er der på savværket oparbejdet ca. 
10.000 m 3 bøg i kvaliteterne A, B, C og D. 

Savværkets moderne tørreanlæg (nedtørring til 8-10 %) er nu 
taget i brug. Endvidere har savværket etableret en færdigvare
fabrik til produktion af rørepinde, linealer o.a. mindre trævarer. 

Foruden mindre kævler anvendes affald fra savværksopskæ
ringen som råstof i den nye afdeling. 
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Afsætningsforholdene har i det forløbne år været afdæmpede 
og især mod årets slutning gik eksporten til England totalt i stå. 

Aarhus Emballagefabrik har til sin produktion af finer og 
krydsfiner i 1974 anvendt ca. 3.000 m 3 bøgekævler. 

Produktionen var i 1974 let at afsætte, men efter de store pris
stigninger på træ samt de stærkt forøgede lønomkostninger er vi 
i 1975 stødt på betydelige afsætningsvanskeligheder, da møbel
fabrikkerne har nedskåret deres forbrug. 

Afsætningsmulighederne i resten af 1975 og videre fremover er 
for øjeblikket helt umulige at vurdere. 

Råtræforbruget vil i 1975 blive noget mindre end tidligere. 

Diskussion 
Dirigenten spurgte, om der var nogen, der havde kommen

tarer til formandens beretning og til beretningen fra Han
delsudvalgets formand. 

Da ingen ønskede ordet, konstaterede dirigenten, at beret
ningerne var godkendt. 

Aflæggelse af regnskab for 1974 
Skovrider O. FOG konstaterede, at det reviderede regnskab 

i henhold til lovene var fremsendt til medlemmerne inden 
generalforsamlingen. Regns'kahet blev herefter gennemgået i 
hovedpunkterne. 

Dirigenten spurgte, om der var nogen, der havde kommen
tarer til regnskabet eHer ønskede yderligere oplysninger. 

Da ingen ønskede ordet, erklærede dirigenten regnskabet 
for godkendt. 

Forslag, der på lovlig måde er forlangt afgjort på 
generalforsamlingen 

Dirigenten meddelte, at der ikke var indkommet forslag 
til behandling under dette punkt. 

Forslag fra bestyrelsen til konti ngentsats for 1976 
Formanden meddelte, at bestyrelsen på grund af inflation 
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og stigende lønninger var nødt til at foreslå en kontingent
forhøjelse på 13 %, således at kontingentet for ejere af dan
ske skovejendomme· bliver 1,75 kr. pr. 1.000 kr. ejendoms
værdi (15. alm. vurdering), dog mindst 365 kr. og højst 
15.000 kr. Medlemmer af Dansk Skovforening, der betaler 
minimumskontingent, og som samtidig er medlem af en 
småskovsforening, får rabat, således at deres kontingent 
bliver 190 kr. Personlige medlemmer betaler 190 kr. De sam
virkende danske Småskovsforeningers kontingent fastsættes 
ener særlig forhandling. Kontingentforslag 15.000 kr. 

Dirigenten sagde, at forslaget til kontingentforhøjelse vel 
næppe kom som en overraskelse, da det allerede var blevet 
meddelt medlemmerne, og han efterlyste kommentarer til 
kontingentforslaget. 

Da ingen ønskede ordet, erklærede dirigenten kontingent
satsen for vedtaget. 

Valg af medlemmer til bestyrelsen i henhold til 
bestemmelserne for dennes sammensætning 

Formanden meddelte, at der i henhold til lovene afgik 3 
af bestyrelsens medlemmer: Skovrider FIND BIILMANN, som 
ikke modtog genvalg, samt hofjægermester, skovrider IAKOB 
ESTRUP og s'kovrider A. TAGE-JENSEN, som begge modtog gen
valg. Bestyrelsen anbefalede genvalg. 

Som efterfølger for skovrider F. BIILMANN havde en kreds 
af medlemmer opstillet skovrider JOHAN EDVARD DUE, Løven
holm. 

Dirigenten efterlyste flere kandidater. Da der ikke indkom 
flere forslag, overlod dirigenten ordet til skovrider O. Fog, 
som gav nogle praktiske oplysninger vedrørende afstemnin
gen. 

De tre kandidater blev valgt ved hemmelig afstemning 
med følgende stemmefordeling : Hofjægermester, skovrider 
L ESTRUP 170 stemmer, skovrider J. E. DUE 196 stemmer og 
skovrider A. TAGE-JENSEN 196 stemmer. Der var 51 blanke 
stemmesedler. 

9 
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Valg af revisor til revision af foreningens regnskaber 
Bestyrelsen foreslog genvalg af revisionsfirmaet Strobel. 

Da der ikke fremkom andre forslag, konstaterede dirigenten, 
at revisionsfirmaet var genvalgt. 

Eventuelt 

Dirigenten efterlyste indlæg under punktet: Eventuelt. 
Godsejer O. HAGEMANN havde tre spørgsmål til bestyrelsen: 

1. Hvad er der sket i Vedex-sagen? 2. Kunne Dansk Skovfor
ening ikke gøre noget for at få arbejdere til at interessere sig 
for skovarbejde, da skovene mangler arbejdskraft. 3. Var 
det ik'ke muligt, at få deltagerne i Skovforeningens arran
gementer til at gå med navneskilte. 

Formanden svarede, at med hensyn til Vedex vidste han 
kun, at firmaet sItadig var i likvidation, og boet ikke var 
sluttet. Hvad angik spørgsmål 2, kunne formanden oplyse, 
at man med iværksættelsen af beskæftigelsesarbej der for 
arbejdsløse i de private skove håbede, at nogle af disse ville 
forblive ved dette arbejde. 

Dansk Skovforenings deltagelse i Grønne Dage, hvor in
formationsmateriale om skovene blev udsendt til alle lan
dets skoler, skulle gerne bevirke, at nogle af eleverne ville 
interessere sig for skovbrugserhvervet. Sko·vskolen havde 
konstateret en stigning i henvendelserne efter Grønne Dage
arrangementerne. 

Formanden sluttede med at sige, at man ville tage forsla
get om okongresmærker op til særdeles velvillig overvejelse. 

Dirigenten efterlyste flere indlæg. 
Skovejer M. OGSTRUP spurgte, om det ikke var forkert, at 

man havde så meget at gøre med et stort skovdistrikt, som 
under uenigheden i Dansk Skovforening i forbindelse med 
vedtagelse af naturfredningsloven havde meldt sig ud. Skov
teknisk Institut foretog forsøg på distriktet, og der blev af
holdt ekskursioner m.m. Dansk Skovforening burde spørge, 
om distri'ktet ikke ville være medlem igen. 

Endvidere ønskede skovejer M. Ogstrup at vide, om ejere 
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af flere skovdistrikter altid sørgede for at betale kontingent 
for samtlige distrikter. Ifølge lovene skal samtlige distrikter 
være tilmeldt. 

Formanden svarede, at man for så sent som et par måne
der siden havde opfordret omtalte distrikt til at melde sig 
ind i foreningen igen, men desværre uden held. 

Med hensyn til ejere af flere distrikter så har Dansk Skov
forening kun haft kendskab til et enkelt tilfælde, hvor ikke 
begge skove var indmeldt. Dette var bragt i orden. 

Skovrider T. BRuEL kommenterede Skovejer M.Ogstrups 
indlæg, idet han sagde, at han ikke mente, at DanS'k Skovfor
eningkunne bebrejdes Skovteknisk Instituts forsøg på om
talte distrikt, da disse forsøg var finansieret af Arbejdsgiver
foreningerne. 

Skovrider FL. JOHANSEN spurgte, hvad Stavtræfonden var! 
Skovrider O. FOG svarede, at Stavtræfonden snart var en 

historisk sag. Den var oprettet, dengang man solgte smør i 
dritler. Ved omsætningen af stavtræ til disse dritler blev der 
betalt en afgift til en pulj e. Disse penge skulle bruges til 
gavn for skovene under Skovforeningens ledelse. 

Formanden takkede dirigenten ror den udmærkede ledelse 
af generalforsamlingen og overlod til slut ordet til forstkan
didat Bo RAVN, der gav nogle praktiske oplysninger om års
mødets videre forløb. 

Referat godkendt: 
Som dirigent: Som formand for Dansk Skovforening : 
P. Moltesen Iakob Estrup 

9* 



SKOVTEKNISK INSTITUT 

(Danish Institute of Forest Technology) 

Tilknyttet Akademiet for de tekniske Videnskaber 

1. Oprettelse 

ÅRSBERETNING 1974 

Oxford class.: 946: 3 

Skovteknisk Institut er en selvejende institution tilknyttet Aka
demiet for de tekniske Videnskaber, oprettet 27.6.1967 på initia
tiv af Dansk Skovforening. 

2. Formål 
Instituttet har til formål at fremme den driftstekniske udvik

ling i skovbruget. 

3. Bestyrelse/Forretningsudvalg/Personale 
3.1 Bestyrelse pr. 1.1.1975 
Navn 

P. Moltesen 
(formand) 
G. Bergsten 
P. Christensen 
J. E. Due 
O.Fog 
H. A. Henriksen 
E. Holmsgaard 
S.Jørgensen 
H. Kieldsen 
M. V. Knudsen 
S. Larsen 
R. Matzen 
V. Bruun de 

Neergaard 
Aa. M. Pedersen 

Profession 

professor 

statsskovrider 
skovfoged 
skovrider 
direktør 
professor 
forstander 
statsskovrider 
skovejer 
direktør 
skovrider 
lektor 

godsejer 
forstander 

Tilknytning 

Skovbrugsinstituttet (KVL) 

Direktoratet for Statsskovbruget 
Dansk Skovforening 
Skovbrugets Arbejdsgiverforen. 
Dansk Skovforening 
Skovbrugsinstituttet (KVL) 
Statens forstlige Forsøgsvæsen 
Direktoratet for Statsskovbruget 
Dansk Skovforening 
Teknologisk Institut 
Det danske Hedeselskab 
Jordbrugsteknisk Institut (KVL) 

Dansk Skovforening 
Skovskolen 

B. H. Petersen skovrider Dansk Skovforening 
L Schelde forretningsf. Specialarbejderforbundet i DK. 

Pr. 1.1.1975 har Danmarks tekniske Højskole ikke set sig 
stand til at stille et medlem til instituttets bestyrelse. 



121 

3.2 Forretningsudvalg pr. 1.1.1975 
Navn Profession Tilknytning 

P. Moltesen professor SkovbrugsinstituUet (KVL) 
S. Jørgensen statsskovrider Direktoratet for Statsskovbruget 
V. Bruun de 

Neergaard 
Aa. M. Pedersen 
r. Schelde 

godsejer 
forstander 
forretningsf. 

3.3 Personale pr. 1.1.1975 
Navn 

Per Tutein Brenøe 
Niels Heding 
Søren Honore 
Fritz Møller 
Ebbe Leer 
Kaj østergaard 
Karen Svahn 
Susan Thyge 

4. Lokaler 

Dansk Skovforening 
Skovskolen 
Specialarbejderforbundet i DK. 

forstkandidat, (daglig leder) 
forstkandidat 
skovtekniker 
skovfoged 
skovtekniker 
skovtekniker 
kontordame (deltid) 
kontordame (deltid) 

Skovteknisk Institut's adresse er: 
Vester Voldgade 86, II sal, 1552 København V. Telefon 01 1221 66. 

s. Virksomheden i 1974 
I 1974 lykkedes det, at få reduceret fællesaktiviteterne (de 

administrative funktioner) til kun at udgøre 14 % af det sam
lede timetal mod 23 % i 1973. 

Basisvirksomheden, det vil blandt andet sige de aktiviteter, 
der til stadighed er med til at holde instituttets medarbejdere 
il jour med den tekniske udvikling, steg fra at udgøre 13 % i 1973 
til 20 % i 1974. Denne igennem længere tid stærkt ønskede ud
vikling kunne i 1973 realiseres som følge af, at instituttet samme 
år godkendtes af Teknologirådet som et basistilskudsberettiget 
institut til udførrelse af teknologisk servicearbejde. 

De klientbetalte aktiviteter har i de sidste tre år ligget meget 
stabilt og udgjorde ca. halvdelen af instituttets aktivitetstimer. 
Der er dog sket en stigning på ca. 1400 timer fra 1972/73 til 
1974. 

Instituttets projektaktiviteter d.v.s. forsknings- og udviklings
arbejder for offentlige og private fondsmidler udgjorde i 1974 
16 % af aktivitetstimerne, hvilket er et fald i forhold til de tid
ligere år (1973 17 % og 1972 25 %). 
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5.1 Forskni ngs- og udvi kl i ngsarbejdet 
I nedenstående fremstilling er også medtaget en del forsøgs

arbejde, der har fundet sted under klientbetalte aktiviteter og 
basisvir ksomheden. 

5.1.1 Skovnings- og transportsystemer ved tynding 
I 1969 overdrog skovbruget og spånpladeindustrien til Skov

teknisk Institut at foretage en rationalisering af tyndingsarbejdet 
i unge bevoksninger. Baggrunden for dette var, at de stærkt sti
gende omkostninger til fremstilling af småtdimensioneret spån
plade træ efterhånden havde fået dækningsbidraget på disse effek
ter til at nærme sig nulpunktet. 

Direktør P. la Cour, Novopan Træindustri A/S opridsede på et 
møde i 1969, hvordan en rationalisering af skovning og transport 
af spånpladetræ fra tyndinger burde gribes an og prioriterede 
indsatsen: 
1. Ændring af effektlængden fra 1 m til længere længder (hele 

stammer) og en forbedring af de manuelle skovningsmetoder. 
2. Mekanisering af deloperationerne ved f.eks. en billig og enkel 

maskine til afkvistning i skoven eller på fabrikken. 
3. FHshugning af hele træer enten i skoven eller på fabrikken. 

Disse »visioners« rigtighed er siden blevet bekræftet gennem 
talrige forsknings- og udviklingsarbejder, både her i landet og i 
udlandet. Der er dog siden 1969 kommet nogle væsentlige til
føjelser, som har forstærket baggrunden for visionerne, nemlig 
ønsket om at forbedre arbejdsmiliøet i skoven og ønsket om en 
bedre udnyttelse af de skovede træer blandt andet under indtryk 
af den voldsomme kapacitetsudvidelse på spånpladefabrikkerne 
og dermed faren for utilstrækkelige råtrætilførsler. 

Projektet er af praktiske grunde opdelt i en række delprojekter 
benævnt efter træets udseende, når det fra skoven sendes til 
industrien. 

Delprojekter : 

<ca 

Hele stammer til industri 
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Afkortede stammer til industri 

Hele træer til industri 

Heltræflis til industri 

Under hvert delprojekt arbejdes der med flere forskellige sy
stemer til skovning og transport. Når vi taler om samlede syste
mer til skovning og transport, er det fordi, der er en række fak
torer, der skal passe sammen for at systemet kan virke effektivt 
i praksis. Disse faktorer er blandt andet, arbejdsmetoder, tekni
ske hjælpemidler, organisationsformen, præstationer, omkostnin
ger, omkostningsprognoser, arbejdsmiljøet. Det er disse faktorers 
udvikling, tilpasning og koordination lige fra træet står på roden 
i skoven til det kører ind i maskinerne på træindustrien, vi ar
bejder med under projektet. 

Skovning og transport af hele stammer 
Motorsavsskovning 

Resultaterne fra instituttets udviklingsarbejde omkring et sy
stem til skovning med motorsav og udslæbning af hele stammer 
med traktor og spil er der redegjort for i årsberetningen i 1972. 
Resultaterne er endvidere meddelt i form af to store demonstra
tioner på Vallø skovdistrikt i 1972 og på Salten Langsø skovdi
strikt i 1974, samt på informationskurser på skovdistrikter. Sy
stemet har siden 1970 gennemlevet forsknings- og udviklings
fasen, informationsfasen og er nu i indlæringsfasen i Skovskolens 
regi. 
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SI -afkvi stni ngssy'stem 
Undersøgelserne over mulighederne for mekaniseret afkvist

ning er fortsat i 1974. I årsberetningerne 1972 og 1973 har vi 
redegjort for instituttets eget udviklingsarbejde af en enkel og 
prisbillig afkvistningsmaskine med tilsvarende system til småt 
nåletræ. Forsknings- og udviklingsarbejdet med SI-afkvistnings
systemet fortsatte i 1974 hovedsageligt koncentreret om at for
bedre afkvistningskvaliteten, og at udvikle en hydraulisk tang 
til systemet. Afkvistningskvaliteten blev i 1974 væsentligt for
bedret, takket være et godt samarbejde med blandt andet Jord
brugsteknisk Institut (KVL). Afkvistningskvaliteten er nu til
fredsstillende for effekter, der skal leveres til spånplade- og cellu
loseindustrien. Samtidig blev den hydrauliske tang udviklet ud 
fra kravene om, at den skulle kunne: 
1. opsamle en enkelt stamme fra jorden 
2. fastholde stammen under afkvistning 
3. bunkelægge stammer på spor 
4. rydde kvas væk fra afkvistningsmaskinen 
5. flytte afkvistningsmaskinen i bevoksning og på vej 
6. udslæbe de bunkelagte stammer til vej 

Afprøvningerne af tangen i skoven viste, at den på tilfredsstil
lende vis opfyldte alle seks krav. Afprøvningen gav dog ideer 
til et fortsat udviklingsarbejde, der skulle medføre, at traktor
føreren ikke behøver forlade førerpladsen under læssearbejdet. 

Retten til at producere og sælge udstyret blev i 1974 overdraget 
til en dansk maskinfabrik, der med midler fra Den teknisk
industrielle Udviklingsfond vil fortsætte udviklings- og afprøv
ningsarbejdet i 1975 med henblik på en produktion af udstyret. 

Skovning og transport af hele træer 
Mekaniseret fældning og udslæbning 

I årsberetningen fra 1973 omtalte vi forsøgene med mekanise
ret fældning og udslæbning af hele træer fra første udtynding i 
nåletræ. Forsøgene viste, at ved mekaniseret fældning og ud
slæbning udgør tidsforbruget 40 minutter per kubikmeter stam
memasse (5 cm top), medens det ved almindelig motorsavsskov
ning og heltræudslæbning udgør 105 minutter per m 3 stamme
rnasse. Mekaniseret fældning og udslæbning reducerer altså tids
forbruget i skoven ganske betydeligt. Forsøgene viste endvidere, 
at en metode, hvor træerne løftes lodret fra stød til sti-kspor, er 
betydelig mere skånsom over for de tilbageblevne træer end 
udslæbning af stammer vandret på jorden. 

Den samme fældemaskine blev i 1974 forsøgt til mekaniseret 
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fældning og udslæbning i ung bøg (brysthøjdediameter 10 cm). 
Forsøget viste, at såvel systemet fra nåletræ som selve det tekni
ske udstyr ikke var velegnet i bøg. 

Fig. 1. SIA-afkvistningssystem blev i slutningen af 1974 sat i 
langtidsforsøg på 6 skovdistrikter landet over. 

Lastbiltransport af hele træer 
Formålet med forsøget var indledningsvis at undersøge de 

tekniske muligheder for lastbiltransport af småtdimensioneret 
nåletræ. Forsøgene blev udført som et samarbejde mellem Novo
pan Træindustri A/S, Dansk Trætransport A/S, Transportutval-
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Fig. 2. Hele grantræer fra de første t ynd inger kan kom
primeres på lastbilen, hvorved der kan opnås fuldt læs. 

get i Norge og Skovteknisk Institut. Til forsøgene blev opbygget 
et særligt containerlad med foldbare sidestøtter. I dette lad 
kunne de hele træer sammenpresses, ved at de udfoldede side
støtter rejstes til lodret stilling. Denne sammenpresning bevir
kede, at læssets løsvolumenvægt kunne øges fra 165 kg per kubik
meter til 258 kg per kubikmeter. Herved kunne der opnås fuldt 
læs på lastbilen (10 tons) . Forsøgene viste endvidere, at læssets 
vægt fordelt til lastvognsaksler opfyldte færdselslovens krav til 
maksimalt akseltryk, og , at det vil være teknisk muligt, at be
grænse ladets ydre rammer således, at færdselslovens krav også 
på dette felt kan opfyldes. 

Skovning og transport af heltræflis 
Sammen med Norsk Institutt for Skogforskning har Skovtek

nisk Institut i 1974 gennemført forsøg med heltræflisning i sko
ven. To systemer blev undersøgt i en første tynding i gran: 
1. Heltræflisning på oparbejdningsplads ved bilvej 
2. Heltræflisning i bevoksning på stikspor 

Heltræflisning på oparbejdningsplads ved bilvej 
Forsøget fandt sted i første tynding i rødgran. Hugstdiameter 

7 cm i brysthøjde. Stammestørrelse 0,020 m 3 • Fældningen blev 
foretaget med motorsav. Udslæbningen af træerne til flishuggeren 
foregik med landbrugstraktor med tagmonteret hydraulisk kran 
og klembanke. Flishugning ved bilvej blev foretaget med en 
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KARHULA 312 C. Flishuggeren blev madet med hydraulisk kran 
monteret på separat traktor. Heltræflisen blev blæst op i en 
container og transporteret til spånpladefabrik til videre under
søgelse. I forsøget indgik 770 træer svarende til 34 tons flis. 
Rapport fra forsøget vil foreligge i 1975. 

Fig. 3. Forsøgene med heltræflisning i bevoksning og ved 
bilvej (billedet) blev foretaget i samarbejde med bl. a. 
Norsk Institutt for Skogforskning. 

Heltræflisning i bevoksning på stikspor 
Forsøgene fandt sted i første tynding i rødgran. Hugstdiameter 

i brysthøjde 7 cm. Stammestørrelse 0,020 m3 • Fældningen blev 
foretaget med motorsav i en vinkel til stikspor på 45°. Flisningen 
af heltræerne blev foretaget på stikspor med en ABC-flishugger 
model 1000 monteret på en landbrugstraktor. Flishuggeren blev 
madet med en tagmonteret hydraulisk kran. Flisen blev blæst 
over i en plastsæk monteret foran på traktoren. Når sækken var 
fuld kørte hele udstyret ud til bilvej, hvor flisen blev aflæsset 
i container. Det tekniske udstyr var et udpræget forsøgsudstyr. 
Rapport fra ,forsøget vil foreligge i 1975. 

Undersøgelse over udslæbning med 
klembanke 

Undersøgelsen omhandler mulighederne for at anvende et 
klembankesystem i forbindelse med en almindelig 2-hjuls-drevet 
landbrugstraktor til udslæbning af hele stammer fra tynding. 
Undersøgelsen er foretaget i samarbejde med Det danske Hede-
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Fig. 4. I 1974 afprøvedes klembanke-udstyr udviklet af Det 
danske Hedeselskab og instituttet. Afprøvningen gav så positive 
resultater, at udviklingsarbejdet med klembanken fortsættes i 1975. 

selskab. Forsøgsudstyret ejes af Det danske Hedeselskab, og 
undersøgelsen er i første omgang rettet mod anvendelse af ud
styret i Det danske Hedeselskabs plantager. Udviklingen af klem
bankeudstyret har stået på gennem nogen tid på baggrund af 
følgende ønsker: 

- opnåelse af større produktivitet ved udslæbning af mindre 
stammer 

- bedre udnyttelse af en hydraulisk kran end bl'ot udkørsel af 
afkortet træ 

- forsøg på udformning af traktorførerens arbejdsplads på en 
mere hensigtsmæssig måde end det er tilfældet i dag. 

Klembankeudstyret er studeret i rækkeplantede rødgranbevoks
ninger af forskellig alder og størrelse. Præstationen for ldemban
keudstyret registreredes til 5-7 m 3 p er time afhængig af hunke
størrelsen. Til 'Sammenligning studeredes under samme forhold 
traditionel udslæbning med spil og kæder. Præstationerne for 
klembankeudslæbningen lå 20-40 % over den traditionelle ud
slæbning. Klembankeløsningen fordrer en investering, der ligger 
ca. 50 % højere end for den traditionelle løsning. Udslæbnings
omkostninger i kroner pr. kubikmeter viser en besparelse for 
klembankeudstyret i forhold til det traditionelle udstyr på 10-20 
%. Udover produktionsstigningen giver klembankeløsningen mu
lighed for på længere sigt at forbedre førerens arbejdsplads. 
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U dslæbning med klembanke i forbindelse med en almindelig 
2-hjuls-drevet landbrugstraktor må på baggrund af disse studier 
anses for at være et interessant alternativ til den traditionelle 
anvendelse af wirer og kæder. Disse studier viser, at et klem
bankesystem kan køre i tyndinger under danske forhold, såvel 
teknisk som økonomisk forsvarligt. Studierne viser endvidere, at 
der ligger en del udviklingsarbejde, før systemet kan siges at 
være færdigudviklet. 

5.1.2. Grænseproblemer skov/lræindllslri 
Industriopmåling af nåletræ 

I den løbende mekanisering og rationalisering af skovens pro
duktion af industritræ (træ til gulve, cellulose og spånplader) er 
den traditionelle handelsopmåling blevet tidskrævende (dyr) og 
er ofte en hæmsko for rationalisering i de øvrige produktionsled. 
I sommeren 1973 analyserede Skovteknisk Institut derfor en ræk
ke mulige former for opmåling på træindustrien. Den metode, 
man efter en vellykket forundersøgelse besluttede at satse på, 
består i vejning og en repræsentativ bestemmelse af rumvægten 
på hvert enkelt billæs. Rumvægten er spånpladetræets vægt i 
kg/m3 eller med andre ord spånpladetræets vægtfylde. Den 
metode Novopan Træindustri A/S anvender, går i al sin enkelhed 
ud på at bestemme hvor mange kubikmeter, der er i hvert enkelt 
billæs på en sådan måde, at billæssets vægt divideres med læs
sets rumvægt (Vægtfylde). Det er en kendt sag, at nåletræs rum
vægt variererer meget stærkt alt efter hvilken træart, der er tale 
om, efter lagringstiden, voksestedet, træets dimensioner, fæld
ningstidspunkt etc. På trods af denne meget store variation er 
det alligevel planen at undersøge, om ikke det skulle være muligt 
at opstille tabeller over spånpladetræets rumvægte. 

Den igangværende undersøgelse tilsigter altså at indsamle 
ovennævnte data læs for læs, at analysere materialet og at sam
menstille resultaterne i tabeller, der - forudsat tilstrækkelig nøj
agtighed på middeltallene - kan anvendes til en aflæsning af 
billæssenes rumvægte i stedet for en mekanisk bestemmelse af 
samme. Undersøgelsen har sin store styrke i den enkle, billige og 
hurtige indsamling af et overordentligt omfattende materiale. 
Dataindsamlingen foretages af Novopan Skov kontor og EDB-be
handlingen af Forskningsstiftelsen Skogsarbetens datagruppe i 
Stockholm. 

Studier på skovning og transport af tømmer 
I juli-august 1974 udførte Skovteknisk Institut relativt omfat

tende undersøgelser af tidsforbruget til udmåling, afkortning og 
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sammenlægning af triller, der må fraskæres tømmerdimensioner 
på grund af rodfordærver, angreb af honningsvamp eller meka
nisk beskadigelse. Studierne includerer opmåling med mere og 
terræn transport. Rapport foreligger i april 1975. 

Udredningsarbejde om tømmerterminaler 
Instituttet har foretaget et udredningsarbejde om skovning, 

transport og terminalhåndtering af hele stammer, hvor rationa
liseringsmulighederne i tømmerskovninger her i landet belyses 
med eksempler fra Sverige og Tyskland. 

Der foregår i disse år en hurtig mekanisering af skovning og 
terræntransport med meget kostbare maskiner (over ca. 500.000 
kr. pr. maskine) i det svenske skovbrug. Dis-se maskiner kan kun 
arbejde i nåleskov. Lønsom anvendelse af sådanne maskiner er 
imidlertid betinget af meget store kubikmasser pr. bevol\:sning. 
Hvis den skovede masse er på under ca. 1000 m3 pr. bevoksning. 
stiger skovningsomkostningerne stærkt. Dette har medført en for
skydning af hugsten fra gennemhugning til renafdrift. 

I Danmark er den gennemsnitlige bevoksningsstørrelse under 
1 ha for nåletræ, det vil sige meget lille. Alene af den grund er 
en mekanisering af skovningen med kostbare maskiner vanskelig 
gennemførlig de fleste steder. En rationalisering af skovning, 
terræntransport og opmåling med mere kan omvendt finde sted 
ved at overføre så mange arbejdsoperationer som muligt fra skov 
til industri. 

I Vesttyskland, hvis skov drift på mange måder minder om den 
danske, har man siden 1970 anlagt enkelte råtræterminaler, hvor 
uafkortede nåletræstammer afbarkes, sorteres, afkortes, opmåles 
og videresælges. Råtræterminalerne kan ligge i centrum af en 
eller flere skovejendomme uden tilknytning til savværk (skov
ejede) , eller de kan ejes af et savværk og her fungere som en 
mekaniseret råtræplads. De nævnte skovejede anlæg er beskrevet 
og på basis af en analyse af anlægs- og driftsomkostninger kon
kluderes, at sådanne anlæg efter tysk model sandsynligvis ikke 
er lønsomme i Danmark i dag. 

En omfattende rationalisering af vor hjemlige tømmerskovning 
kan derimod opnås ved at gøre de almindelige danske nåletræs
savværker til terminaler for leverancer af alle nåletræstammer i 
tømmerdimensioner uanset kvalitet, det vil sige inclusive rod
ender, der er beskadiget af rodfordærver, honningsvamp med 
mere. 
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Studierejse til Tyskland 
Formålet med studierejsen var, at få et overMik over en 

orientering om nye tyske metoder vedrørende skovning, trans
port og centraliseret håndtering af gran. Under studierejsen 
aflagdes besøg på 8 råtræterminaler, dels terminaler for tømmer 
og dels småterminaler. Rejsen var tilrettelagt ,af dr. H. J. WIPPER

MANN, Bundesforschungsanstalt fi.ir Forst- und Holzwirtschaft, 
Reinbek. Der er udarbejdet en intern rapport om rejsen. 

5.1.3. Skovbrugets arbejdsmiljø 
Støj og støjbekæmpelse i skoven 

I 1973 påbegyndte instituttet et udredningsarbejde og en mar
kedsundersøgelse over personlig sikkerhedsudrustning til skov
arbejdere. I 1973 blev problemerne omkring sikkerhedshjelme 
udred t. I 1974 er problemerne med støj og høreværn i skoven 
behandlet. I rapporten fra udredningsarbejdet gennemgås støj
problemerne i skoven med særlig vægt på støjen fra motorsaven. 
Rapportens sidste del indeholder resultater fra en markedsunder
søgelse af 25 forskellige høreværn. Rapporten anviser hvilke 
høreværn, der er særligt anvendelige under skovarbejde. :Med 
støtte fra et forsik'ringsselskab kunne 3000 stk. høreværn af typen 
ørepropper udsendes til afprøvning blandt skovarbejdere. I 1975 
vil resultaterne af denne afprøvning blive offentliggjort. 

U dredningsarbejdet og markedsundersøgelserne omkring per
sonlig sikkerhedsudrustning vil blive fortsat i 1975 med sikker
hedsfodtøj, arbejdshandsker, øjenværn og beklædning i øvrigt. 

Sikkerhedsregler i skoven 
I 1972 påbegyndtes en undersøgelse af sikkerhedsregler ved 

udførelse af skovarbejde. I 1974 blev arbejdet færdiggjort og 
udgivet i samarbejde med Arbejderbeskyttelsesfondet. Til udar
bejdelse af publikationer har instituttet modtaget faglig støtte fra 
Direktoratet for Arbejdstilsynet, Specialarbejderforbundet i Dan
mark, Skovbrugets Arbejdsgiverforening og Direktoratet for Stats
skovbruget. Publikationen henvender sig til alle skovens folk, 
specielt til skovdistrikt,ernes sikkerhedsorganisation. Publikatio
nen tænkes herudover anvendt i forbindelse med undervisning 
og kurser i sikkerhed. 

5.1.4. Mekanisering og forenkling af kulturarbejdet 
Forsøg med Plantem a skine 

I 1972-73 formulerede instituttet et projekt, der skal medvirke 
til en rationalisering af kulturarbejdet for at opnå et lavere 
arbejdskraftforbrug, mindre sæsonbundethed og et bedre kultur-
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Fig. 5. I 1974 påbegynd tes et udrednings- og afprøvnings
arbejde af redskaber og metoder til kulturarbejde. I 1974 
afprøvedes bl. a. Quickwood plantemaskinen. 

resultat. Dette projekt indledtes i 1973 med en registrering af 
teknisk udstyr og metoder til kulturarbejdets rationalisering. En 
rapport herover er udgivet i 1974. 

Som et led i det kulturtekniske projekt har instituttet i 1974 set 
nærmere på mulighederne for på længere sigt at mekanisere 
tilplantningsarbejdet under danske skovdyrkningsforhold. I den 
anledning afprøvede instituttet den østrigske plantemaskine, 
Quickwood. Maskinen blev afprøvet på et distrikt med gammel 
skovjord (Frijsenborg) og på et distrikt med sandjord (Hedesel
skabets 5. distrikt). I forsøgene anvendtes såvel barrods- som 
blokplanter. Til s'ammenligning med mekanisk plantning udførtes 
manuel plantning med spade og med planterør. I forsøgene har 
plantemaskinen Quickwood plantet barrods- og blokplanter stort 
set tilfredsstillende. Ved mindre tekniske ændringer af maskinen 
samt ved større betjeningsrutine må det forventes, at såvel præsta
tionen som udplantningskvaliteten forbedres. Med det nuværende 
prisleje er maskinplantningsomkostningen lig den manuelle om
kostning, men mandtimeforbruget er 34 % lavere ved maskin
plantning. ~flaskinplantningen er først økonomisk fordelagtig ved 
300 driftstimer pr. år svarende til ca. 30-40 ha eller 100.000 plan
ter. Det skal understreges, at også denne maskine lader meget 
tilbage af ønske, hvad angår arbejdskomfort og sikkerhed. En 
udførlig rapport om undersøgelsen er udgivet i 1974, ligesom der 
er fremstillet en 8 mm film om plantemaskinen. 
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K e mi k a li e f o r s ø g fo r k em i k al i e b r a n c h e n 
Afprøvningen af plantebeskyttelsesmidler i skovkulturer er, i 

lighed med tidligere år, udført på rekvisition fr-a kemikaliebran
chen og i samarbejde med Statens Ukrudtsforsøg. 

Forsøg for Lyngby-Tårbæk kommune 
I 1973 og -74 har instituttet udført forsøg for Lyngby-Tårbæk 

kommune med det formål at undersøge, hvorledes man fra kom
munens side bedst kunne pleje en højmose i Lyngby ÅmO'se. Høj
mosen, der er omgivet af gamle birketræer, tilsås hvert år med 
hundrede tusinder små birkeplanter. Birkevæksten vil kvæle den 
øvrige vegetation i mosen, som blandt andet består af den kød
ædende plante Soldug, samt af Kæruld og Rævling. Hidtil havde 
man fra kommunens side forsøgt at trække birkeplanterne op, 
hvilket tog lang tid og ikke var særlig effektivt. 

I 1973 blev Skovteknisk Institut anmodet om at ,anlægge et 
forsøg med kemiske plantebeskyttelsesmidler. Forsøget blev 
anlagt med tre typer syntetiske vækststoffer, de såkaldte hor
monpræparater. Ved en nøje registrering af gruppen Soldug, som 
er den mest følsomme art, kortlagdes såvel før som gentagne gange 
efter sprøjtningen, herbicidernes indvirkning på planternes ud
vikling. Man kom til det resultat, at birk let lader sig bekæmpe 
med »hormonpræparater«, selv i relativ lav bevoksning. Især 
Kæruld, men tildels også Rævling vokser fra sprøjteskader det 
følgende år. Soldug skades umiddelbart meget ved ovennævnte 
sprøjtning, men retablerer og nyetablerer sig forbavsende hurtigt. 

Registrering af grupper Soldug. 

~ 
FØr sprøj t- Efter Overlev. Retabl. Nyeta- I alt 

ning sprøjtn. fra efter bleret grupper 
Tidspunkt 30-5-73 13-7-73 

30-5-73 47 47 

13-7-73 {4 - n l 14 

26-6-74 12 10 89 111 

Procentvis fordeling 119. 9% 80% 100% 

Totalt registreredes ved opgørelse 26-6-74 en stigning på 136 % 
i antallet af grupper Soldug fra før sprøjtningen. Stigningen skyl
des for 80 % vedkommende nyetablerede planter, for 9 % ved
kommende planter registreret 30-5-73 (før sprøjtningen), men 
ikke 13-7-73, og for 11 % vedkommende planter, der er registre
ret både 30-5 og 13-7-73. 

10 
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Som en følge af den kraftige indsåning af birk i mosen, må det 
frygtes, at eksisterende grupper Soldug vil have meget vanskelige 
vækstvilkår, såfremt lystilgangen ikke forbedres i løbet af 1974-
75. På grundlag af de foreliggende forsøgsresultater finder insti
tuttet det forsvarligt, at gennemføre en bredsprøjtning af ca. 
halvdelen af mosen i 1974 og den anden halvdel i 1975, således 
at indsåning af Soldug muliggøres i den sprøjtede halvdel. 

5.1.5. Teknik ved pynlegrønlsproduktion 
I 1973 igangsatte instituttet et udviklingsarbejde omkring pneu

matisk klippeværktøj til pyntegrøntsproduktion. I foråret 1974 
forelå den første prototype, der er udviklet i samarbejde med en 
teknisk opfinder. Udstyret, der er mandbåret, blev første gang 
demonstreret på maskindemonstrationen ved Kolding. Siden er 
udviklingsarbejdet fortsat meden ændring af udstyret til et 
hydraulisk klippeværktøj, der kan tilsluttes udtaget på en traktor. 
Udstyret vil blive studeret, og rapportudarbejdet i 1975. End
videre har instituttet indledt registreringer af forskellige klippe
metoder, med det formål at indsamle basisviden, der kan føre til 
rekommendationer vedrørende anlæg, pleje og høst af pynte
grøntsbevoksninger. I 1975 forventes udarbejdet en systematisk 
beskrivelse af det i dag anvendte klippeværktøj. 

5.1.6. Rydning af læhegn 
Den samlede længde af læhegn i Danmark udgør ca. 80.000 km. 

Den overvejende del heraf er beliggende i den vestlige del af 
Jylland. En stor del af disse hegn står i dag over for at skulle 
forynges (ryddes og gentilplantes) . Læhegnene består hovedsage
lig af hvid- og sitkagran. Læhegnene udgør en stor vedmasse, 
som i dag ikke finder anvendelse, og derfor afbrændes på mar
kerne. Der ryddes ca. 400 km læhegn årligt, svarende til ca. 
34.000 m 3 totalmasse (stammer, grene, rødder). Brændselsvær
dien af disse 34.000 m 3 svarer til ca. 10.000-12.000 t. olie eller 
5-6 mill. kroner. Den samlede vedmasse, der står i læhegnene, 
udgør 6-8 mill. m3, hvilket svarer til en værdi på ca. 1 milliard 
kroner. 

I et forsøg på at rationalisere læhegnsrydningen og udnytte de 
store vedmasser har Skovteknisk Institut i samarbejde med Det 
danske Hedeselskab afprøvet en finsk udviklet stumpharvester 
(Pallari) monteret på O & K gravemaskine type RH 4. Maskinen 
udfører fire arbe,idsoperationer i en arbejdsgang: fældning af 
hele træer, afrystning af jord fra roden, bunkelægning og ituklip
ning af træerne. Med en timepris (incl. fører) på 110,00 kr. viste 
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Fig. 6. I 1974 udførtes forsag med materiel til rydning af læhegn. Den fin
ske stump-harvester tager træerne op med rod, ryster jorden af dem, klip
per dem i stykker og bunk lægger dem. 

forsøgene en omkostnin n' til de fire arbejdsoperationer på ca. 
2,00 kr. pr. lb. m svaren d e til ca. 40,00 kr. pr. kubikmeter total
træmasse. Dette svarer til de omkostninger, der i dag er forbun
det med at rydde hegn ene, men uden bunkelægning og sønder
deling. 

5.2 Informationsvirksom hed 

5.2.1. Maskindemonslralionen 1974 
Hvert tredie år arranaerer Skov teknisk Institut en større de

monstration af skovmaskiner, skovredskaber og arbejdsmetoder 
i skovbruget. Demonstrat ionen afholdtes den 19. september i 
Nørreskoven ved Kolding fjord. En række omstændigheder gør 
det danske skovbrug sæl'ligt egnet til at være vært for en demon
stration af maskiner, r edskaber og arbejdsmetoder i dagens og 
morgendagens europæiske skovbrug. Danmark er således belig
gende på grænsen mell ro de skandinaviske nåletræsskove og de 
mellemeuropæiske løvtr æ sskove. Bøg og eg dækker 40 % af det 
danske skovareal. Resten er nåleskov. 

Ca. 4.500 betalende gæ ster aflagde besøg på demonstrationen i 
løbet af den ene dag den blev afviklet. Adskillige fra Norge, 
Sverige og især fra Nor dtyskland fandt vej til skovene ved Kol-

10* 
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Fig. 7. Mellem 5000 og 6000 skovfolk af alle kategorier deltog 
i 1974 i Skovteknisk Instituts demonstrationer. 

ding fjord; man så også gæster fra England og Amerika. Kort 
sagt, en demonstration, der havde interesse langt ud over de 
hjemlige strande. Omkring 80 forhandlere og producenter af 
skovbrugsredskaber og -maskiner udstillede på demonstrationen. 
Fordelt på tyve arbejdende stande i skoven kunne blandt andet 
ses: 

den skovudrustede landbrugstraktor - den vigtigste basis
maskine i dansk skovbrug - demonstreret med mange for
skellige former for arbejdsredskaber 

- specialmaskiner til udslæbning og udkørsel af kævler og af
kortet træ (dyre maskiner) 

- terræntransport af løv- og nåletræ som kævler og industritræ 
med skovudrustede landbrugstraktorer (billige maskiner) 

- tynding i unge bevoksninger ved fuldmekaniseret fældning 
og terræntransport af hele træer til heltræflis 
tynding i ung gran med mekaniseret afkvistning og terræn
transport; to danske systemer baseret på landbrugstraktorer 

- maskiner til vandafledning, vejvedligeholdelse, jordbearbejd
ning, plantning, sprøjtning og gødskning 
redskaber og materiel til klipning af pyntegrønt og beskæ
ring af træer. 

I forbindelse med maskindemonstrationen afvikledes en skov
huggerturnering, hvor den uofficielle danmarksmester i en række 
skære- og fældedi,scipliner kåredes. 
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5.2.2. Demonstration af skovning og transport af spånpladelræ 
Formål,et mel demonstrationerne var at vise eksempler på 

praktiske skovnings- og transportmetoder ved fremstilling af 
3-m-spånpladetræ og spånpladetræ i faldende længder. Demon
strationerne var tilrettelagt af Skovteknisk Institut i samarbejde 
med Novopan Træindustri A/S, Dansk Spånpladekompagni A/S 
og Skovskolen. Demonstrationerne afholdtes i Skærbæk Plantage 
under Salten Langsø Skovdistrikt og strakte sig over fem dage 
med to demonstrationer pr. dag. Ca. 1000 skovfolk besøgte arran
gementet. 

5.2.3. Lokale kurser i skovning og transport 
I 1974 afholdt vi lokale medarbejder-kurser på ,fire skovdistrik

ter med deltagelse af 120 skovfolk. Dette er en nedgang i forhold 
til forrige år, hvor firehundrede skovfolk deltog. Herudover har 
instituttet afholdt kranførerkurser og orienteringsmøder om 
skovbrugets arbejdsmiljø. 

5.2.4 Foredrag 
»Skovning, transport og terminalhåndtering af hele stammer«, 

ved Niels Heding i Danske Forstkandidaters Forening, 
»U dnyttelse af eksisterende og potentielle vedressourcer«, ved 

P. T. Brenøe ved konferencen om 'Skovens placering i råstof
politikken', 

»Det fremtidige arbejdsmiljø i skoven« ved P. T. Brenøe på 
17. Forstlige Symposium, 

»Slwvtelmiske fremtidsplaner«, ved P. T. Brenøe på skovtek
nisk emnekon ference i Sverige, 

»Anlæg og pleje af pyntegrøntbevoksningcr«, ved S. Honore på 
Dansk Skovforenings pyntegrøntkonferencer i Ringsted og Fre
dericia, 

»Den interne sikkerhedsorganisations arbejde«, ved K. øster
gaard på flere skovdistrikter, 

»Skovbrugets mekanisering«, ved Fritz Møller i Danske skov
teknikeres Landsforenings studiekredse. 

5.2.5. Undervisning 
I lighed med tidligere år har instituttet medvirket ved under

visningen af skovbrugsstuderende på Farum Skovdistrikt og af 
skovteknikerelever på skovskolen i Nødebo. 

5.2.6. Filmsarbejde 
I 1974 er følgende film klargjort til fremvisning: 

'Flishugning af hele træer på bilvej i skoven', 
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'Flishugning af hele træer i bevoksning', 
'Lastbiltransport af hele træer', 
'Plantning med plantemaskinen, Quickwood', 
'Rydning af læhegn med stødrydningsmaskine', 
'SI-afkvistningssystem' , 
'D dkørsel med Gremo lO-tons bogievogn', 
'Udslæbning med klembanke' , 
Alle film er i f,arver og i formatet super 8. 

5.2.7. Besøg fra udlandet 
I det forløbne år har instituttet haft besøg fra Norge, Sverige, 

Finland, Australien, New Zealand, Sydafrika og USA. 

5.3. Konsulentvirksomheden 
5.3.1. Maskinkonsulentvirksomheden 

Konsulentarbejdet for skovdistrikterne vedrørende anskaffelse 
af skovudstyr tog især i årets sidste halvdel et opsving. Dette 
skyldes blandt andet de store leverancer af 3-m-cellulosetræ til 
Norge og Sverige, der forårsagede, at mange skovdistrikter inve
sterede i vogn- og kranudstyr. Konsulentarbejdet vedrørende an
skaffelse af vogn- og kranudstyr og i flere tilfælde samtidig 
traktor hertil, har hovedsageligt bestået i at tilpasse udstyrenes 
komponenter til hinanden, hvilket har været særdeles tidskræ
vende. Endvidere har indretningen af traktorførerens arbejds
plads på krankøretøjerne taget meget tid, blandt andet som følge 
af de mange forskellige traktormærker, der køres med i skov
bruget. I 1974 har vi forsøgt at rationalisere maskinkonsulent
arbejdet, idet vi har søgt at påvirke maskinleverandørerne til at 
lave færdige løsninger. Dette er en vanskelig opgave, blandt andet 
fordi udstyrene traditionelt leveres og monteres af et af de lokale 
maskinværksteder (smeden og traktorforhandleren) . 

5.3.2. Sprøjtningskonsulentljenester 
Rådgivningen vedrørende herbicidanvendelsen 

har igen i år været omfattende. 

5.3.3. Sikkerhedskonsulentvirksomheden 

skovbruget 

Konsulentarbejdet vedrørende skovbrugets arbejdsmiljø blev i 
1974 en fast arbejdsopgave for instituttet, ligesom maskinkonsu
lentarbejdet drejede sig hovedsageligt om den personlige sikker
hedsudrustning: hjelme, høreværn og sikkerhedsstøvler. 



139 

5. 4. Medarbejderuddannelse 
Instituttets medarbejdere delt og i 1974 i følgende kurser og 

studierejser: 
F. MØLLER: Rationaliseringskonference i Sverige »Fortsat meka

nisering, økonomi, råvare, arbejdsmiljø«. 
P. T. BRENØE: Dansk Skovforenings exkursion til Gjorslev Skov

distrikt. 
E. LEER og F. MØLLER: Besøg på udstillingen 'Interforst' i Miin

chen. 
K. ØSTERGAARD: Uddannelse til sikkerhedsingeniør på Statens 

Skogsmastarskola, Skinnskatteberg i Sverige. 
P. T. BRENØE og K. ØSTERGAARD: Deltagelse i Nordisk Skovkon

gress' exkursioner. 
P. T. BREN0E: Besøg på det finske Arbetseffektivitetsforbundets' 

maskinudstilling i Finland. 
S. HONORE: IUFRO-symposium med emnet »Stand Establishment« 

i Holland. 
S. HONORE: Studierejse til Frankrig vedrørende kulturteknik. 
N. HEDING: Studierejse til Tyskland vedrørende råtrætreminaler. 
P. T. BRENØE: Kurserne, 'Informative regnskaber' og 'Rullende 

budgettering' . 
P. T. BRENØE og F . MØLLER: Konference om heltræudnyttelse i 

Stockholm. 
S. HONORE: Studierejse til Tyskland vedrørende kemisk ukrudts

bekæmpelse. 
S. HONORE: Deltagelse i Nordisk Planteskolesymposium i Viborg. 

5. 5. Litteratur udarbejdet af instituttets personale 

5.5.1. Artikler 
BRENØE, P. T.: Driftsteknisk rapport fra Norge, SKOVEN side 198, 

1974. 
HEDING, N. og ØSTERGAARD, K.: Industriopmåling af nåletræ, SKO

VEN side 82, 1974. 
JØRGENSEN, N. B.: Traktorførerens arbejdsmiljø i skoven, SKO

VEN side 247, 1974. 
LEER, E.: Maskiner, SKOVEN side 130, 1974. 
- Er vor traktorpark ved at blive forældet, SKOVEN side 159, 

1974. 
- Et system til mekaniseret afkvistning i småt gran, SKOVEN 

side 163, 1974. 
MØLLER, F.: Trend afkvistningssystem, SKOVEN side 36, 1974. 
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MØLLER, F.: Mekaniseret fældning og udslæbning i yngre gran, 
SKOVEN side 80, 1974. 

- Alternativt udslæbningsudstyr, SKOVEN side 160, 1974. 
- Livab G 1 - Skovningsmaskine. SKOVEN side 162, 1974. 
- Heltræudnyttelse - flisning i skov eller på industri, SKOVEN 

side 169, 1974. 
- Afkvistningsmaskinen SKRAP, SKOVEN side 270, 1974. 
MØLLER, F. og LEER, E.: Timberjack RW-30 Skovningsmaskine, 

SKOVEN side 14, 1974. 
- Interforst 1974, SKOVEN side 166, 1974. 
HONORE, S.: Sprøjtemidler i skovbær og svampe, SKOVEN sid'e 

103, 1974. 
ØSTERGAARD, K.: Det svenske skovbrugs arbejdsmiljø, SKOVEN 

side 204, 1974. 
ØSTERGAARD, K. og P. T. BRENØE: Øreværn til skovarbejde, SKO

VEN side 173, 1974. 

5.5.2. Rapporter 
HEDING, N.: 'Studierejse i Tyskland'. Intern og duplikeret, 1974. 
- 'Skovning, transport og terminaler, håndtering af hele stam-

mer', Dansk Skov forenings Tidsskrift, side 174-203, 1974. 
HONORE, S.: 'Kulturtelmik, Plantning med Quickwood plantema

skine' , SI-rapport, 1974. 
- 'Kulturteknik'. En orientering om udviklingen inden for den 

hjemlige og udenlandske kulturteknik, SI-rapport, 1974. 
MØLLER, F.: 'Trend-afkvistningssystem', SI-rapport, 1974. 
- 'Helmelmniseret fældning og udslæbning af småtdimensioneret 

nåletræ', SI-rapport, 1974. 
- 'Udslæbning med klembanke på landbrugstraktor' , SI-rapport, 

1974. 
NIELSEN, J. E.: 'Rydning af læhegn med stumpharvester O & K 

type RH4', SI-rapport, 1974. 
ØSTERGAARD, K.: 'Støj og støjbekæmpelse', SI-rapport, 1974. 
- 'Sikkerhedsregler i skoven, vejledning om sikkerhedsarbejdet', 

SI-rapport, 1974. 
- 'Skovning og transport af spånpladetræ i ung gran', demon

strationsfører, 1974. 



LAGRING AF STORMFÆLDET BØG 

UNDER OVERRISLING 

K. F. DALGAS, P. MOLTESEN, Skovbrugsinstituttet og J. KOCH, 

Plantepatologisk afdeling, Den kgl. Veterinær- og Landbohøjskole 

Oxford class: 848,3 

1. Indledning 
Efter februarstormen i ] 967, hvor der faldt ca. 100.000 m!3 

bøg, anbefaledes det, at lade træerne l'igge urørte, indtil de 
kunne oparb-ejdes på sav- og finerværker. Mod forventning 
opstod der i løbet af sommeren en pletvis blåfarvning i 
træer, som havde ligget på lerede jorder med høj grund
vandsstand. Denne blåfarvning skyldtes sandsyndigvis op
sugning af jernholdigt vand gennem brudte rødder i for
bindel'se med bakteriel nedbrydning af lignin (MOLTESEN 
1967a, 1968, 1969, MOLTEsEN & DALGAS 1973). 

Da der ved stormfaldet i oktober samme år faldt ca. 1,3 
milI. m 3 bøg, turde man derfor på mange distrikter ikke 
rodlagre bøg på våd, leret jord. Mest muligt af den værdi
fuldeste del af bøgen blev derfor opskovet i løbet af vinteren 
1967/68 og anbragt i depoter af forskellig type: overrislings
lagre, vandlagre samt 'savsmulds- og halmlagre (MOLTESEN 
1971a). Første type var almindeligst anvendt, og det største 
overrislingslager blev etableret ved udløbet af Tryggevælde 
å ca. 5 km syd for Køge. Lageret fik navnet »Træ-Tryg«, og 
det er erfaringer herfra, der skal omtales i det følgende. 

Som kildemateriale er benyttet interne forsøgsrapporter 
fra landbohøjskolens sl<ovbrugsinstitut samt arkivmateriale 
fra Vallø Stifts ,skovbrug og statsskovbruget. Vi retter en 
speciel tak tiloverførster J. RASMUSSEi'i, skovrider FL. SKYUM, 
skovfoged H. HJERRILD, ledvogter V. KIRI{, Vallø, samt 
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statsskovrider P. PETERSEN, statsskovbruget, for deres vær
difulde bistand ved forsøgenes gennemførelse. 

Endvidere takker vi Statens teknisk-videnskabelige Fond 
for pengernidler. 

Ved et IUFRO-symposium i 1970 er nogle af resultaterne 
af nærværende undersøgelse meddelt i foreløbig form (M.OL

TESEN 1971b). 

2. Tidligere undersøgelser 
Omfanget af tidligere undersøgelser og erfaringer med 

opbevaring af bøg i overrislingsdepot var på daværende tids
punkt ret begrænsede. På Junckers savværk havde man dog 
erfaring for, at træ, der opbevar.edes gennem en sommer på 
savværkets råtræplads, kunne beskyttes effektivt ved over
risling med v·and fra havnen. Kævlernes overflade blev 
meget slimet og endefladerne sorte, men misfarvningen 
herfra trængte kun få cm ind i træet. I et enkelt år havde 
man »glemt« 12-15 nn, der således blev overrislet i to somre, 
og træet var herefter stadig anvendeligt til fabrikation af 
parketstave. 

Fra USA foreligger en mindre undersøgelse over sprillk
lerlagring (LANE & SCHEFFER 1960). Det kunne påvises, at 
vinterskovede birke- og ahornarter kunne lagres under 
sprinklere fra april til oktober, uden at træet blev angrebet 
af veddestruerende svampe. En mi'sfarvning, der rakte fra 
3 til 6" ind fra endesniUene kunne ikke undgås. 

I Tjekkoslovakiet er det almindelig praksis at oplagre vin
terskovet bøg i vand- eller sprinklel'lagre sommeren igen
nem. Lagrene etableres s,om regel i forbindelse med større 
løvtræforbnlgende industrier. Regler for opbygning og pas
ning af sådanne lagre er opstillet .j en tjekkisk norm (CSN 
1963). Fra samme land er der i de senere år publiceret 
nogle vigtige undersøgelser. PASERIN (1971) fandt såle
des, at vinterskovet bøg, som lagredes under sprinklere 
i mere end ca. 4 måneder, blev misfarvet, hvilket formentlig 
skyldtes, at parenkynlcellerne døde på grund af iltmangel. 
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Træet var herefter lettere angribeligt for veddestruerende 
svampe, og dets slagbrudstyrke aftog jævnt gennem lag
ringstiden (321 dage) med ca. 1 0/00 pr. dag. 

Disse resultater blev senere fulgt op med laboratoriefor
søg, hvor mikroto·msnit af levende bøg blev holdt fugtige og 
behandlet med forskellige vækststoffer (PASERIN 1973). 
Allerede efteT 24 timer startede kernestoJdannelsen i kon
trolprøverne, mens det ,samme først skete efter 72 timer ved 
behandling med vækststoffet kinetin. Kernestofdannelsen 
skete samtidigt med, at parenkymcellerne døde. I ert andet 
forsøg, hvor 6-8 cm tykke bøgestammer lagredes in vitro 
ved høj fugtighed, var en overfladebehandling med vækst
s,toffer i stand t,il at holde parenkymcellerne i live i 4 
måneder og hindre dannel'se af kernestof. l ubehandlede 
slam'mer var alle celler døde og forekomst af kernestoffer 
almindelig. 

NECESANY (1973) har på baggrund af anatomiske under
søgelser ved hjælp af scanning-elektronmikroskop (SEM) 
kunnet påvise, at der i cellevæggen hos bøg,der har været 
sprinklerlagret 1 år, kan opstå tenformede hulhedeT i S2-
laget. Disse hulheder er orienrtereL parallelt med cellevæg
gens mikrofibriller, og minder om nedbrydningshilledet hos 
overfladeråd (soft rot). Tyller blev kun fundet i kernen. 
Selv på steder, hvor 'splinten var stærkt misfarvet, var der 
il{ke dannet tyller. 

Da Træ-Tryg blev etableret, var omfanget af litteraturen 
om sprinklerlagret bøg altså yderst beskeden. Man havde dog 
en begrundet formodning om, at træet til Junckers slavværk 
kunne tåle oplagring gennem mindst 2 år, og at pI anke kæv
lerne i al fald kunne tåle sprinklerlagring gennem den første 
sommer. 

Fra erfaringer med vandlagret bøg (MAYER-WEGELIN & 

ZYCHA 1944/45), var man endvidere forberedt på, at træet 
ville komme til at lugte af smørsyre, at det ville være tilbøje
ligt til at blive angrebet af skimmelsvampe og at træets 
trykstyrke ville falde 1-4 %. 
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3. Sprinklerdepotet 

3.1 Etablering af depotet 
Depotet blev som foran nævnt anlagt ca. 5 km .syd for 

Køge ved udløbet af Tryggevælde å. På dette sted findes et 
område ved navn »Strøby Jerne«, hvor der tidlig-ere har 
fundet ralgravning sted. Det er et lavt og fladt område, hvor 
jordbunden består af et tyndt lag fint sand over blåler. Dets 
beliggenhed mellem åudløhet og Køge Bugt fremgår af fig. 
1. Området ligger stærkt eks.poneret for sol og vind, kun 
mod syd og sydvest giver den nærliggende skoven vis be
skyttelse. 

N 

r 
I< \11 g e Bug l 

Ti l K ~g" 

1: 1,000 
Trygge vælde Å 

100 50 100 200 300m 

Fig. 1. Skitse af overrislingsdepot og dets omgivelser. I: plankekævler, II: 2,7 m 
junekerkævler, III: nåletræ. 1: pumpehus, 2: rørledninger, 3, 4, 5 og 6: termo

hygrografer i inspektionsgange, 7: termohygrograf i det fri. 

Outline of the depots and surroundings. I: saw fogs, II: 2,7 m fogs for {looring, 

III: spruce fogs. 1: pumps, 2: pipes, 3, 4, 5 and 6: thermohygrographs inside 
the depot, 7: thermohygrographs in the open. 

Området blev valgt af følgende grunde: For det første lå 
det nær de industrier, der efter planerne skulle opskære det 
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meste af træet, nemlig Vallø Stifts savværk og Junckers 
savværk. For det andet lå området også ret centralt i forhold 
til de interesserede stormfaldsramtedistrikter. Og for det 
tredie kunne depo,tet forsynes 'med fligeligt vand fra Trygge
vælde å. 

Ved en landvæsenskommissionskendelse blev der givet 
tilladelse til at oppumpe indtil 150 m 3 vand i timen, dog 
højst 1500 m S pr. dag. Disse mængder kom man dog aldrig 
op på, idet anlægget kun brugte ca. 55 m3 vand pr. time. 

Depotet blev etableret af en række private og statslige 
skovdistflikter, der ved nogle møder i januar 1968 fastlagde 
retningslinierne for depotet;s anlæg og drift. Man enedes om, 
at det kun var det træ, som ikke kunne forventes opskåret 
på savværk inden april 1969, som skulle lagres i depotet, der 
herefter vine få en størrelse på ca. 15.000 ma plankekævler 
samt den mængde junckerkævler, der i princippet ville frem
komme ved opskovning af plankekævlerne. Træet skulle 
bringe,s i lager inden 10/4 1968 og opskæres i perioden fra 
1/4 til 31/12 1969. Kvaliteten af plankekævlerne skulle være 
A, B og C, og der måtte ikke medtages kævler fra steder, 
hvor der kunne være fare for 'søm i træet. Kævler med flæk 
og knusninger måtte ikke leveres. Midtdiame,teren for A
kævlerne skulle være mindst 30 cm, og for B-og C-kævlerne 
mindst 35 cm. Kævlerne måHe aflægges på længder fra 3 
til 14 m. Junckerkævlerne skulle ,alle aflægges på 2,75 m, 
altså med 10 cm ekstra overmål. 

Til at forestå den overordnede administration og ledelse 
af depotet nedsattes et udvalg bestående af s,tatsskovrider 
P. PETERSEN (kasserer), overførster J. RASMUSSEN, s'kovrider 
N. E. BOLTEN og professor P. MOLTESEN. 

I etableringsperioden ansattes en skovtekniker til at lede 
og kontrollere tilkørsel af træ, opbygning af SItabier etc. 

For at sikre en ensartet sortering fra leverandørerne fore
tog daværende forstassistent FL. SKYUM en stikprøvevis klas
sificering af ca. 20 % af det tilkørte træ fra hver leverandør. 
På grundlag heraf beregnedes værdien af det træ, hver 
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enkelt leverandør havde indlagt i depotet. Ved det senere 
salg fordeltes salgsindtægten til leverandørerne i overens
stemmelse med deres værdiandele. Udbetalingen til de en
kelte distrikter var således uafhængig af, hvornår netop 
deres træ blev solgt. End videre undgik man et kompliceret 
mærkningssystem, som alligevel næppe kunne bevares in
takt under lagringen. 

Kævlerne blev kørt til depotet i perioden fra l/Z til 15/4 

1968. Principielt modtoges kun træ fra oktoberfaldet, men 
det kan ikke udelukkes, at enkelte kævler var fra februar
faldet, idet det på flere dis,trikter var meget vanskeligt at 
holde de to stormfald ude fra hinanden. 

Det viste sig hurtigt, at det fugtige strandområde ikke 
kunne bære lastvogns1trafik, hvorfor det både ved depot-

Fig. 2. Luftfoto af depotet i sommeren 1968 (Aerodan fot.). 
Aerial view of the depot, summer 1968. 
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anlægget og ved den senere borttransport af kævlerne var 
nødvendigt at stabilisere jorden med bark- og savsmuld, der 
på nogle steder blev udlagt i lag på op til en halv meters tyk
kelse. 

Fr:a lastbilerne stabledes plankekævlerne af en lejet mobil 
byggekran m{!d en kapacitet på 250 m3 pr. dag i 3-4 m høje 
stabler. Stammerne lagdes så tætsam,men som muligt, men 
på grund af de varierende længder, kunne det ikke undgås, 
at tætheden i stablen varierede meget (fig. 2). Junekerkæv
lerne kunne derimod stables ganske tæt i ca. 4 m høj e stab
ler ved hjælp af lastvognenes egne kraner. Langs depotets 
yderkanter placeredes kævlerne således, at man så vidt 
muligt undgik lodrette yderflader, der er meget vanskelige 
at befugte effektivt. For senere at kunne tilse lageret, blev 
der anlagt ialt 4 ca. 1 m brede inspektionsgange i depotet 
(se fig. 1). 

I det færdigtetablerede lager, der var inddelt i Itre sektio
ner, indeholdt sektion I 15.100 m 3 plankekævler, hvis forde
ling til kvaliteter og dimensioner fre'mgår. af tab. 1. Det ses 
her, at der imod hensigten blev lagt ret betydelige mængder 
af D-kævJ.er i lageret. Sektion II bestod af 13.300 m 3 juneker
kævler, hvis diametre varierede fra 20 til 60 cm. Endelig 
indeholdt sektion III 2.200 m 3 nåletræ. 

3.2 Sprinklersystemet 
I åbrinken (fig. 1 nr. 1) nedsattes to, fire meter dybe jern

brønde med en diameter på 1 m og med 1,2 m høje åbninger 
ud mod åen. Indløbsåbningerne blev afdækket med trådnet, 
som hindrede grovere partikler, dyr og plantedele, men ikke 
sandkorn og finere partikler, i at komme ind i pumper og 
vandingssystem. Urenhederne forårsagede et unormalt stort 
slid på sprinklerne og tilstoppede ofte disse. Dagligt eftersyn 
og rensning af sprinklerne var derfor nødvendigt. I denne 
forbindelse bemærkes, at færdsel på de våde og slimede 
kævler ikke er tilrådeligt uden anvendelse af pigstøvler. 
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Tab. 1. Plankekævlelagerets procentvise fordeling til kvaliteter og dimen
sioner. 
The percentuaf distribution of the stored saw fogs to grades and dimensions. 

Kvalitet 
grade A B C D .E 
Dimension % % % % % 

> 50 cm ....... 2,5 18,5 24,5 6,5 52 
40 - 49 cm . ...... 2,0 13,6 18,7 1,7 36 
35 - 39 cm ....... 0,6 4,0 6,6 0,8 12 

.E . ... . . . . . ....... 5 36 50 9 100 

Desuden bør det ved skiltning eller afspærring hindres at 
uvedkommende får adgang til depotet. 

Fra brøndene pumpedes vandet op af to pumper, hver 
forsynet med en 40 HK el-motor, 'Som styredes af elektriske 
omskifterure således, at der kunne vandes. periodisk. Fra 
hver pumpe førte en PVC-rørledning til depotet på den 
måde, at den ene pumpe vandede sekNon I og den anden 
sektion II og III. På stablerne placeredes 48 mm alumi
niumsrør med en indbyrdes afstand på 18 m. Diss,e rør var 
for hver 12 m forsynet med en sprinkler, der havde en 
dyse åbning på 4,4 mm og en aktionsradius på ca. 10 m ved 
et vandtryk på 2 ato. I depotet,s udkanter forsynedes sprink
lerdepotet yderligere med et antal sprinklere, således al 
disse særligt udsatte områder også bl,~w effektivt beskyttet 
mod udtørring. 

I de første uger efter depotetableringen vandedes døgnet 
rundt, dog således, at pumperne skiftevis kørte i 20 minut
ter. Senere gik man over til at standse pumperne i natte
timerne. En nøjagtig opgørelse over de udpumpede vand
mængder blev ikke foretaget, men det kan dog oplyses, at 
man i månederne fra april til juli inel. tilstræbte at vande 
i tiden fra kl. 400 til kl. 2300 , i august og september fra kl. 
600 til kl. 1900 og i de øvrige måneder fra kl. 800 til kl. 1700 • 

I frostperioder vandedes ikke. I foråret 1970 vandedes plan
kekævlelageret ikke, da det sidste træ herfra blev opskåret 
i maj måned. 
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I en periode, hvor der vandedes fra kl. 400 til kl. 23°0 blev 
den dagligt tilførte vandmængde undersøgt ved hjælp af 12 
regnmålere, der med 10 meters mellemrum placeredes i en 
syd-nord gående diagonal over sektion II, junckerkævlelage
ret. Til korrektion for den naturlige nedbør blev der også 
anbragt en regnmåler udenfor depotet. Resultatet af disse 
mål.inger gennem en periode på 9 dage fremgår af tab. 2. 
Man s.er, at den tilførte vandmængde var ret ujævnt fordelt, 
idet den gennemsnitlige daglige vandmængde ved 3 af måle
s.tederne lå på 20-29 mm, for 5 af målerne på 30-39 mm, for 
to på 40-59 mm og for tD på over 70 mm. Gennemsnittet for 
samtlige målere lå på 44 mm pr. dag, hvilket svarer til en 
tilført vandmængde på 2,3 mm pr. time pumperne arbejde
de. Ved den enkelte måler var ,der også s,tore forskelle i de 
daglige registreringer, hvilket navnlig skyldtes vindretning 

Tabel 2. Tilførte vandmængder i mm pr. dag. 
Irrigation in mm per dav. 

Dato Afstand fra det sydlige mod det nordlige hjørne af sektion II. 
Date Distance from southern towards northern corner of section II. 

10 20 30 40 50 60 70 80 90 100 110 120 Gns. min. 
m m m m m m m m m m m m Avg. 

30/8 1968 ........ . . 80 40 30 35 34 25 90*) 35 42 18 38 25 41 18 
31/8 » ......... . 80 50 40 25 37 26 90*) 38 47 25 37 17 43 17 

1/9 » .... . ..... 80 45 32 33 50 17 90*) 25 26 22 45 27 41 17 
2/9 » .......... 85 53 50 30 53 24 90*) 55 49 35 42 20 49 20 
3/9 » .......... 65 50 40 28 32 23 90*) 35 45 30 33 18 41 18 
4/9 » .......... 85 57 32 20 31 19 90*) 27 50 28 30 17 40 17 
7/9 » .......... 75 50 40 35 45 34 90*) 39 64 23 42 29 47 23 
8/9 » .......... 80 55 30 40 31 31 74 36 36 28 40 26 42 26 
9/9 » .......... 80 60 35 52 36 37 90*) 40 41 32 46 28 48 28 

Gns ............ . .. 79 51 37 33 39 26 88 37 44 27 39 23 44 23 
Avg. 
Minimum ..... . .... 65 40 30 20 31 17 74 25 26 18 30 17 40 
Maximum ......... 80 60 50 52 53 37 90*) 55 64 35 46 28 49 

*) Skønnet 
Estimated 

11 

max. 

90*) 
90*) 
90*) 
90*) 
90*) 
90*) 
90*) 
80 
90*) 

88 
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og -styrke, men der var også forskelle i den udpumpede 
vandmængde, idet det daglige gennemsnit for samtlige må
lere varierede fra 40 til 49 mm. Disse svingninger må navn
lig tilskrives skiftende grad af tilstopning af dyserne. 

På baggrund af de ovenfor omtalte målinger 'kan det bereg
nes, at den daglige vandingsmængde, exel. den naturlige ned
bør, lå på 44 mm i månederne fra april til juli inel., 30 m'm 
i august og september og 21 'm'm i de øvrige måneder bort
set fra perioder med frost. 

De benyttede vandmængder var således, væsentligt lavere 
end dem, der foreskrives i de tjekkiske normer (CSN 1963), 
hvor man for bøg anbefaler 84 mm dagligt i april og okto
ber, 158 mm i maj og september, 210 m'm i juni o'g august 
og 252 mm i juli. 

I det ame'rikanske forsøg (LANE & SCHEFFER l.e.,), hvor 
der benyttedes tågedyser, blev der derimod benyttet betyde
ligt lavere vandmængder, idet man undersøgte lagringsre
suUalei ved vandmængder, der varierede fra 14 til 29 mm 
pr. dag. Ved dette forsøg blev der kun fundet ringe forskel 
mellem resultatet ved de forskellige vandingsintensiteter, og 
forfatterne fremsatte derfor den hypotese, at den vigtigste 
årsag til beskyttelse ved sprinkling er den iltbarriere, som 
dannes af en sammenhængende vandhinde på træets over
flade og navnlig det af mikroorganismer dannede slimlag. 
Dis'se mjkroorganismer udøver muligvis tillige en antagoni
srtisk virkning overfor veddestruerende svampe. 

4. Klimaforhold 

4.1 Klimaet under lagringen 
Gennem Meteorologisk Jnstitut's klimatologiske afdeling 

er der indhentet oplysninger om målinger på nogle nærlig
gende klimatologiske stationer. Disse data er afbildet i fig. 
3 og 4. 

For den månedlige middeltemperatur er benyttet målin
ger fra Thinghøj, der ligger ea. 17 km Sø for lageret, mens 
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Fig. 3. Månedlig middeltemperatur og vindstyrke. 
Monthly mean temperalure and wind speed 

normaldata er fra Faksinge, ca. 35 km i SSV -lig retning. Af 
fig. 3 fre,mgår, at temperaturen i juli måned, både i 1968 
og 1970 var noget under det normale, og at foråret i 1969 og 
i 1970 var usædvanligt koldt. Vinteren 1969/70 var også ret 
kold, men herudover var der ikke tale om væsentlige afvi
gelser fra det normale. 

Oplysninger om den månedlige middel vindstyrke er fra 
Stevns fyr, ca. 20 km Sø for depotet. Som det ses i fig. 3 var 
vindstyrken i 1968 lidt under, mens den i de andre år, bort
set fra vinterperioderne, Hl i nærheden af det normale. 

Den månedlige middeHugtighedsgrad, der il<ke registreres 
i vintermånederne, er vist i fig. 4. Der er benyttet måledata 
fra Thinghøj, mens normaldata er fra Landbohøjskolen, ca. 
40 km NØ for lageret. Af figuren fremgår, at luftfugtigheden 
i månederne maj, juni og juli for alle tre års vedkommende 

11* 



152 

har været noget højere end normalt, men herudover er der 
kun ret små afvigelser fra det normale. 

Den månedlige nedhørssum er målt ved Strøby Egede, ca. 
4 km Sø for lageret, mens normaldata er fra Faksinge. Som 
det ses i fig. 4 er der tale om ganske betydelige svingninger 
i forhold til det normale. Nedbøren har imidlertid kun un
derordnet betydning for lagringsresultatet, idet der gennem 
vandingen dagligt tilføres omtrent lige så store vandmæng
der, som der tilføres ved na.turlig nedbør gennem en hel 
måned. 

Samlmenfattende må det således siges, at klimaet under 
lagringen har været relativt gunstigt, idet lavere temperatur 
og vindhastighed, 'samt fugtigere luft formentlig har gjort 
fordampningen fra stammerne mindre, end man under nor
male forhold kunne forvente. 

Rel.l u ftf ugt ighed 
0/" Ret. hum idity 

90 ~/oo./'o.// ~/"oo .. ,,/ ~\ ... /'/ 
70 \/ .. \/.. \ ,./ 

S°r------------+------------~T~hin-g~hø~j ------~ 

Normal. Lan d bøhoj sko len 

Nedbør 
mm Fr t:ipi ao ti on 

Strøby Eg ede 
Norma l, Faksi nge 

: 50 r-------------+------------+---------~ 

100 r-------+:------+---------,f:-'. -+----!/I-\ --------I 

!0 ... /\ '. 0!\ !\~. 
so j/ ~ .~ I~ " \ / !\ ~ , I" ! \_ : 

... ~::'\~,i:::~;\: 
\/"\/ f ~ ,/ \ .. / \J \ .. .1 \,,,;/ "} V 

O j f m a m j j o s o n d j f '" o m j J Q S O n d 0j f m a m j j a s o n d 

19 68 1969 1970 

Fig. 4. Relativ luftfugtighed (måneds middel) og måned
lig nedbør. 

Monthi!} mean relative air humidil!} and total precipilation. 
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4.2 Termohygrografregistreri nger 
Som tidligere beskrevet af MOLTESEN et al. (1974), kunne 

det påvises ved målinger i tre sommerdage ved overrislings
depotet i Frøslev plantage, at de døgnmæssige svingninger i 
temperatur og luftfugtighed var væsentlig mindre inde i et 
sprinklerdepot end udenfor. 

I · Træ-Tryg depotet blev der gennemført en lignende un
dersøgelse, men dog af væsentligt større omfang, idei der i 
en periode på 3 måneder i 1969 blev foretaget registreringer 
ved hjælp af ialt 5 termohygrografer, hvoraf der placeredes 
en i hver af depotets fire inspektionsgange og en udenfor 
(se fig. 1). To af instrumenterne var i inspektionsgange med 
relativt løst stablede kævler (fig. 1 nr.4 og 5), og to i inspek
tionsgange med tættere stablede kævler (fig. 1 nr. 3 og 6). 
Instrumenterne blev anbragt ca. 10 cm over jorden i spe
cielle kasser, der var konsrueret således, at de ydede en 
effektiv beskyttelse mod vanddråber uden dog at nedsæHe 
luftcirkulationen væsentligt. 

Af de løbende målinger er i fig. 5 og 6 udtegnet det dag
lige minimum og maksimum for temperatur og relativ luH
fugtighed. Af fig. 5 fremgår, at minimumstemperaturen i 
inspektionsgangene lå nogle få grader under minimumstem
peraturen i det fri. I august måned var der dog en tendens 
til højere minimumstemperaturer i inspekt1ionsgangene, 
navnlig hvor stammerne var tæt stablede. Dette skyldes for
mentlig, at den tættere stabling nedsætier udstrålingen om 
natten. 

Den daglige maksimumstemperatur lå navnlig i juni og 
juli noget højere uden for depotet end i inspektionsgangene, 
hvor de højeste værdier måltes, hvor stammerne var løst 
stablede, og hvor sol og vind således bedre kunne få indpas. 

For den relative luftfugtigheds vedkommende må det be
mærkes, at de anvendte hårhygrometre er behæftet med no
gen usikkerhed, og at navnlig målinger i nærheden af 100 
% relativ luftfugtighed må tages med forbehold. 

Den højes,te relative luftfugtighed indtræder i naUetimer-
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Fig. 5. Daglig minimum- og maksimumtemperatur, juni
august 1969. 

Daily minimum and maxUnum temperature, Jun e-August 
1969. 

ne, og som det fremgår af fig. 6, var der næppe nogen sikker 
forskel mellem de forskellige registreringssteder. 

For minimumsluftfugtigheden, der indtræder først på 
eftermiddagen, var der derimod store forskelle, idet man i 
de løst stablede områder opnåede en fugtighedsgrad, der 
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Fig. 6. Relativ luftfugtighed, dagligt ntinimum og mak
simum, juni-august 1969. 

Relative humidity, daily minimum and maximum, June
August 1969. 

stærkt nærmede sig den i det fri, mens man i de tæt stab
lede områder havde en fugtighedsgrad, der kun afveg lidt 
fra den natlige. 

De ved disse målinger indhøstede erfaringer bekræfter 
således erfaringerne fra sprinklerdepotet i Frøslev plantage 
(MOLTESEN et al.l.e.). De daglige klimaudsving erikke nær 



156 

så store inde i et tæt s.tablet ·depot som udenfor. Inde i de
potet er luftfugtigheden meget høj og træet er derfor kun i 
be.grænset omf'ang udsat for nedtørring. I løsere stabler må 
man imidlertid på grund af den lavere minimumsluHfugtig
hed forvente, at lagringsvilkårene er betydeligt ringe-re. 

I det tidligere omtalte amerikanske forsøg (LANE & SCHEF

FER 1960), blev det påvist, at kontinuerlig sprinkling kunne 
have en afkølende virkning. I april, maj og juni lå lufHem
peraturen således 6-7 o C lavere inde i depotet end udenfor, 
mens den i juH, august og september kun lå 3-4 o C lavere. 
En væsentlig f.orklaring på den nedkølende virkning er dog, 
at det anvendte vand havde en temperatur på kun 4 o C. 
LANE & SCHEFFER (l.e.) bemærker, at denne nedkøling næp
pe har betydende indflydelse på svampenes vækst og at man 
i praksis ved anvendelse af vand fra damme og åer må for
vente en mere beskeden nedkøling. Denne formodning be
kræftes således fuldt ud ved nærværende undersøgelse, idet 
temperaturen inde i stablen, som det fremgår af fig. 5, kun 
var nogle ganske få grader under temperaturen udenfor. 

s. Det lagrede træs vandindhold 
Konservering af træ ved overrisling eller vand lagring an

tages almindeligvis at bero på opretholdelse af et højt vand
indhold inde i træet. I nærværende undersøgelse blev der 
derfor lagt stor vægt på løbende kontrol af de lagrede stam
mers vandindhold. 

5.1 Materiale og metoder 
Ved en løbende kontrol af vandindholdets udvikling i be

stemte, udvalgte kontrolkævler, må man benytte sig af en 
metode, der ikke medfører større ændringer i kævlernes 
vandindhold. Hertil er borepropper erfaringsmæssigt en 
egnet mulighed. 

I tiden fra april 196-8 til november 1969 biev der ved be
nyttelse af et 4,2 mm tilvæks,tbor løbende udtaget prøver af 
lageret til bestemmelse af vandindhold. 
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I sektion I (s'e fig. 1) boredes i tre områder. For det første 
i 20 plankekævler i øverste lag blandt de først tilkørte kæv
ler i sektionens sydlige hj øfTne. For det andet i 20 planke
kævler i øverste lag blandt de sidst tilkørte i sektionens 
nordlige hjørne, og for det tredie i 20 udragende planke
kævleender i inspektionsgangen på sektionens sydøstlige 
side. I sektion II boredes i 20 junekerkævler, der lå i det 
øverste lag i den nordvestlige del af sektionen. Alle kævler 
boredes nogenlunde vertikalt i afstandene 20 og 100 c:m fra 
hvert end es nit. I inspektionsgangen boredes dog kun 20 cm 
fra endesnit af 10 rodender og 10 topender. Der boredes til 
en dybde af 12 cm, og efter udtagning af boreproppen deltes 
denne i tre stykker a 4 cm, der hver for sig straks blev lagt 
i små reagensglas, som lukkedes med gummiprop. Bore
hullerne i kævlerne blev lukkede m'ed podevoks og bøgetræs
dyveler. Der boredes ved hver kontrol i de samm'e kævleT, 
idet borestederne hver gang ble,v forskudt ca. 5 cm aksialt 
og 5 cm tangentialt i forhold til forrige boring. På laborato· 
riet bestemtes vandindholdet ved vejning og tørring. 

5.2 Resu Itater og diskussion 
Resultaterne af de omfat,tende registreringer (ialt godt 

5000 enkeltbestemmelser ) er meddelt i tab. 3 i form af gen
nemsnitstal for vandindhold med tilhørende spredninger, 
alt angivet i procent af tørstof. I fig. 7 er gennemsnitstallene 
oplagt graflisk for prøverne udtaget 0-4 og 8-12 cm fra bark. 

Af de fremlagte data ses, at middeltallene varierer både 
efter placering i depotet, efter afstand fra rod- og topsnit, 
efter afstand fra bark og efter lagringstid. De i tab. 3 med
delte spredninger varierer derimod kun rel'ativt lidt, hvilke1 
kan tages som et udtryk for, at den udbragte vandmængde 
har været tilstrækkelig effe,ktivt fordelt på de undersøgte 
områder. 

På grund af materialets karakter er der ,ikke foretaget 
nogen variansanalyse, der også ville være blevet meget kom-



Tabel 3. Det lagrede træs vandindhold bestemt på borepropper. 
Moistllre content of the sprinklerstored logs. Estimated by increment cores. 

20 cm fra top 100 cm fra trop 100 cm fra rod 20 cm fra rod 
20 cm from top 100 cm from top 100 cm from butl 20 cm from butl 

Afstand fra bark, cm 
Distance from bark 

0-4 1 4-8 1 8- 12 1 0-4 1 4-8 1 8-12 1 0-4 1 4-8 1 8-12 1 0-4 1 4-8 1 8-12 

x s x s x s x s x s x s x s x s x s x s x s x s 
Sydlige hjørne apr. 68 79 14 79 14 77 13 91 14 84 14 76 18 80 11 76 11 71 12 68 10 68 10 66 8 
af sektion I, øverste jul. 68 80 11 78 13 73 12 89 12 83 16 75 15 77 10 73 11 70 12 68 10 66 10 64 8 
kævlelag sep. 68 83 15 81 14 76 14 89 10 83 13 75 15 77 10 73 10 69 11 69 8 68 9 66 9 
Southern corner of nov. 68 89 14 83 16 77 17 90 13 85 14 80 18 79 11 74 10 69 10 73 10 72 9 69 12 
section I, top layer maj 69 85 13 83 13 78 10 92 13 87 15 80 19 80 10 80 12 74 13 73 11 72 10 70 8 
of logs jul. 69 83 14 83 15 80 17 89 12 82 14 76 17 78 11 77 13 71 12 69 8 68 10 68 9 

sep. 69 84 14 82 14 79 14 86 12 83 15 79 17 77 975 9 72 10 70 9 69 10 69 9 
nov. 69 89 15 89 15 88 17 97 15 90 16 82 18 86 11 82 11 77 10 77 11 74 11 73 10 

I 
N ordlige hjørne apr. 68 82 8 77 973 11 88 10 79 12 73 12 83 876 10 71 10 72 8 70 8 69 7 
af sektion I, jul. 68 82 10 78 973 11 88 979 972 11 80 873 6 70 8 73 9 71 9 67 7 
øverste kævlelag sep. 68 85 9 78 10 72 12 91 10 80 10 72 11 81 676 871 9 74 9 70 8 68 7 
Northern corner nov. 68 90 9 81 10 76 12 92 10 84 11 76 12 83 10 74 8 70 8 79 873 8 73 6 
of section I, maj 69 87 9 81 10 74 12 93 11 85 12 79 14 87 980 10 76 11 76 6 74 6 73 6 
lop layer of logs 

Sydvestside af apr. 68 84 17 82 15 76 14 - - - - - - - - - - -- - 72 8 70 8 73 8 
sektion I, jul. 68 82 10 82 973 9 - - - - - - - - - - - - 70 7 67 8 68 9 
inspektionsgang sep. 68 85 7 80 773 10 - - - - - - - - - - - ~ 75 7 73 11 71 8 
South-west side nov. 68 91 9 90 1283 13 - - - - - - - - - - - - 77 973 8 75 7 
of section I; maj 69 101 10 94 10 89 12 - - - - - - - - - - - - 83 7 78 8 82 11 
inside depot jul. 69 101 13 96 11 87 13 - - - - - - - - - - - - 80 9 76 9 81 11 

sep. 69 98 11 98 15 92 17 - - - - - - - - - - - - 83 11 78 7 81 8 
nov. 69 107 9 101 11 97 16 - - - - - - - - - - - - 90 9 85 10 88 10 

Nordøstside af apr. 68 84 11 76 10 72 988 10 77 11 72 11 91 10 77 11 71 12 82 13 75 9 71 10 
sektion II, jul. 68 85 10 74 10 71 988 11 78 12 73 11 88 11 77 12 69 12 85 14 76 12 69 10 
øverste kævlelag sep. 68 90 10 78 10 73 991 11 80 1074 1091 11 78 13 73 13 85 12 78 10 71 8 
North-east side nov. 68 88 11 77 7 74 892 12 79 13 76 11 95 12 82 10 75 10 89 13 80 12 74 12 
of section II, lop layer maj 69 87 11 77 11 74 987 1281 14 74 1087 13 80 13 75 13 83 10 77 8 73 9 
of logs jul. 69 79 8 72 869 10 83 975 11 70 986 11 76 12 72 13 82 10 74 7 68 9 

""'" Ol 
00 
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pliceret og vanskelig at drage sikre konklusioner ud fra. I 
stedet er der foretaget en række t-tests (uden individual
kontrol) under anvendels·e af et signifikansniveau på 5 %. 
Formålet med disse tests har været at 'sandsynliggøre ten
denser i materialet. Disse tendenser vil blive nærmere be
handlet i det følgende. 

Som nævnt i afsnit 3.1 blev træet kørt i depot i perioden 
fra begyndelsen af februar til midten af april 1968, hvor
efter overrislingen startede. Det blev derfor undersøgt, om 
det skulle have nogen væsentlig betydning for kævlernes 
vandindhold, om træet blev lag,t i depot i begyndelsen eller 
i slutningen af denne periode. Som det imidlertid fremgår 
af tab. 3 og fig. 7, var der ingen tydelig forskel mellem først 
tilkørte (A) og sidst tilkørte kævleT (B), ligesom de nævnte 
t-tests heller ikke viste nogen sikre forskelle meUe'm disse 
kævlegrupper hveTken ved anlægget af depotet eller under 
lagringen. 

I en tidligere undersøgelse af SACHSSE (1971) blev det på
vist, at vandindholdet i stående bøg ikke udviste nogen sta
tistisk sikker årstidsvariation. Sam'stemmende hermed har 
MOLTEsEN & DALGAS (1973) vist, at vandindholdet i stående 
bøg (og i rodvæltere ) var ret konstant i månederne februar
april. Man kunne således ikke forvente større forskelle i 
kævlernes vandindhold ved~ndlægningen i depotet, derimod 
kunne man måske nok have ventet en vis udtørring af det 
først tilkørte, og fonnentlig også først opskovede træ, 'men 
en sådan har tilsyneladende ikke fundet sted på grund af 
det fugtige klima under depotets etablering. 

Ved depotanlægget og i hele året 1968 var der ingen sik
ker forskel mellem vandindholdet i øverste kævlelag og i 
inspektionsgangen (C) . Ved målingerne i 1969 viste det sig 
imLdlertid, at vandindholdet i inspektionsgangens kævler 
var steget betydeligt i løbet af vinteren, mens, det i kævlerne 
i de øverste lag havde holdt sig konstant eller svagt fal
dende. 

I sektion II, der kun indeholdt junekerkævler, som over-
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vej ende stammer fra kronetræet, lå vandindholdet ved star
ten på niveau med vandindholdet i topenden af plankekæv
lerne. Heller ikke senere under lagringen kunne der konsta
teres nogen sikker forskel mellem vandindholdet i juneker
kævlerne (D) og i tO'penden af plankekævlerne i øverste lag 
(A og B). 

Kævlerne var naturligvis mest udsat for udtørring i umid
delbar nærhed af endesniUene, og det blev derfor undersøgt, 
om der var nogen sikker forskel på prøverne udtaget hen
holdsvis 20 og 100 cm fra endesnit. For plankekævlernes 
vedkommende havde prøverne fra topenden, 0-4 cm fra 
hark, kun ved starten af lagringen et signifikant lavere 
vandindhold ved afs,tanden 20 cm fra snit end ved 100 cm 
fra snit. I rodenden lå vandindholdet for prøverne 0-4 og 
8-12 cm fra bark både ved depotetableringen og ved de fleste 
senere målinger signifikant lavere 20 cm fra snit end 100 
cm fra snit. 

Man kan tænke sig bl.a. følgende forklaringer på denne 
fDrskel i udtørring ved hhv. rod- Dg topende: Rodenden må 
på grund af uregelmæssigt snit, skæg og afskårne rodudløb 
være mest udsat for udtørring; vandindholdet er stigende 
fra rDd mod top i friskfældede kævler, og endelig tyder 
meget på, at endnu ukendte forhold i veddets anatomiske 
opbygning fremmer vandbevægelse fra rod mod tQP. 

I inspektiQnsgangen blev der som nævnt kun udtaget prø
ver 20 cm fra endesnit. Et eventuelt hIld i vandindholdet i 
nærheden af endesnittene hlev altså ikke undersøgt fQr disse 
kævlers vedkQmmende. 

FQr junekerkævlerne var der kun ved anlægget og kun 
ved prøverne 0-4 cm fra bark i rQdenden tale om et sikkert 
fald i vandindhQldet fra 100 cm til 20 cm fra endesniL 

SQm påvist af bl.a. Kl\:UCKEL (1935) og SACHSSE (1971) 
stiger bøgens vandindhQld fra rod mod krQne. Dette fQr
hold kunne også tydeligt eftervises i nærværende undersø
gelse. FDr plankekævlerne i øverste lag ser man fQrskellen 
tydeligst ved prøverne taget 1 m fra endesnit og 0-4 cm fra 
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Vand ind ho ld - mOlstur E' centen t, 'I, 

0-4cm fra bark, 0-4cm trom bork 8-12 cm tro bork , 6-12 c.m from bark 
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1968 l 19 69 19&8 I 969 

Fig. 7. Vandindhold i lagrede kævler. 1: 20 cm fra top, 2: 100 
cm fra top, 3: 100 cm fra rod, 4: 20 cm fra rod. 

Maislure conlent in slored lags. 1: 20 cm from lap, 2: 100 cm 

from top, 3: 100 cm from butt, 4-: 20 cm from butl. 

bark. Forskellen mellem rod og krone bevaredes under hele 
lagringen. 

Kævlerne i inspektionsgangen havde også både ved an
lægget og under lagringen større vandindhold i prøverne 0-4 
cm og 8-12 cm fra bark i topenden end i rodenden. Men da 
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der her som omtalt kun blev taget prøver 20 em fra encle
snH, kan resultaterne være påvirket af endesnittenes nær
hed. 

For de kun 2,75 m lange jnnekerkævler var der, som man 
måtte vente, ingen sikker forskel mellem vandindholdet i 
rodenden og i tapenden. 

KNUCKEL (l.e.) og SACHSSE (l.e.) påviste endvidere, at bø
gens vandindhold falder fra bark mod marv. Også dette for
hold kunne klart påvises i nærværende undersøgelse. I fig. 
7 ses, at samtlige kurver for prøver udtaget 8-12 em fra 
bark ligger på et væsentligt lavere niveau end de rtilsvarende 
kurver for vandindholdet 0-4 em fra bark. Faldet fra bark 
mod marv holdt sig således stort (set uændret gennem hele 
lagringstiden. 

6. Misfarvning og svampeangreb 

J. Koch 

6.1 Indledning 
Da der for sprinklerlagret bøg ikke forelå opgørelser over 

misfarvningens forløb, over en eventuel svampefloras kolo
nisering af veddet, eller over karakteren af en svampeflora, 
blev det an'set for rimeligt at forsøge en beskrivelse heraf i 
forbindelse med sprinklerlagerets sektion II. Ikke mindst 
fordi dette lager utvivlsomt måtte ligge mere end een som
mer og een vinter. 

6.2 Materialer og metoder 
Fra toppen af lageret med junekerkævler blev der mel

lem de samme to sprinklersirenge tværs over lageret ud
taget 5 kævler til undersøgelse, første gang 8/5-68 og sidste 
gang 9/7-70, ialt 12 udtagninger. I sommerhalvåret med to 
måneders inteTval og i vintrene 68/69 og 69/70 med 4 må
neders interval. Samtidig med udtagningerne i lagerets top 
blev der fra en ea. 20 m lang inspektionsgang taget prøver 
(kun a eller e-skiver) af kævler 1 m over lagerets bund, 
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sidste gang 14/7-69, efter hvilken dato inspektionsgangen 
bl'ev brudt ned. Ved siden af lageret uden for sprinklernes 
rækkevidde blev ·der oplagt kontrolkævler, af hvilke 2 blev 
opskåret ved hver udtagning, første gang 8/7-68 og sidste 
gang 20/5-70. 

I. I I I II 
- -70cm 

140cm--
1op- top Rc ~ 'Ju lt 

;~ Ov er side-top s ide 

'11 

Ur: dersi de- lJnder side 

Fig. 8. J unckerkævle. Princip for opskæring ved undersøgelse for mis
farvning, svampe og vandindhold. 

Flooring log. Sampling principle by invesligalion {or s/aining, {ungi and 
mois/ure conleni. 

De udtagne kævler blev undersøgt for misf,arvning og 
svampeangreb efter følgende fremgangsmåde: 

Af hver kævle blev på stedet udskåret 5 skiver mærket 
a-e. Skiverne blev i plastikposer transporteret til Landbo
højskolen, hvor de blev opmålt for udskæring og fotogra
feret. Herefter blev der af hver skive udskåret to strenge, 
med parallelprøverne 1-5, hvoraf den ene blev anvendt til 
bestemmelse af vandindhold, den anden til undersøgelse for 
svampe, fig. 8. 

Undersøgelsen for svampe foregik ved udlægning af træ
prøver på kunstigt nærings,substrat i petriskåle, og ved be
stemmelse, gerne efter rendyrkning, af de fra prøverne 
fremvoksede svampe. 

Billedet af svampeflora.en bygger for træeoi i sprinkler
lagerets top på isolationer fra 1250 adskilte udtagningsste
der fordeH på 50 kævler, for træet fra inspektionsgangen i 
lagerets bund på isolationer fra 175 adskilte udtagnings
steder fordelt på 35 kævler og fra kontroller fra 500 ad
skilte udtagningssteder fra 20 kævler. 
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6.3 Misfarvningens forløb i lagringsperioden 
Se fig. 9-11. Ved udtagningerne 8/ 5-68 og 8/7-68 var det 

almindelige indtryk, at de sprinklerlagrede kævler var uden 
misfarvrring. Den 11/ 9-68 havde a og e skiverne og i mindre 
grad b og d skiveflne fået en dybere lød m-ed større og min
dre centralt piacerede brunlige partier, der blev mere ud
prægede efter 2-3 timers eksponering i luften. Under barken 
var veddet hist og her mørkt brunfarvet til en dybde af ca. 
% cm, et forhold der kunne iagttages på alle typer af skiver. 
I ovenstående var der den 13/11-68 ingen ændringer ud over 
en, måske lidt stærkere, accentuering. 

Kontrolkævlerne var i perioden til 13/11-68 blevet stærkt 
misfarvet og destrueret, særlig fra endefladerne. 

Den første udtagning fra sprinkl-erlageret efter vinteren 
69 fandt sted den 10/3-(}9 altså 4 måneder efter den for
udgående. Kævlerne var præget af megen isafskudt død 
bark, og misfarvningerne var klart mere markerede. De 
brunlige pafltier var blevet dybere i farv-en og var nu også 
almindelige på b, d og c skiverne. Den jævne brunfarvning 
fra barksiden var flere steder trængt ind til en dybde af 
11/2-2 cm. 

I løbet af forår og sommer 69 blev misfarvningerne lang
somt m,ere udbredte, og flere endeskiver blev dybt rødbrune 
over en s'tor del af fladen. I samme tidsrum var den rød
brune zone i den ydre splint, som allerede var i,agttagert efter 
sommeren 68, blevet bredere og mørkere, specielt i b, d og c 
skiverne. På de sidstnævnte begyndte der at vise sig ejen
dommelige rosa-violette bånd og r,adiæflt strakte striber, 
gerne placeret i den ydre splint. Dette i forbindelse m-ed 
gullige pletter i udstrækning fra 1-5 cm kunne give skiverne 
et ganske broget udseende. 

Endeskiverne fra kævlerne liggende 1-1 Y2 m over lage
rets bund, tilgængelig gennem en inspektionsgang, lå i kva
litet helt parallelt med a og e skiverne fra to,p af lager. Ved 
udtagningerne 11/9-69 og 13/11-69 ændrede billedet sig ikke 
stort. 
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Fig. 9. Skiver fra sprinklerIagrede junekerkævler, top af lager. Diam. 
22-38 cm. 
Discs from sprinkler stored flooring logs, top of depot. Diam. 22- 38 cm. 

13 a, b og c: 8/7 68 61 a, b og c: 14/5 69 
27» : 11/9 68 74» : 14/7 69 Fot. J. Koch 

51 » : 10/3 69 
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Kontrolkævlerne var i efteråret 60 stærkt nedbrudte; a 
og e skiverne var hvidmuldede over hele fladen, c skiverne 
var bedre, kun med hvidmuld i de yderste 5-10 om, og inden 
for denne zone brunsorte med øer af bedre og ringere kva
litet. 

Den 11/3-70 viste nogle af a og e skiverne fra det sprin.k
lerlagrede træ en alvorlig brunsort misfarvning, som næsten 
blev reglen ved udtagningerne den 20/5-70 og 9/7-70. b, d 
og c skiverne syntes ved 1970-udtagning,erne ikke at være 
væsenUigt dårligere end ved udtagelsen 13/11-69, men må
ske var der en større spredning i kvaliteten de enkelte kæv
ler imellem. En med det blotte øje iagttagelig destruktion 
påvistes først på en enkelt kævle ved udtagning den 20/5-
70 i form af nogle få begrænsede hvidlnuldede partier, umid
delbart under barken. 

Efter den 23/7-70 blev vandingen uregelmæssig med hur
tigt faldende vedkvalitet som følge. Ved en ,sidste udtagning 
den 3/9-70 var kævlerne fra lagerets top tydeligt ringere 
end to måneder tidligere. Således var af 10 a og e skiver de 
7 med udbredte sortbrune misfarvninger, og fra barksiden 
på 2 (af 5) kævler strakte der sig mere eller mindre omfat
tende hVlidmuldede partier ind i dybder fra 1f2-3 cm. Tilsva
rende kævler fra bundlaget var af lavere kvalitet. Hvidmul
dede partier ud fra barkdelen var almindelige og forekom i 
4 af 5 undersøgte kævler, utvivlsomt med årsag i en mere 
ujævn vandfordeling. Fra hvidmuldede partier blev i,soleret 
Ustulina maxim a (kulsvamp) og Armillaria mellea (hon
ningsvamp). I bundlagets nederste 2 m var kævlerne visse 
steder tæt tilgroe1t med honningsvampens rhizomorpher, 
mens de ud fra endefladernes barkdel hang ned som glin
sende sorte gardiner. Et ejendommeligt fænomen, som nok 
havde relation til vandfordelingen i bundlaget. 

Misfarvningen af det sprinklerlagrede træ syntes ved mi
kroskopi for en væsentlig del at skyldes et brunligt, granu
leret indhold med enkelte store brune dråber i marvstråle
cellerne, som beskrevet af LARSEN (1937), hvorimod thylIer 
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Fig. 10. Skiver fra sprinklerlagrede junekerkævler, top af lager. Diam. 
22-38 cm. 
Discs {rom sprinkler slored {looring logs, lop o{ depot. Diam. 22-38 cm. 

83 a, b og c: 11/9 69 119 a, b og c: 20/5 70 
95 » 13/11 69 131» 9/7 70 Fot. J. Koch 
107» 11/370 

12* 
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Fig. 11. Skiver fra sprinklerlagrede junekerkævler. 
Discs from sprinkler slored flooring logs. 

145 a, b og c: 3/9 70, top af lager, top of depot. 

148» », bund af lager, botlom of depot. 

Kontroller, junekerkævler 
Controis, flooring logs 

45 a, b og c: 13/11 68 

106 » : 13/ 11 69 Fot. J. Koch 
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kun forekom sporadisk. Myceltætheden var ringe og hyfer 
i vedkar og parenkymceller hyaline, således at det kunne 
være vansk,eligt at påvise hyfer uden forudgående farvning. 
Årsagen til de gullige og rosa-violette pletter og bånd blev 
ikke klarlagt, idet isolationer herfra ikke gav andre svampe 
end fra det omliggende ved. De rosa-violette toner kunne 
måske forklares ved en ophobning af Coryne sarcoides, da 
denne hyppigt isolerede svamp har et rosa mycelium og far
ver agaren stærkt rødviolet. 

6.4 Svampene 
Ved en foreløbig opgørelse over karakteren af svampe

floret i kævlernes top- og roddel samt over- og uIllderside 
blev det snart kl'art, at selvom vandindholdet i de sprink
lerlagrede kævler var stigende mod topenden og uIlldersiden, 
var det ikke forskelle, der mærkbart differentierede fore
kom'sten af svampe. I den endelige opgørelse er derfor ende
fladeprøverne (a oge) og prøverne 70 cm fra endefladetræ 
(b og d) slået sammen. Tilsvarende er de enkelrte strenge 
bukket og sammenlagt om midten (1 + 5, 2 + 4), fig. 8. 

Svampenes kolonisering af det sprinklerlagrede og kon
trollagte træ fulgte 'i store træk mønstre kendt fra lagring 

i skoven (RYPACEIr 1966, JØRGENSEN & FERDINANDSEN 1933). 
Den hurtigste fremtrængen skete fra endefladerne af kævlen 
og kun langsommere fra den af barken beskyttede del, hvil
ket tydeligst fremgår af tab. 4 og 5 (Phialophora fastigiata 
og Hypoxylon coccineum). 

En stor forskel var der derimod i artsspektret mellem 
kontrol- og sprinklerlagrede kævler. En forskel, der var 
markant allerede efter første lagringssomm·er, og som holdt 
sig, eller forstærkedes, indtil sidste udtagning den 20. m·aj 
1970. 

Antal isolerede arter fra kontrollerne var lavt med Hy
poxylon coccineum (kuljordbær) som dominerende art og 
som dominerende gruppe diverse basidiomyceter. H. cocci
neum isoleredes fra ialt 260 prøver og basidiomyceter fra 



Tabel 4. Junekerkævler, top af lager. 
% prøver med Phialophora (astigiata og Coryne sarcoides med modsvarende vandindhold %. 
Flooring logs, lop o( depot. 
% samples with Phialophora (astigiata and Coryne sarcoides with corresponding moisture content %. 

5 cm fra endeflader . a + e 
5 cm (rom log ends. a + e 

1+5 2+ 4 3 

70 cm fra endeflader. b+d 
70 cm (rom log ends. b+d 

1+5 2+4 

140 cm fra endeflader. c 
140 cm (rom log ends. c 

2+4 3 
Dato 3 I 1+5 
Date Ph. IC'! HzO Ph. IC' I H 20 Ph'l C'I H 20 Ph. IC. I H 20 Ph'l c.! HzO Ph'l C'I HzO Ph'l C'I HzO Ph. IC. I H 20 Ph. IC'! H 20 

f. S. f. s. f. s. f. s. f. s. f. s. f. s. f. s. f. s. 

8/5 68 .. 15 O 80 10 O 75 O 10 75 O O 92 O O 82 O 10 79 O O 91 O O 85 
Ol ° 78 

8/7 68 .. 50 O 80 40 O 72 10 O 76 15 O 91 5 O 73 O 10 71 O O 90 O O 76 O 20 74 
11/9 68 .. 30 10 77 50 5 72 50 10 72 10 O 87 10 O 74 10 O 72 O 10 87 O O 74 20 O 70 
13/11 68 .. 35 15 83 45 20 76 40 20 77 10 45 94 10 30 85 O O 75 O 40 97 O 30 87 O 20 75 
10/3 69 .. 55 65 85 40 30 80 90 50 90 30 45 95 15 25 86 10 30 89 50 80 93 O 10 86 20 40 80 
14/5 69 .. 60 30 83 60 30 83 90 O 87 75 40 97 55 65 88 50 30 78 80 50 100 30 60 89 40 60 82 
14/7 69 .. 65 20 83 65 5 79 70 10 85 50 45 95 5 30 84 O 40 78 40 60 96 O 50 86 20 20 80 
11 /9 69 .. 83 75 90 67 33 88 67 17 89 42 92 107 50 67 98 17 33 95 83 67 106 50 67 98 33 33 96 
13/ 11 69 .. 100 58 85 92 50 86 67 67 92 33 75 89 8 83 86 33 67 87 100 83 89 17 67 84 O 100 74 

11/3 70 .. 175 67 81 75 42 74 67 50 79 83 58 98 33 75 80 17 17 78 100 50 93 50 67 84 33 33 84 
20/5 70.. 83 42 76 83 25 81 1831 O 89 100 58 92 50 83 92 50 100 87 83 33 98 67 83 96 67 67 81 

9/7 70.. 92 75 93 58 75 85 100 50 92 92 42 101 67 67 86 67 33 83 67 83 103 50 67 90 67 O 83 



Tabel 5. Juneker kævler, kontroller. 

% prøver med Hypoxylon coccineum og basidiomyceter med modsvarende vandindhold %. 
Flooring logs, conlrols. 
% samples with Hypoxylon coccineum and Basidiomycetes wilh corresponding moislure conlent %. 

5 cm fra endeflader. a+e 

5 cm {rom log ends. a+e 

1+5 2+4 3 

70 cm fra endeflader. b+d 

70 cm {rom log ends. b+d 

1+5 2+4 3 

140 cm fra endeflader. c 

140 cm {rom log ends. c 

1+5 2+4 3 
Dato 

H~.I Bas'l H 20 :'01 Basoj H 20 :"1 Basol H 20 :. 0l Bas'l H 20 :"1 Basol H 20 :. 0l Basol H 20 :'1 Basot H 20 :'1 Basol H 20 :01 Basol H 20 Date 

8/7 68 38 
O 152 38 O 531 O 

50 56 O 
O 168 25 13 57 O 25 59 O O 73 O O 57 O O 60 

11 /9 68 63 13 43 63 25 48 25 25 50 88 O 59 63 13 60 25 50 61 50 O 66 O O 65 O O 64 

13/11 68 50 O 55 50 13 47 75 O 50 63 13 75 50 O 62 25 O 62 50 O 72 O O 66 O O 62 

10/3 69 63 13 56 100 13 52 75 25 56 50 O 70 75 O 58 O 25 58 O O 69 25 O 63 O O 59 

14,5 69 88 O 49 100 O 46 100 O 53 50 25 61 100 O 60 100 O 64 75 O 67 50 O 65 O O 66 

14/7 69 63 13 38 100 O 44 75 O 47 63 38 49 100 O 59 75 O 65 50 O 47 O O 63 50 50 64 

11,9 6~ 25 25 39 50 50 46 O 75 62 75 38 52 50 50 57 O 100 53 25 25 55 50 O 67 O 50 58 

13/11 69138163 37

1

38 38 41 25 25 66 75

1

25 54 63 50 159 251 O 60 100 
O I 41 100 O 71 50 O 61 

11/3 70 38 25 45 50 50 49 50 75 64 75 25 66 75 13 60 251 50 59 75 25 49 25 50 69 O 50 61 

20/5 70 25 38 53 75 25 53 75 50 56 63 38 46 75 25 56 25 25 61 50 25 56 50 O 65 O 100 66 
-- -- - - --
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95, hvilket sam.menlagt udgjorde 73 % af s.amrf:lige iso,lerede 
svampe. Blandt basidiomyceterne lå Inonotus radiatus (spej
lende poresvamp) .og Trametes hirsuta (håret poresvamp) 
uhelt i spidsen med hensyn til antal isolationer (43). De væ
sentligste ,svampe fra kontrollerne er da de dassiske ved
nedbrydere med stor destruktionsevne i halvfugtigt træ un
der aerobe forho'ld. Dette billede er i hovedtrækkene ov,er
ensstemmende med nyere undersøgelser (SIEPMANN 1973), 
gennemført. med en tilsvarende isolationsteknik. 

I det vandlagrede træ var antallet af arter højt , og de 
høI"te heH overvejende hjemme hos Ascomycetes og Fungi 
imper{ecti. De hyppigst isolerede arter var Phialophora fa
stigiata (fra 476 prøver) og Coryne sarcoides (sejgbæger) 
(fra 403 prøver), og de to. arier udgjorde i forhold til totalt 
isolerede svam'pe (--;- gærsvamp) 79 %, se tab. 4. Fra en 
del prøver fremvoksede begge arter. Fra 17 prøver isoleredes 
basidiomyceter, og af dis'se sidste var 15 fra a- og e-skiver 
og jævl1Jt fordelt gennem udtagningerne. Kun een gang iso
leredes H. coccineum. 

Blandt de øvrige -svampe lå hovedvægten på ascomyccler 
som Necfl'ia spp., Quaternaria quaternata, og Diatrype, Dia
porthe og Fungi imper{ecti som Fusarium spp., Cephalospo
rium sp., Geotrichum sp., Graphizzm sp. og Torula sp., af 
hvilke kun en mindre del blev bestemt til art. 

Svampefl.oret fra a og e skiverne fra inspektionsgangen 
svarede nøje til toplagets a og e skiver, tab. 6. 

Svampene fra det sprinklerlagrede træ var helt over
v,ejende ,ascomyce1ter og fungi imperfecti, af hvilke de væ
sentligste danner en biologisk gruppe, der afviger fra ved
ødelæggerne i kontrolkævlerne gennem forekomsten i ved 
med højt eller variabelt vandindhold og gennem en kun svag 
evne bil veddestruktion. Nedbrydningsbilledet er i sin typi
ske form en gråmuld (KOCH 1965). Phialophora {astigiata 
og Coryne sarcoides er kendt som gråmuldsvampe ligeisom 
arter af slægterne Cephalosporium, Fusarium, Graphium 
og Torula (KAARIK 1974). Under forsøgsbetingel'serne har 
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Tabel 6. Juneker kævler, inspektionsgang. 
% prøver med Phialophora fastigiata og Coryne sarcoides med mod
svarende vandindhold %. 
Flooring logs, inspection tunnel. 
% samples with Phialophora fastigiata and Coryne sarcoides with 
corresponding moisture content %. 

Dato 
Date 

8/5-68 ...... 
8/7 -68 ...... 

11(9-68 ...... 
13/11-68 ..... 
10/3-69 .... . . 
14/5-69 ... .. . 
14/7-69 . ..... 

5 cm fra endellade 
5 cm from log end 

I 
1+5 I 2+4 I 3 

Ph. f. I c. s. I H 20 Ph. f. I c. s. I H20 Ph. f. I c. s. I H 20 

I 10 O 94 10 I O 88 I O O I 77 

10 O 90 20 O 75 O O 71 
40 10 90 40 10 81 60 O 75 

O 10 94 20 10 88 20 O 88 
60 20 95 40 10 91 10 40 90 
90 50 102 80 50 94 40 20 92 
80 I 20 111 60 20 I 103 80 I 20 86 

Ph. fastigiata givet vægttab på 10 % hos birk ved 24°C efter 
3 måneder 'Og C. sarcoides under tilsvarende forhold 7,5 % 
vægttab hos gran (KAARIK 1974). Men selvom gråmuld
svampe var til stede i delt ·sprinklerlagrede træ, gav m~kro
skopi af vedprøver ingen tydelige tegn på nedbrydning af 
celler. Kaverne, som er et karakteristisk mikromorfologisk 
symptom på gråmuld, kunne ikke påvises. Dette er 'sam
menfaldende med NECESANY'S (1973) iagttagelser og med de 
næsten uændrede srtyrketal efter 3 års sprinkler lagring, 
tab. 9. 

Da det fremgik af isolat~onerne, at tillstedeværelsen af 
flere svampe- og bakteriearter (BERNDT & LIESE 1973) inden 
for den samme prøve var reglen, kunne gensidig hæmning 
være årsagen til en blnkering af vednedbrydn~ngen. LIESE og 
ECKSTEIN (1967) kunne vise både hæmning og stimulering af 
vednedbrydningen hos bøg under anvendels.e af blandings
kulturer, 'Og ved vækstforsøg på agar (ECKSTEIN og LIESE 
1970) en gennemgående stærk antagonisme mellem anvend
te kulturer. Men også reducerede Htmængder i veddet, bl.a. 
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som følge af kævlernes slimkappe, kan have påvirket svam
penets vitalitet (LANE & SCHEFFER 19(0). 

7. Lagringsskader 
Som tidligere nævnt var det hensigten, at aBe pl,ankekæv

lerne i sektion I skulle op's.kæres på Vallø Stifts savværk. 
På grund af misfarvninger opstået under lagringen blev 
imidlertid kun 11..340 m 3 opskåret på savværket, mens 2.520 
m 3 gik 1~1 Orehoved Finerværk og 1.230 m 3 til Junckers s,av
værk, som også aftog alt træet fra sektion II. 

7.1 Prøveskæringer på Vallø Stifts savværk 
7.1.1 Materiale og metoder 

Gennem lagringsiiden blev der foretaget ialt 5 prøve
skæringer på VaUø Stifts savværk, hvor misfarWlingemes 
omfang blev bedømt på de 50 mm planker, prøveparlieme 
blev opskåret i. På grundlag af målinger på marvplankerne, 
kunne det misfarvede træs volumen beregnes tilnærmet. 

7.1.2 Resultater og diskussion 
Result'aterne af opmålingerne og beregningerne af mis

farvningens udbredelse er vist i tab. 7. Misfarvningerne vi
ste sig som grålige-brunlige-gullige, evt. rødlige-violette, 
aksiale striber i det ellers hvidlige spHntved. 

Ved den første opskæring i december 1968 var der ingen 
betydende lagringsskader, idet de tre procent af stamme
massen, der var misfarvet, lå nær endesnittene. Allerede 
på dette tidspunk1t havde træet den ubehagelige, ensilage
agtige lugt, der almindeligvis findes hos vandlagret træ, og 
som formentlig skyldes bakteriel aktivitet, da det er blevet 
påvist af bl.a. VIRTANEl'l' & HUKKI (1946) og SEIFERT (1968), 
at bakterier kan producere adskillige organiske syrer i træ, 
f.eks. eddikesyre og smørsyre. 

Indtil december 1968 så barken stadig frisk ud, men i 
løbet af vinteren 1968/69 dannedes i frostperioder et islag 
på 1-2 mm's tykkelse mellem ved og bark, hvilket forment-
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lig var årsagen til, at barken efter vinteren var blevet mørk 
og havde begyndt at skalle af. 

Ved opskæringen i marts 1969, havde misfarvningen bredt 
sig meget, ikke blot fra endesnittene, men også fra stam
mens øvrige overflade, især fra områder, hvor barken mang-

Tabel 7. Lagringsskader i sprinklerlagrede plankekævler bestemt ved prøve
skæringer. 
Storage defecls in beach logs stored linder water sprinklers. 

Udtagning fra depot 
Date of removal 

of sample 

Prøveskæringstidsp. 
Date of sawing 

Antal kævler . . . . . . 
Number of logs 

Opskåret masse, m :! 

Volume of logs 

Misfarvet ved, m 3 .. 

Discoloured wood 

Misfarvet ved i % 
af opskåret masse 
Discoloured wood, per

cent oftotallog volume 

Gns. indtrængning fra 
bark imod marv af 
misfarvningen, cm . 
Average depth of dis

coloration from bark 

Gns. indtrængning 
fra endesnittene af 
misfarvningen, cm . 
Average deplh from 

cross-culs 

Slutn. af 
november 

1968 
End of 

November 

1968 

5/12-68 

42 

32,31 

0,81 

5 

o 

8 

Beg. af Beg. af 
marts december 
1967 12/5-69 12/8-69 1969 

Beginning Beginning 

of March of December 
1967 1969 

12/3-69 12/5-69 12/8-69 18/12-69 

35 8 41 30 

27,14 5,34 33,48 30,04 

5,97 0,80 11,04 23,00 

22 15 33 70 

2 2 3 13 

30 23 40 *) 

*) Der kan ikke længere skelnes mellem misfarvning fra endesnit og fra bark. 
Discoloration from cross-cuts and bark undistinquishable. 
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lede. lalt 22 % af stammemassen, og en væsentligt større 
andel af splintveddet var nu m·isfarvet. 

Ved opskæringen i m,aj 1969, der kun omfaUede 8 kævler, 
var 15 % af kævlemassen misfarvet, m'en ved opskæringen 
af de væsentligt større partier i august og december samme 
år, var hhv. 33 og 70 % af kævlemassen mi'sfarvet. Alt tyder 
således på, at misfarvningen gennem året 1969 efterhånden 
har bredt sig over hele det hvide IspHntved, idet de reste
rende 30 % afkævlemassen ved opskæringen i december 
196·9 næsten udelukkende bestod af rødkerne. l\1isfarvnin
gen var altså fra dette tids.punkt og frem til opskæringen af 
de sidste ·s.prinklerlagrede plankekævler imaj 1970 praktisk 
taget total, 

Ud over den tidligere omtalte ubehagelige lugt, klagede 
man ved opskæringerne efter vinteren 1908/69 også over, 
at stammerne var sNmede og usædvanlrigt tunge at arbejde 
med. Tørringen af firkanterne skulle følges særligt nøje og 
varede efter s·avværkel-s uds,agn væsentligt længere· end nor
malt. Firkanterne var stærkt tilbøj elige til at skimle under 
tørringen, således at en dypning i Santobrite (pentachlor
phenolat + borax) umiddelbart efter 's,kæringen var nød
vendig. 

Problemerne vedrørende tørring af sprinklet og vandlag
ret bøg vil iøvrigt blive mere indgående behandlet i en se
nere publikation. 

For nærmere at undersøge påstanden om, at det sprink
lerlagrede træ var usædvanligt tungt, blev der i forbindelse 
med den senere omtalte finerskrælning på Orehoved Finer
værk foretaget en 'sektion~vis opmåling af et vognlæs kæv
ler fra Træ-Tryg og to vognlæs sølagrede kævler fra hen
holdsvis Tranekær og Krenkerup. Hvert vognlæs omfat
tede ca. 18 m 3 kævler, der blev vejet samlet på brovægt. 
Herefter kunne stammernes gennemsnitlige råvægt efter ca. 
2 års lagring beregnes til 1048 kg/m3 for Træ-Tryg partiet, 
1049 kg/m3 for træet fra Tranekær og 1065 kg/m3 for træet 
fra Krenkerup. 
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Til sammenligning lå råvægten af stormfældede bøge
kævler umiddelbart efter stormfaldet i oktober 1967 i gen
nem'snit på oa. 1050 kg/m3 (MOLTESEN 1967 b). Da kerne
veddet på grund af lavere vandindhold er lettere end splint
veddet, lå råvægten af store kævler l,idt lavere end af s'må. 
De store finerkævler har derfor nok haH en råvægt ved de
potlægningrstidspunkrlet, Isom lå under de nævnte 1050 
kg/m3 . 

Et skøn over vandoptagelsen på grundlag af resultaterne 
fra de løbende målinger (tab. 3 og fig. 7) sandsynliggør, at 
vandindholdet i plankekævlerne ffla april 1968 til nove'mber 
1969 er steget med ca. 7 % 'svarende til en vægtforøgelse på 
ca. 40 kg/m3 , mens junckerkævlernes vandindhold stort set 
var uændret ved opskæringen i juli 1969. 

Da råvægtenaf helt vandmæUet bøg imidlertid næppe 
kan komme væsentHgt over 1200 kg/m3 , har selv de vådeste 
emner dog kun været 10-20 % 'tungere end friskskovet træ. 

Det er bemærk,elsesværdigt, at der ikke ved nogen af op
skæringerne blev konstateret egentlige destruktionsbilleder 
som følge af svarmpeangreb. Misfarvningerne havde derfor 
først og fremmest æstetisk betydning, men med den alvor
lige effekt, at træet ikke kunne bruges til møbelfremslilling, 
hvor den lyse, hvidlige farve er af betydning. 

Der kan opstilles flere hypoteser for, hvorledes misfarv
ningen har fundet sted. Den sandsynligste forklaringer nok, 
at misfarvningen hænger sammen med døden af parenkym
cellerne i veddet. Dis'se celler 'indeholder nemlig phenoliske 
forbindelser, der ved celledøden spredes i det omgivende, 
våde ved (HOSTER 1974). Når vandlagret bøg tørres, trans
porteres en del af de phenoliske forbindelser til træets over
flade, hvor de iltes og aflejres som mørke farvestoffer. 

Bøg, som har været lagret under vand, har umiddelbart 
efter optagningen sin oprindelige hvidgule splintfarve (lavt 
jernindhold i lagringsvande't forudsat), men antager efter 
få dages eksposition for luftens ilt en mørkere, rødligbrun 
farve, som forstærkes efter opskæring og udtørring. Man 



178 

må derfor antage, at der ved sprinklerlagring trods kævler
nes høje vandindhold kan ske en iltning af de phenoliske 
forbindelser. At misfarvningen navnlig bredte sig i vinteren 
1968/ 69 kan forkl'ares ved, at det slimede lag af mikroorga
nismer, der under sprinklingen formentlig til en ",is grad 
beskytter træet mod iltning, hurtigt forsvinder når vandin
gen 'S't,andses i frostperioder. Hypotesen om dette beskyt
tende lag af mikroorganismer er snm nævnt føfls!t fremsat 
af LANE & SCHEFFER (1960). Som det imidlertid fremgår af 
afsnit 6, er der grund til at formode, at ikke blot iltnings
proces'ser, men også tilstedeværelsen af forskellige mikro
organismer inde i træet spiller en vigtig roBe for misfarv
ningerne i sprinklerlagret bøg. 

7.1.3 Misfarvning efter udtagning fra depot 

I umiddelbar nærhed af sprinklerdepotet var jnrdbunden 
stærkt opblød t, hvilket vanskeliggjorde borttransporten af 
kævlerne. Det blev derfor ved to forsøg ri 1969 undersøgt, 
om det skulle være muligt at s,tandse vandingen lokalt i de
pntet nogle uger før træet skulle køres tril savværk. 

Ved opskæringen den 12/5 1969 (se tab. 7) blev der yder
ligere opskåret 6,9 m 3 kævler, der havde ligget uden for 
depotet siden den 23/4, aUså i knap 3 uger. Dette parti 
havde ca. 25 % Hf kævlemassen misfarvet, mens partiet 
direkte fra depotet kun havde 15 %. Forsøget blev gentaget 
i større omfang i forbindelse med prøveskæringen den 12/8. 
Denne gang blev der o'ps.kåret 12,1 m 3 plankekævler, der 
havde ligget uden for depotet sriden den 1/7, altså i 6, uger. 
Den misfarvede kævlemasse var her på 52 %, ng næsten 
alle kævler havde desuden fået sort indløb fra kævleender
ne. Som det fremgår af tab. 7, havde træ direkte fra de
potet på det tidspunkt kun 33 % misfarvet v,ed, og ingen 
af kævlerne havde sort indløb. 

Forklaringen på den hurtige udbredelse af misfarvningen 
i kævler som havde ligget 3-6 uger uden overrisling inden 
opskæringen, må søges ri de bedre betingel'ser for iltnings-
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processerne. De sorte ,indløb skyldtes dog formentlig svam
peangreb. 

De fundne resultater er i god -overensstemmelse med, at 
træ fra overrislingslagre ifølge de tjekkiske normer skal 
oparbejdes inden 3 dage efter arfslutningaf vandingen (CSN 
1963) . 

7.2 Finerskrælning på Orehoved Finerværk 
Som følge af de omfattende misfarvninger, der viste sig 

i plankekævlerne i løbet ,af foråret og som'meren 1969 blev 
det nødvendigt for Vallø Stifts savværk at nedsætte købs
prisen til 67 kr.lm3 • Man søg,te derfor at sælge noget af træet 
NI andre købere, og eiler fnrsøgsvise finerskrælninger på 
Orehoved Finerværk tilbød man herfra at købe op til 4000 
m3 kævler Hl normale priser gældende for 1967/ 68. Man 
ville dog kun købe træ af A, B og C-kvalitet, og midtdia
meteren skulle være mindst 40 cm. Længderne skulle ligge 
på 7-13,6 m og rødmarv kunne Nllades i op til halvdelen af 
kævlens diameter. Som følge af disse krav var det nødven
digt at foretage en ekstra sortering under nedtagningen fra 
depotet, samt at bortskære uegnet træ, hvoraf ,det meste gik 
til cellulosefremstilling på Junckers savværk. lalt lykkedes 
det i perinden fra sept. 1969 til maj 1970 a't finde 2520 m 3 

finerkævler, og middelprisen for disse blev 142 kr.lm3 • 

Når det misfarvede træ kunne anvendes tH finer, skyldtes 
det, at den kogning af kævlerne, der normalt Hnder sted 
inden finerskrælningen, giver træet en rødlig farve, der 
dækker det meste af de under lagringen ops,tåede misfarv
ninger. 

For at bedø'mme, om misfarvningerne havde nogen væ
sentlig betydning for finerudbyttet, fulgtes i december 1969 
skrælningen af 8,14 m 3 fra Træ-Tryg. Af denne råtræmæng
de kunne 35 % anvende's som Hner, hvilket efter fabrikens 
udsagn var 10-15 % under udbyttet ved skrælning af friskt 
skovet træ. Fineren fordelte sig således til de tre finerkvali- ' 
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tetsklasser: A (forsidekvalitet) 10 %, B (bagsidekvalitet) 
18 % og C (mellemlagskvalitet) 72 %, mens den tilsvarende 
fordeling, igen efter fabrikkens udsagn, for friskt træ nor
malt ligger på ca. 20 % til A, 20-30 % til B og 50-60 % til C. 

For det sprinklerlagrede træ var både udbyHet og forde
lingen til kvaliteter således væsentligt ringere end for friskt 
træ, men noget tyder på, at det undersøgte parti ikke har 
været tilstrækkeligt repræsentativt, idet finerværket i de
cember 1969, hvor der blev skrællet ret store mængder 
sprinklerlagret træ, havde en udnyttelsesprocent på 49,9, 
hvilket ligger nær det normale. Fabrikken betragtede da hel
ler ikke det lagrede træ s.om ringere, end at man som nævnt 
var parat til at betale normale 1967/68-priser for det. 

7.3 Opskæring på Junckers savværk 
Alt træet i sektion II og ca. 7 % af træet i sektion I blev 

anvendt til gulvfremstrilling på Junckers savværk. Som et 
led i denne fremstilling tørres træet i varmepresse ved en 
temperatur på 160°C, hvorved træet får en noget mørkere 
farve, der for det sprinklerlagrede træs vedkomm,ende var i 
stand til næsten fuldstændigt at dække de under lagringen 
fremkomne misfarvninger. 

Pressetørringen kan ikke gennemføres effektivt, hvis der 
er tyller i træet. Da det lagrede træ ikke gav særlige proble
mer ved tørringen, er der grund til at tro, at parenkymcel
lerne er døde uden at danne tyller. Dette er i god overens
stemmelse med PASERIN'S undersøgelser (1971) af <s,prink
lerlagret bøgs egenskaber, hvor det kunne påvises, at der 
efter 7 månedefls lagring ikke var flere levende celler i træet, 
og at der ikke på noget tidspunkt blev dannet tyller. 

Opskæringen af junckerkævlerne startede i januar 1969 
og sluttede i oktober 1970. Som det fremgår af afsnit 6, var 
der indtil sommeren 1970 ikke konstateret egentlige råd
angreb. 

Formentlig på grund af vanskeligheder med at holde van
dingssystemet effektivt kørende under nedtagningen fra 
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lageret, blev der imidlertid i august 1970 fundet begyndende 
angreb af hvidmuld-dannende svampe, primært Honning
svamp. For nærmere at beskrive nedbrydningens omfang, 
blev der den 20 / 8 1970 udtaget en junckerkævle, hvoraf der 
blev udskåret en skive c·a. 70 cm fra endesnit. Kævlen havde 
en midtdiameter på ca. 40 cm og havde i depotet ligget 1 m 
over jorden. 

Den udtagne skive blev ved hjælp af et kvadratnetopdelt 
i stykker med et tværsnit på 2 X 2 cm. Stykkerne udsavedes 
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Fig. 12. Fordeling af rumtæthed i en skive fra en kævle, der har været sprink
lerlagret i 3 år. 

Distribution of basic density in a disc of a log, which has been sprinklustored 
for 3 years. 
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og deres rumtæthed bestemtes. På grundlag heraf kunne 
rumtæthedens fordeling skitseres som vist i fig. 12. 

Af denne figur fremgår det klart, at nedbrydningen af 
træet er længst f~emskredent i de 'alleryderste cm af kævlens 
overflade, og at undersiden, hvor vandindholdet gennem det 
meste af lagringstiden har ligget relativt højt, kun er ned
brudt i meget begrænset omfang . .I det 'indre af 'siam·men har 
nedbrydningen ikke haft noget betydende omfang, og forde
lingen af rumtætheden er her først og fremmest best,emt af 
fordelingen i det stående træ. 

Ved to mindre undersøgelser den 21 / 8 og 9/9 1970 på 
Junckers savværk blev omfanget af hvidmuld bedøm't efter, 
at kævlerne var afkortet isiavlængder. Som resultat fandtes, 
at kun 2-3 % af træet var tydeligt hvidmuldet. Da det sidste 
lagertræ var opskår,et inden sommeren 1971, nåede rådan
grebet derfor ikke at få noget virkeligt betydende omfang. 

7.4 Betydningen af opskovnings- og depotlægningstidspunktet 
samt skovningsmåden 

Det er almindeligt antaget, at stormfældet træ skal lægges 
i depot så hurtigt som 'muligt, og at tiden mellem opskov
ningen og depotlægningen skal være så kort som muligt. 
Ved disse forholdsregler skulle træet blive indlagt i en fugtig 
og lidet inficeret stand. 

For at undersøge disse antagelser nærmere udførtes føl
gende forsøg: 

Af 15 s,tormfældede bøge, der havde ligget urørt på fald
stedet siden oktober 1967, blev 15 rodkævler (gns. diam. 37 
cm, gns. længde 6,8 m) delt i følgende 3 behandlingsgrupper 
a 5 kævler: 

a) Vinterskovede kævler: 
Kævlerne fraskåret i januar 1968. Transporteret fra fald
stedet og indlagt i depot den 24/ 6-68. 

b) Syreskovede kævler: 
Kun rodkagen afskåret den 31/5-68. Lå således med ud-
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sprunget krone indtil fraskæring af denne den 20/6-68. 
Indlagt i depot den 24/6-68. 

c) Sommersko:vede kævler: 
Kævlerne fraskåret den 20/6-68 og lagt i depot den 
24/6-68. 

Umiddelbart før depotlægningen blev kævlernes vand
indhold i en af.stand af 5 cm fra rod- og 5 cm fra topsnit 
bestemt ved fraskæring af skiver og udtagning af prøvelege
mer med dimensionerne 4 X 4 X 4 cm med tre prøver i af
standen 0-12 cm fra bark. I parti b) best,emtes vandindhol
det den 31/5 i kævlernes topende ved udtagning af bore
propper, mens vandindholdet i rodenden bestemtes på 4 X 4 
X 4 cm prøvelegemer, som beskrevet. 

I maj 1970 blev kævlerne atter udtaget af depotet. Mis
farvningernes omfang blev bedømt på normal vis ved 
opskæring af kævlerne til 50 mm planker. Det blev desuden 
forsøgt at vurdere misfarvningens intensitet eHer en skala, 
hvor 1,00 svarer ,til en svag misfarvning, 1,50 til almindelig 
og 2,00 til kraftig misfarvning. 

Til sammenligning fulgtes også opskæringen af et parti 
på 5 kævler af almindeligt lagertræ, der var lagt i depotet 
før 15/4-68. 

Resultaterne (tab. 8) må tolkes med nogen forsigtighed, 
dels på grund af ma,terialets beskedne om,fang, dels fordi 
opskæringen først fandt 'sted på et tidspunkt, hvor misfarv
ningen i det lagrede træ var næsten total. På grund af stam
mernes placering i lageret, var det desværre ikke muligt at 
foretage opskæringen på et tidligere tidspunkt. 

Formodningen om, at det er vigtigt, at kævlerne lægges 
under overrisling snarest muligt efter opskovningen bekræf
tes af, at de vinterskovede kævler, som først blev lagt i 
depotet den 24/6, havde den mest udbredte og stærkeste 
misfarvning. Dette må tilskrives udtørringen fra kævle
enderne, som har givet muligheder for svampe- og bakterie
vækst inden kævlerne kom under overrisling. Ved stikprøve
vise isoleringer fra 10 endesnit af disse kævler fandtes over-

13* 
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Tabel 8. Vandindhold og lagringsskader ved forskellige hugstmåder og depotlægningstidspunkter. 
Opskæring maj 1970. 
Moislure conleni and slorage defects al differenl wayes of logging and limes of pladng in 

depot. Sawing in May 1970. 

I Depot Vandindhold Vandindhold 

læg- Moislure content Moislure conleni 
Misfar-

ning 31 /5 1968 20/6 1968 
vet ved-

Dale Top Rod 

I 
Top Rod 

of Top Butl Top Butl 
mængde 

Discol-
pla- 0-4 8-12 0-4 8-12 0-4 8-12 0-4 8-12 oured 
dng fra fra fra fra fra fra fra fra wood 
in bark bark bark bark bark bark bark bark % 

de- from from from from from from from from 
pot bark bark bark bark bark bark bark bark 

a) vinter-

I I skovede 
kævler 24(6-68 57 53 55 61 97 
winIer-

cut logs 

b) syresko-
vede 
kævler 24(6-68 60 56 59 54 53 50 55 58 87 
»sour»-

felled 

logs 

c) sommer-
skovede 
kævler 24(6-68 57 51 65 57 82 

Swnmer-

coul logs 
d) vinter- før 

skovede before 

kævler 15/4-68 90 
winIer-

cul logs I 
alt angreb af basidiomyceter, hvoraf Hypoxylon coccineum 

var den hyppigst forekommende. 
Syreskovningen var som venteligt ikke nogen heldig for

anstaltning for kævler, som skal under overrisling. Misfarv
ningen i de syreskovede kævler blev dog lidt mindre end i 

Misfarv-
ningsin-
tensitet 
Inlensi-

ty of 

discol-

ouration 
1,00-
2,00 

1,98 

1,43 

1,23 

1,50 
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de vinters'kovede, som kom under overrisling før 15/4. Dette 
til trods for at de syreskovede havde et væsentligt lavere 
vandindhold end de vinterskovede (se tab. 3 og fig. 7). 
Denne iagttagelse understøtter yderligere hypotesen om, 
at vandindholdet i kævlerne spiller en mindre rolle for 
deres bevaring end vandhinden og slimbelægningen på deres 
overflader (LANE & SCHEFFER l.e.). 

De sommerskovede kævler, som kom under overrisling 
umiddelbart efter opskovningen, har tydeligvis klaret lagrin
gen bedst, hvilket det er svært at finde en rimelig forklaring 
på. At de har bevaret deres parenkymeeller leV'ende et par 
måneder længere end de først indlagte kævler, kan næppe 
have ,spillet en betydende rolle ,i betragtning af den lange 
lagringstid (2 år). Muligvis kan slimbelægningen på snitfla
derne være blevet hurtigere etableret og kraftigere udviklet 
på de helt friskesnitHader, end på de vinterskovede kævlers 
snitflader, som trods indlægning i depot inden 15/4 har 
været noget udtørrede. Der synes efter dette resultat at døm
me ikke at være noget til hinder for at indlægge kævler i 
overrislingsdepot om sommeren under forudsætning af, at 
de kommer under overrisling umiddelbart efter opskovning. 
Men det må dog bemærkes, at stormfældede bøge med god 
rodkontakt og ret ubeskadiget krone i m'ange t'ilfælde beva
res bedre ved rodlagring (MOLTESEN & DALGAS 1973). 

8. Nogle fysiske egenskaber hos det overrislede træ 
Det er et meget omdiskuteret spørgsmål, om sprinkler

lagring forringer træets fysiske egenskaber. Spørgsmålet 
kan imidlertid ikke besvares generelt, idet udfaldet vil af
hænge af bl.a. lagringstid, lagringsforhold (klima, vandin
gens omfang m.v.) og af hvilke egenskaber man ønsker at 
undersøge. 

Problemerne vedrørende imprægnering af sprinklerlag
rede bøgesveller er tidligere behandlet i en særskilt afhand
ling (MOLTESEN 1973). 
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8.1 Materiale og metoder 
I oktober 1970 udtoges et mindre parti kævler af sektion 

II, ·som på Vallø Stifts savværk blev opskåret til firkanter 
med en dimension på 2%" X 2%" X 3D". Efter nedtørring 
af 30 tilfældigt valgte firkanter til et vandindhold på 25 %, 
udtogeis af hver firkant et fejlfrit prøvelegeme, der efter 
yderligere nedtørring til et vandindhold på 12 % nedhøvle
des til en tværdimension på 2 X 2 cm, hvorefter der blev fra
skåret et 6 cm langt stykke til bestemmelse af rumvægt og et 
32 cm langt stykke til bestemmelse af bøjningsstyrke og ela
sticitetsmodul. Til sammenligning bestemtes de samme egen
skaber i en parallelserie på 30 prøvelegemer af friskt skovet 
træ, udtaget tilfældigt af savværkets løbende produktion. 

Målingerne udførtes efter de normer, der anvendes på 
Nordisk Treteknisk Institut (FOSLIE 1966). Resultaterne er 
efter måling af vandindhold ved vejning og tørring korri
geret til et vandindhold på 12 %. 

8.2 Resultater og diskussion 
Som det fremgår af tab. 9 er de fundne værdier ·svært 

sammenlignelige, fordi de to partiers rum'vægte er forskel
lige, og da således lat de ulagrede prøver har den laveste 
rumvægt. De lagrede prøvers rumvægt ligger imidlertid me
get tæt ved rumvægten for bøg fra Sydøstsjælland, hvorfra 
det me'ste af det lagrede træ stammer, mens det ulagrede 
træs rumvægt ligger under gennemsnittet (ANDERSEN & MOL
TESEt'i' 1955). Korrigeres for forskel i rumvægt ved division 
af bøjningsIstyrke og E-modul med rumvægt (statisk god
hedstal ) ses, at godhedstallet for det lagrede træs bøjnings
styrke kun ligger en ubetydelighed under det ulagrede træs, 
mens det for E-modulets vedkommende ligger ca. 10 % lave
re. Til sammenligning er indsat gennemsnitstal for Bøg 
efter KOLLMANN (1951). Trods sikker forskel (5 % 's signi
fikansniveau) mellem lagret og ulagret træs E-moduler er 
der under hensyntagen til prøvematerialets beskedne om-
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Tabel 9. Fysiske og mekaniske egenskaber af sprinklerlagret og ulagret bøg. 
Physieal and mechonical properlies of sprinklerslored (3 years) and unslored beeeh. 

Antal Tørrumvægt Bøjningsst)Tke E-modul 

prøver Speci{ie Mod. of rupi. Mod. of elosi. 

Number grav ily statie bending statie bending 

of spe- x s x s x s 
eUnens g/em3 g/em3 kp/em2 kp/em2 kp/em2 kp/em2 

Sprinklerlagret ..... 30 0,684 0,025 1251 91 135.400 
Sprinkler-slored 

Ulagret .. .......... 30 0,662 0,022 1237 71 144.200 
Unstored 

Ulagret efter 
KOLLMANN (1951) ... 0,68 1230 160.000 
Unstored 
IWLLMANN (1951) 

fang og den normalt meget store variation i træs styrkeegen
skaber, ikke grund til på det foreliggende grundlag at antage, 
at det lagrede træs E-modul er forringet i et for praktisk 
anvendelse betydende omfang. 

Af andre undersøgelser over ændringer af bøgens egen
skaber under lagringen, må først og fremmest nævnes PASE

RIN'S (1971). Det kunne her påvises, at bøgens slagbrudstyr
ke allerede efter et halvt års sprinklerlagring var faldet til 
et nive-au, der lå 15 % lavere end ved indlægningstidspunk
tet, for efter næsten et års lagring at ligge omkring 30 % 
lavere end ved indlægningen. Bl.a. på baggrund heraf fra
råder PASERIN (l.e.) at bøg sprinklerlagres ud over 4 mdr. 
efter vinterperiodens ophør. I PASERIN'S forsøg lagredes imid
lertid kun 50 em lange triller, og man kan ikke udelukke, at 
der i disse små triller, der har været stærkt udsat for udtør
ring fra endefladerne, har udviklet sig en særlig svampeflora, 
der kan have haft betydning for nedsættelsen af 'slagbruds
styrken. 

MAYER-WEGELIN & ZYCHA 0944/ 45) undersøgte trykstyr
ken af bøg, der havde været vandlagret i 8 mdr., og fandt, at 
trykstyrken i denne periode faldt 1-4 %, idet faldet var 

16.200 

13.000 
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større, når det undersøgtes ved et vandindhold på 8 % end 
ved afprøvning i absolut tør stand. 

Mens rødgran kan opbevares i op til 4 år under overris1ing 
uden påviselige nedsættelser af styrkeegenskaberne (MoL
TESEN et al. 1974), må man altså nok for bøgens vedkom
mende konkludere, at sprinklerlagringen for nogle fysiske 
egenskabers vedkommende medfører et fald, mens andre 
forbliver uændrede. Om forholdet har nogen praktisk betyd
ning, vil ganske afhænge af, til hvilket formål træet skal 
anvende's, men i langt de fleste tilfælde vil det næppe betyde 
noget, om det i forvejen meget stærke bøgetræ får en styrke
nedsættelse på nogle få procent. 

9. Lagringsomkostninger 
I tab. 10 er givet en oversigt over omkostningerne ved 

lagringen. Omkostningerne er fordelt til plankekævlelageret 
(sektion I) og til junckerkævlelageret (sektion II), mens alt 
vedrørende nåletrælageret ('sektion III) er holdt udenfor. Til 
de enkelte punkter bemærkes: 

Leje af byggekran vedrører kun plankekævlelageret, da 
junckerkævlerne kunne ,stables ved hjælp af lastvognenes 
egne kraner. Forskellen mellem de ,samlede anlægsomkost
ninger pr. m 3 for sektion I og II skyldes næsten udelukkende 
denne udgift til byggekran. 

Da lageret lå i nærheden af de to hovedaftagere, nemlig 
Vallø Stifts savværk og Junckers savværk, var transporten 
fra lager til industri ikke så dyr som transporten fra skov 
til lager. Besparelsen ved videretransporten beregnes som 
differensen mellem de to transportomkostninger. På den 
måde belastes anlægsomkostning,erne kun med transport
omkostningerne fra depot til industri, mens investeringen i 
transporten fra skov til depot benyttes ved beregning af 
ren teomkostn ingerne. 

De ved opskovning og udkørsel investerede penge indgår 
også i beregningen af renteomkostningerne. Af de årlige 
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driftsomkostninger udgør forrentningen af den investerede 
kapital langt den største del. 

Kun i sektion I var der udgifter ved fremtrækning m.v. af 
kævlerne. Disse udgifter skyldtes først og fremmest udtag
ningen af finerkævler. 

Økonomien ved den her gennemførte overrislingslagring 
kan ikke beregnes eksakt. Alternativet ville have været rod
lagring, som man imidlertid ikke turde gå ind for på grund 
af de uheldige erfaringer med blåfarvning i en stor del af 
træet fra februarfaldet. At blåfarvningen så udeblev næsten 
fuldstændigt i oktoberfaldet kunne ikke forudses. Med vor 
nuværende viden som baggrund, ville rodlagr.ing af efter-

Tabel 10. Lageromkostninger. 
Slorage cosls. 

r. Anlægsomkostninger 
Cosl of conslruclion 

Sektion I 
15.093 m 3 

Plankekævler 
Saw logs 

kr. ialt kr. 1m3 

a. Planering og befæstelse . . . . . . . 9.400 0,62 
Clearing and consolidalion of sile 

b . Transport til depot. . . . . . . . . . .. 181.100 
Transporl of logs to depot 

c. Leje af byggekran . ..... .. ... . 
Hire of mobile crane 

d. Vandingsanlæg, el-installation . . . 
Sprinkler syslem, inslallalion of 

electricily 

e. Diverse ..... .. ............. . 
Various costs of conslruction 

-7- Besparelser ved videretransport . 
- Savings by transporl from depol 

to industries 

-7- Restværdi af vandingsanlæg . .. . 
- Scrap value of sprinkler system 

Total conslruclion cosls 

37.500 

56.400 

4.700 

75.500 

12.400 

Anlægsomkostninger ialt . . . . . . . .. 201.200 

12,00 

2,48 

3,74 

0,31 

5,00 

0,82 

13,33 

Sektion II 
13.312 m 3 

Junckerkævler 
Logs for flooring 

kr. ialt kr.1m 3 

8.300 0,62 

159.700 12,00 

49.800 3,74 

4.100 0,31 

73.200 5,50 

10.900 0,82 

137.800 10,35 

(fortsættes på næste side) 
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II. Årlige driftsomkostninger Sektion I 
Current operating costs per 15.093 m 3 

year Plankekævler 
Saw logs 

kr. iaIt kr. 1m3 

a. Elektricitet.. . . . . . . . . . . . . . . . . . 6.600 0,44 
Electricity 

b. Vedligeholdelse af vandingsanI. . 
Maintenance of sprinkler system 

c. Tilsyn ......... , ....... .... . 
Superuision 

d. Diverse .. , ....... ... . . ... . . . 
Various opera ting cosls 

e. Forrentning. 10 % af den inve-
sterede kapital: .............. . 
Interest of inues/ment. 10 % of 
the inuesled capital 

Sekt. I Sekt. II 
Skovn. +udk., 
ca ......... , 247.500 310.200 
Logging 

Depotanlæg .. 289.100 221.900 
Construction costs 

laIt ......... 536.600 532.100 
Total 

Årlige driftsomkostninger iaIt ..... 
Current operating costs total 

per year 

III. Salgsomkostninger 
Sales cosls 

a. Fremtrækning af kævler, afkort-
ning, ekstra opm~ling . ........ . 
Extraction of logs from depot, 

extra cross cutting (Ind measurement 

b. Jordstabilisering med bark og 
savsmuld ....... " .......... . 
Stabilizing of ground with bark 

and sawdust 

Salgsomkostninger ialt .......... . 
Total sales costs 

3.900 0,26 

5.000 0,33 

1.400 0,09 

53.700 3,56 

70.600 4,68 

17.100 1,13 

6.100 0,40 

23.200 1,53 

Sektion II 
13.312 m 3 

Junckerkævler 
Logs for {looring 

kr. iaIt kr./m3 

5.900 0,44 

3.500 0,26 

4.400 0,33 

1.200 0,09 

53.200 4,00 

68.200 5,12 

5.300 0,40 

5.300 0,40 
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års,stormfald på fugtige jorder være at foretrække for over
risling, såfremt træerne ikke er stærkt ,skadet i faldet, og 
såfremt træ fra fladefald kan opskæres på industri inden et 
år efter faldet. Træer i spredt fald på fugtig jord kan rod
lagres i indtil 3 måske 4 år (MOLTESEN & DALGAS 1973). 

Årstiden, jordbundens karakter og stormfaldets omfang 
i forhold til industrikapaciteten ,samt den sandsynlige pris
udvikling for råtræ må derfor blive afgørende for valg af 
lagringsmetode. 

Situationen i 1967 var den, at industrikapaciteten var for 
lille til at stormfaTdstræet kunne oparbejdes inden for et 
par år, at råtræpriserne efter alt at dømme var i bunden af 
en bølgedal, at det meste træ lå i fladefald, og at man som 
nævnt havde grund til at frygte blåfarvning ved rodlagring. 

Ved salg fra Træ-Tryg opnåedes fuld pris for finerkævler 
og junckerkævler efter 2 hhv. 3 års lagring, da den brunlige 
misfarvning overskygges af den mørkfarvning, som bøge
finer får ved kogning af kævlerne og senere hurtig tørring 
af fineren, og for junckertræets vedkommende mørkfarves 
stavene af pressetørringen. 

For plankekævlernes vedkommende er lagringsmisfarv
ningen derimod stærkt værdiforringende. Vallø Stifts sav
værk betalte 67 kr.lm 3 , hvilket er 73 % af normalpris, men 
opskæringen gav ligefuldt savværket et tab på 8,50 kr.lm3 . 

Alternativet: at sælge træet til cellulosefremstilling, eksi
sterede ikke, da celluloseindustriens kapacitet trods udbyg
ning på Junckers savværk i Køge efter 1967 ikke kunne 
aftage det træ, som blev rodlagret, inden det var så stærkt 
rådskadet efter 3-4 års forløb, at det var uegnet til denne 
anvendelse. 

Ved stormfald af mindre omfang kan alternativet, salg til 
cellulosefremstilling, være til stede. Der savnes imidlertid 
sikkert grundlag for ansæUel'se af værdien af cellulosetræ af 
bøg, som har vææt rodlagret i fladefald i 2 eller flere år. En 
enkelt undersøgelse over lagring af cellulosekævler i 3 år 
ved vej viste, at værdien faldt til det halve (MOLTESEN & 
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BANG 1972). Ved rodlagring vil tabet næppe blive helt så 
stort, og på ikke for stærkt eksponerede lokaliteter vil der 
formentlig også efter to års rodlagring i fladefald kunne 
findes en del gulvtrækævler. Et rimeligt skøn til gunst for 
rodlagring med 'støtte i forannævnte og visuelle indtryk af 
stormfaldene synes at være 10 %og 25 % prisreduktion 
efter 2 hhv. 3 års lagring. 

I tab. 11 er sammenstillet en oversigt over de økonomiske 
resultater ved overrislingslagringen og en tænkt rodlagring, 
som resulterer i 100 % cellulosetræ til reducerede priser. 
Lagringsomkostninger og s<algspriser for finer-, planke- og 
junckerkævler er de reelle tal fra Træ-Tryg. Salgspriserne 
steg kun lidt fra 1968 til 1970 nemlig ca. 10 %, men det ses, 
at alle tre sortimenter og da i'sær finerkævlerne har givet et 
godt dækningsbidrag. Tages hensyn til savværkets tab, 

Tabel 11. Det økonomiske resultat af lagringen. 
Economic result of the storage. 

Finerkævler Plankekævler 
Veneer logs Saw logs 

Junekerkævler 
Logs for flooring 

Cellulose
kævler lagret 

i det fri 
Pulp logs 

stored in the 
open 

Lagringstid, år ........... 2 2 2 3 2 3 

Storage time, years 

Skovning og udkørsel, 

kr.1m3 • •••••• " •• ••••••• 16 16 16 16 23 23 23 24 25 
Logging 

Lageromkostninger, kr. 1m3 20 24 20 24 16 21 26 
Storage costs 

lalt kr.(m3 .••.••..••.••. 36 40 36 40 39 44 49 24 25 
Total 

Salgsindtægter, kr. 1m3 •••• 142 142 67 67 64 64 64 44 37 
Sales income 

Dækningsbidrag, kr. 1m3 ••• 106 102 31 27 25 20 15 20 12 
Contribution to overhead 
and profit 
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bliver plankekævlernes dækningsbidrag endog mindre end 
junckerkævlernes, der er af 'samme størrelsesorden som 
dækningsbidraget for cellulosekævlerne. 

Ved mindre 'stormfald, hvor der er mulighed {or at afsæt
te træet straks, men til reducerede priser, må forrentningen 
af den øjeblikkelige 'salgsværdi selvsagt tages i regning. 

Under de ved oprettelsen af Træ-Tryg rådende forhold var 
det således en rigtig di'sposition at langtidskonservere bøg 
under overrisling, især da den alternative anvendelse til cel
lulosetræ faktisk ikke eksisterede, dvs. at et nok så lille 
positivt dækningsbidrag ville have været tilfredsstillende. 
Hertil ko'mmer fordelene for skovene ved hurtigt at slippe 
af med de stormfældede træer og igen få tilplantet arealerne 
med produktiv skovvegetation. 

10. Sammenfatning og konklusion 
Denne undersøgelse er gennemført for nærmere at belyse 

problemerne vedrørende l,agring af stormfældet bøg under 
overris ling. 

Resultaterne var følgende: 
Undersøgelserne koncentrerede sig om overrislingsdepotet 

»Træ-Tryg« (fig. log 2), der blev etableret i foråret 1968 
ca. 5 km syd for Køge. Depotet indeholdt 15.100 m 3 planke
kævler, hvis fordeling til kvaliteter og dimensioner fremgår 
af tab. 1. Desuden var der i depotet indlagt 13.300 m:! 
junckerkævler og 2.200 m 3 nåletræ. 

Vandet til overrislingen blevoppumpet fra Tryggevælde å. 
Der vandedes kun i dagtimerne, og der benyttedes afbrudt 
vanding med intervaller på 20 min. Den dagligt tilførte 
vandmængde i sommermånederne måltes til ca. 44 mm 
(tab. 2). 

Oplysninger om klimaet under lagringen blev indhentet 
fra Meteorologisk Institut. I fig. 3 og 4 er den månedlige 
middeltemperatur, vindstyrke, relative luftfugtighed og ned
bør afbildet. 

Temperatur og relativ luftfugtighed blev registreret i en 
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3-måneders periode i 1969. Resultaterne fra disse målinger 
ses i fig. 5 og 6. Det fremgår heraf, at klimaet inde i depotet 
var koldere og fugtigere, og at de daglige udsving ikke var 
så s;tore som uden for depotet. 

Stammernes vandindhold under lagringen blev løbende 
fulgt ved udtagning af borepropper (tab. 3 og fig. 7). I 
depotets øvre kævlelag holdt vandindholdet sig ret konstant 
under lagringen, mens der i de nedre kævlel'ag var tale om 
en væsentlig stigning. 

Forløbet af misfarvning og af nogle svampes kolonisering 
af overrislede junekerkævler er beskrevet. Største spring i 
mi'sfarvningens intensitet viste sig efter vinteren 1968/69 
(fig. 9-11). I det væsentlige hørte de isolerede svampe til en 
biologisk gruppe med svag veddestruerende evne, gråmuld
svampe (tab. 4 og 6). Phialophora fastigiata og Coryne 
sarcoides var hyppigst forekommende og udgjorde 79 % af 
det totale antal (tab. 4 og 6). Ved mikroskopi blev vedde
struktion ikke påvist, hvilket var overensstemmende med 
styrketal (tab. 9). 

Kontrolkævl,er oplagt uden for sprink,ler'systemet var 
stærkt destrueret allerede efter sommeren 68 (fig. 11). Hyp
pigst blev Hypoxylon coccineum isoleret og udgjorde sam
men med en mindre gruppe basidiomyceter 73 % af samtlige 
isolerede svampe (tab. 5). 

Lagringsskadernes omfang blev registreret ved en række 
prøveskæringer (tab. 7). I løbet af året 1969 bredte en 
brunlig m,isfarvning sig overalt ilsplintveddet. 

2.500 m3 af plankekævlelageret blev solgt til finerskræl
ning, hvor den brune misfarvning er af mindre betydning 
end ved opskæring til massive møbeldele. 

De overrisilede junekerkævler var efter lagringen fuldt 
anvendelige til gulvfremstilling. Ved opskæring af de sidste 
kævler i efteråret 1970 var der imidlertid begyndende råd
dannelse på kævlernes overflade (fig. 12), hvilket skyldtes 
vanskeligheder med at holde vandingen i gang under ned
tagningen af de sidste rester fra depotet. 
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Lagringsskadernes .omfang ved forskellige hugstmåder og 
depotlægningstidspunkter blev også undersøgt (tab. 8). Det 
kunne påvises, at vinterskovede kævler bør lægges hurtigt 
i depot. Syreskovede kævler holdt sig ikke så godt som som
merskovede, der kørtes dir-ekte til depot. 

Efter 3 års lagring var bøjningsstyrken tilsyneladende 
ikke forringet, men elasticitetsmodulet lå noget lavere end 
for friskt træ (tab. 9). Forringel'sen havde dog næppe et for 
prakUsk anvendelse betydende omfang. 

I tab. 10 er givet en samlet oversigt over lagringsomkos.t
ningerne. Udgifterne vedrørende nåletræet er ikke medreg
net. 

En beregning af det økonomiske resultat ved forskellige 
lagringstider og kævlekvaliteter er vist i tabel 11, hvor alter
nativet rodlagring med cellulosekvalitet 'som følge også er 
medtaget. 

Finerkævlerne solgtes til norm·ale priser og gav derfor et 
stort dækningshidrag. For plankekævlerne var resultatet 
mere beskedent. Tager man i betragtning,at plankekævlerne 
blev opskåret med et tab for savværket på 8,50 kr.lm3 , var 
resultatet endog ringere end for junekerkævlerne. 

På baggrund af de foretagne undersøgelser kan det kon
kluderes, at langtidslagring af bøgeplankekæv1ler under 
overrisling kun bør finde sted, når der er tale ·om meget 
store fladefald, hvor træet i modsat fald må ligge i mere 
end 1 år på faldsiedet, inden opskæringen kan finde sted. 

For finerkævler, der koges inden skrælningen og for 
junekerkævler, hvor de skårne gulvstave presselørres, har 
den brune mi,sfarvning, der opstår i træet under lagringen, 
ingen væsentlig betydning. Sådanne kævler kan derfor lag
res under overrisling med gunstigt resultat i 2-3 år. 

11. Summary 
Long time storage o{ beech logs under water sprinklers. 

By K. F. DALGAS, P. MOLTESEN, Departement of Forestry, 
and J. KOCH, Department of Plant Pathology, 
The Royal Veterinary and AgricuItural University. 
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The aim of this investigation was to solve some of the 
problems concerned with storage of beech logs under water 
sprinklers. 

3.1 The investigations concentrated on a large depot (figs. 1 
and 2) established during winter 1967/68, containing 28,000 
m 3 beech logs (tab. 1) and 2,000 m 3 spruce logs from a wind
throw in October 1967. The sprinkling was started April 
15th. 

3.2 Water was supplied from a small river close to the depot. 
Sprinkling was perforrned intermittent with 20 minute in
tervals. The irrigation was about 44 mm per day (tab. 2) 
during the summer months. During winter, sprinkling was 
suspended. 

4.1 The climate during the storage period is illustrated jn figs. 
3 and 4. 

4.2 Temperature and relative air humidity inside the depot 
and in the op en, for three months in 1969, are shown in 
figs. 5 and 6. 

5.6 Moisture content in the logs during storage was control-
led on increment cores. 

Logs from the top layer had a rather constant moisture 
content, while it increased considerably in logs near the 
bottom of the depot (tab. 3 and fig. 7). 

6. The most serious increase in the development of discolo-
ration was found after the first winter of storage (figs. 9-11). 
The isolated fungi belonged mainly to the soft rot fungi. 
Phialophora fastigiaia and Coryne sarcoides were most com
monly found, and represented 79 % of the total isolations 
(tab. 4 and 6). Destruction of cells was not detected by 
microscopy. This is in agreement with the mechanical pro
perties of the irrigated wood (tab. 9). 

Control logs, outside the depot, were seriously decayed 
after the first summer (fig. 11). Hypoxylon coccineum was 
the most frequently isolated fungus and represented, toge
ther with aminor group of Basidiomycetes, 73 % of total 
isolations. 

7.1 Storage defects were recorded by test sawings. In Decem-
ber 1968, no defects of practical importance could be found. 
In March 1969, however, nearly all logs showed a brown 
discoloration which in the course of the year spread all over 
the sapwood (tab. 7). It is assumed that the start of the 
discoloration is due to the break down of the slimy layer 
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on the surfaces of the logs and the peeling of bark caused 
by frost during winter. 

7.2 In spite of the discoloration, 2,500 m3 of logs could be 
sold to a vene er factory without price reduction, as the 
brown colour caused by boijing of the log s covered the 
storage discoloration. 

7.3 Also for parquet flooring the logs were fully usable thanks 
to the hot-press-drying of the fresh cut staves which gives 
them a rather deep brown colour. In the autumn of 1970, 
however, sporadic attack af rot was found at the surface 
of several logs due to difficulties of maintaining a satisfac
tory sprinkling of the last remains of the depot. 

7.4 The extent of storage defects was influenced by the time 
elapsed between felling and sprinkling and also by method 
of felling. Logs felled during winter should be put under 
sprinkling before the middle of April, and summer-felled 
logs a few days after felling. Trees, separate d from the roots 
and left in leaf for three to four weeks before sprinkling, 
developed more storage defects than ordinary summer-felled 
trees, the logs from which were put under sprinkling a few 
days after felling (tab. 8). 

8. After three years of sprinkler storage, the modulus of 
rupture was apparently not reduced, while the modulus of 
elasticity was lower than for fresh felled wood (tab. 9). The 
reduction is probably not of any practical importance. 

9. The storage costs are shown in tab. 10. 
A calculation of the economic result for varying length 

of storage period and different log grades is shown in tab. 
11 compared with what might be considered the only fea
sible alternative: storage with roots at point of falling result
ing in pulp wood quality of decreasing value. It should be 
added that the sawmill lost 8,50 kr.lm3 by converting the 
sprinklerstored sawlogs to squares and planks for solid 
furniture parts, although the price of the sawlogs was re
duced to 73 % of normal price. 

It is concluded that veneer logs, which should be boiled 
before peeling, and flooring logs from which the staves are 
dried by the hot-press-method can be store d under water 
sprinklers for 2-3 years without defects of practical impor
tance. Sawlogs intended for solid furniture parts, for which 
a light colour is important, should not be sprinklerstored 
longer than until the folIowing autumn. 
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Fra USA kommer en gang 'imellem mammutværker vedr. for

skellige emner, i dette tilfælde om skovfrø i U.S.A. 
Bogens første del, som er på 163 sider omhandler 1) Frøets 

biologi - herunder blomstring, udvikling af frugter og frø, fak
torer der påvirker blomstring, frøsætning og frøproduktionen. 
2) Principperne for udvikling af arveligt bedre frø. Danskeren 
Dr. Hans Nienstædt er medforfatter af dette afsnit, som bl.a. om
handler: art- og proveniens variation, variationen mellem de en
kelte træer, forandring af gener og cromosomer, benyttelse af 
forbedrede varieteter i skovbruget. 3) Produktion af genetisk 
forbedret frø - herunder klassificerede og uklassHicerede be
voksninger, frøproduktions~arealer,frøplantager. 4) Behandling 
af pollen. Indsamling, tørring og opbevaring m.m. 5) Indsam
ling, behandling og lagring af frugter og frø. 6) Behandling af 
frøet for at fremme spiringen. 7) Prøvning af frø - herunder ud
arbejdelse af standardfremgangsmåder for prøvning og regler 
heI1for. 8) Markedskontrol med træ-frø. - Det fremgår af oven
stående oversigt, at alle tænkelige problemer vedrørende træfrø 
er taget op. 

Bogens 2.den del (pag 168-872) omhandler de specielle be
handlingsmetoder og øvrige oplysninger om frø af 188 forskellige 
arter. Hver art beskrives efter 'samme retningslinier. Tager vi 
f.eks. Fraxinus-Ask har vi først en tabel over 11 forskellige arter 
- 9 amerikanske og 2 europæiske - plus et antal varianter. I tabel
len er anført ·det latinske navn samt det amerikanske navn, ud
bredelse og ganske kort dets anvendelse. Følgende afsnit indgår 
under askefrø : Blomstring og frugtsætning, Indsamling af frug
ter, behandling og lagring af frø, forspirings-foranstaltninger, 
med en tabel over stratifikationsforanstaltninger - for hver af de 
11 arter - med oplysninger om bedste plantemedium (sand, tørv 
etc.) og behandlingens varighed i varm og kold periode. - I en 
tabel er angivet de 11 askearters »data «, med oplysninger om 
1) samlingssted, 2) antal frø pr. 100 pund frugt, 3) antal frø pr. 
pund renset frø (spredning, gennemsnitligt). - 4) spiringsprø
ver. Til dette afsnit hører et skema med oplysninger om spirin
gens varighed m.m. Endelig slutter afsnittet om ask med en om
fattende litteraturliste. 

Der er næppe tvivl om, at dette digre værk, som er forsynet 
med talrige udmærkede figurer - fotos og tegninger - er af in
teresse også for dansk skovbrug. Poul Hauberg. 




